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 روحانی:تلاش می کنیم 
وارد موج چهارم نشویم

رئیس جمهور گفت: همه تلاش ما این اســت که وارد موج چهارم کرونا نشــویم تا مردم در شب عید 
راحت تر باشند و به زندگی خود برسند.به گزارش مهر، حجت الاسلام حسن روحانی رئیس جمهور صبح 

در جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا با اشاره به گذشت یک سال از شیوع کرونا در ...

حضرت آیت الله خامنه ای فرمودند: از افتخارات انقلاب اسلامی است که توانسته نشان »نقش آفرینی در 
مسائل اساسی« را بر سینه جوانان برومند کشور بنشاند.به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از پایگاه اطلاع 

رسانی دفتر مقام معظم رهبری، حضرت آیت الله خامنه ای در پیامی...
mamlekatonline.ir
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یادداشت 

سعید منصورافشار
  وقتی یک اتفاق نامتعارف در طول زندگی مان رخ می دهد، 
معمولا انتخاب های متعــدد نداریم. یا باید اجازه دهیم آن 
اتفاق ما را به کنترل خود درآوَرَد و نومیدی را بر ما مستولی 
و نابودمان کند و یا فرصتی فراهم می آید تا قدرت مند شویم.

  در آغاز دومین ســال درگیر بودن با ویروس کووید 19 و 
بیماری کرونا در ایران دیگر کسی تردید ندارد که مشکلات 
زیادی برای ایران و جامعه جهانی به وجود آورده اســت. 
اقتصاد جهان در طول یک ســال گذشته کوچک تر شده 
و در ایران هــم با توجه به رکود اقتصادی قبلی و فعلی و 
تحریم های بین المللی مشکلات کمرشکنی برای مردم و 
واحدهای تولیدی و کسب و کار در تمام حوزه ها خصوصاً 
خدمات مسافرتی و گردشگری و برخی تولیدات صنعتی و 

کشاورزی ایجاد شده است.
برخاستن از خاکستر کرونا با مطالبات و دستاوردهای تازه

  از ســوی دیگر گســترش بیماری، ضربات سنگینی به 
سلامت محیط زیست و منابع آبی وارد کرده است. استفادۀ 
گســترده از مواد شویندۀ شــیمیایی، پاک کننده ها، وجود 
زباله های بیمارســتانی عفونی و زباله های خانگی حاوی 
ماسک های مصرف شده و مواد آلایندۀ دیگر تنها بخشی 
از این زیان انباشته برای سلامت و حتی حیات نسل آینده 

به شمار می روند.
  چه کســی تصور می کرد که در سال 1399 خورشیدی 
یــا 2020 میلادی یک بیمــاری همه گیر، همۀ معادلات 
موجود را بر هم زند و اقتصاد جهانی را تقریبا به حداقل رشد 
کاهش دهد؟ احیای اقتصاد آسیب دیده اما نیازمند آموختن و 
به کارگیری درس هایی تازه است؛ متفاوت با آنچه تاکنون 
آموخته ایم و در کنار آن به ذهنی باز در مقابل تغییرات آینده 

و کسب مهارت های لازم نیاز داریم.
  از این رو بر این باوریم که در اقتصاد پس از کرونا شاهد 
مطالبات و دستاوردهای جدید و بیشتری در حوزه خدمات 
و به ویژه صنعت حمل و نقل خواهد بود. مشاغل بیشتری 
در زمینه خدمات فنی و مهندسی، کامپیوتر، برنامه نویسی، 
تولید محتوا، اســتارت آپ ها و در کنار این مورد پیشرفت 
هــوش مصنوعی در دوران بعــد از کرونا – هر چند قبل 
از آن هم بود- شکل زندگی انسان ها را از بسیاری جهات 
دگرگون خواهد کرد و البته بهبود خواهد بخشید. از افزایش 
کارایی در زندگی و کار شخصی انسان ها و بازارهای مالی 
)با توجه به بلاک چین و ارزهای دیجیتال و بده بستان هایی 
از این نوع، نیاز به حضور فیزیکی بانک ها به شکل فعلی از 
بین خواهد رفت( تا اتومبیل های خودران، ربات های جراح 

و ماشین های تشخیص بیماری.
  اگر در طی پروســه، برنامه ریزی اصولی انجام گیرد، با 
به کارگیری ماشین های هوشــمند و استارت آپ ها حتی 
جامعه ای با میزان اشــتغال پایین می تواند هم از نظر مالی 
مسیر رشد را طی کند و افراد آن می توانند با ارتقای کیفیت 
دانش و کسب مهارت های جدید زندگی بهتری را تجربه 

کنند.
  ممکن است پرسش اصلی جوانان و دانشجویان این باشد 
که با وجود ماشین های هوشمند و سیطرۀ هوش مصنوعی 
بر زندگی و کار افراد، چه رخ خواهد داد؟ بهتر است به جای 
آن بپرســیم »چه باید رخ بدهد؟«. چرا که ما انسان ها به 
دلیل ابداع فناوری های جدید و هوش مصنوعی بر نتیجه 

نهایی اثر می گذاریم.
  کرونا شاید تلنگری باشد تا انسان روش زندگی و کار خود 
را تغییر دهد. تغییرات اقلیمی، خشکسالی ها، نابودی منابع 
آب و جنگل ها را جدی بگیرد و به گرم شدن کره زمین به 
عنوان جدی ترین خطر برای نابودی نسل بشر توجه کند و 
این در صورتی است که با تغییر سبک زندگی ، جریان امور 
را به سمت آینده دل خواه هدایت کنیم و بدانیم اگر بی توجه 
به خطراتی که ذکر شد، به روش نابودگرایانه کنونی ادامه 
دهیم و ندانیم که چه باید انجام دهیم، بعید است بتوانیم از 

نابودی سیاره زنده جلوگیری کنیم.
  بر این اساس سخنی گزاف نخواهد بود اگر بگوییم زمان 
آن فرا رسیده است که با تغییر سبک و سیاق آموزش های 

موجود، انسان هایی جدید تربیت کنیم.
  هــوش مصنوعی در این بخــش می تواند همه دانش 
آمــوزان را تا یک ســطح پایه ای آمــوزش دهد، این 
آمــوزش در همه جهات و با احترام به تنوع انســان ها 
خواهد بود، از هوش مصنوعی نهراســیم. چرا که آن ها 
فرزندان ذهن ما انسان ها هستند و نسل جدید  به شمار 
می آینــد.  دنیای پس از کرونا، دنیای جدیدی اســت و 
فرصت های آینده بســیار گســترده. کافی است کمی 
به اطراف مان نگاه کنیم، دنیایی کار در زمینه ســاخت 
نیروگاه های انــرژی های تجدیدپذیر، هوش مصنوعی، 
نانوربات ها، صنعت پژوهش ها، اکتشــافات کیهانی و 

عرصه های تازل دیگر.
 بپذیریم اگــر در این جهت »تغییــر« کنیم، هم زمان 
با رشــد انسان ها، هوش شــان هم افزایش چشم گیری 

خواهد یافت.
  و کلام آخر: هر وقت انسان ها مطالب و دانش بیشتری 
قرا می گیرند، عاقل تر می شــوند و اغلب هدف هایشان 

تغییر می کند.

یک سالگی کرونا در ایران!

بدون راستی آزمایی، هر 
امضایی برای بازگشت به 

برجام بی اعتبار است

ظرفیت نیروگاه های برق 
تا پایان دولت به 87 هزار 

مگاوات می رسد

 سازمان بورس اجازه
 عرضه اولیه پلکانی تا سقف 

30 درصد را بدهد

واکسن کرونا، خون دل 
کادر درمان یا خون رنگین 

سلبریتی ها
نماینده ایران در ســازمان ملل گفت: در ارتباط با 
لغو تحریم هایی که باید آمریکایی ها انجام بدهند، 
ما باید به عنوان کشور ذی نفع راستی آزمایی کنیم؛ 

یعنی اگر آمریکایی ها می گویند ما ...

 معاون وزیر نیرو در امور برق و انرژی گفت: 
برهه  برق کشــور در  نیروگاه های  ظرفیــت 
کنونــی ۸۵ هزار مگاوات اســت که تا پایان 

دولت دوازدهم به...

این کارشــناس اقتصادی گفت: شرکت ها نیز بر 
مبنــای این اعتباری که زیر خــط ترازنامه بانک 
قرار می گیرد، می توانند ســرمایه در گردش مورد 

نیاز خود را تامین کنند.

 درحالیکه بخش عظیمی از انرژی کادر درمان 
و پزشکی کشــور طی یک سال گذشته صرف 
مبــارزه با ویروس مرگبار کرونا شــده و حضور 

فداکارانه این جمعیت از...
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رفع چالش آب برای صنعت 
با اجرای پروژه انتقال آب 

خلیج فارس
وزیر صنعت، معــدن و تجارت تاکید کرد: اگر 
می خواهیم کــه اقتصادی ســلطه ناپذیر) به 
تعبیر مقام معظم رهبری( داشــته باشیم باید 

ادبیات اقتصادی مطالبه ملی شود.
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حسین مرعشی، سخنگوی حزب کارگزاران می 
گوید:به نظر من انتخاب اول جبهه اصلاح طلبان 
آقای ظریــف خواهد بود، اصلاح طلبان او را یک 

دیپلمات اصلاح طلب می دانند
حسین مرعشی که حزب متبوعش این روزها به 
جد به انتخابات ریاست جمهوری 1۴00 ورود کرده 
است معتقد است مشارکت مردم در این انتخابات 
۴0 درصد خواهد بود. سخنگوی حزب کارگزاران 
تاکیــد جدی می کند که می توان دولت آیت الله 
هاشــمی را تکرار کرد. او این هشــدار را هم می 
دهد که »در نبودن اصلاح طلبان و اصولگرایان، 

مشکلات روی هم تلنبار می شود«
* در لیست کاندیداهای جریان اصلاحات 
از عارف گرفته تــا جهانگیری و صادق 

خرازی و ظریف مطرح هستند. شانس 
کدام چهره بیشتر است و اینکه شنیده 
می شود برخی ســتاد انتخاباتی خود را 

برپا کرده اند صحت دارد؟
چیزی که در حال حاضر فراوان اســت الحمدلله 
کاندیدا است بنابراین کاندیدا کم نداریم بلکه نفر 
زیاد اســت آنطور که بنده در ذهنم منظم کرده ام، 
ابتدا آقای ظریف است که الان بیشتر مطرح است، 
بعد آقای زنگنه، آقای جهانگیری و آقای بی طرف 
را هم بعضی از دوســتان پیشنهاد می کنند، آقای 
محسن هاشمی، دکتر همتی هم ممکن است جزء 
کسانی باشد که مطرح می شود، آقای اردکانیان نیز 
ممکن است مطرح شــود، آقای صادق خرازی و 

آقای عارف هم خودشان اعلام کرده اند.

سخنگوی حزب کارگزاران از آخرین تحولات انتخاباتی 1400 گفت

»ظریف« کاندیدای اول اصلاح طلبان است

بایدن آماده مذاکره با ایران
 پرونده هسته ای ایران تیتر روزنامه های جهان شد 

رئیسی با تشریح آخرین وضعیت ویروس انگلیسی در کشور

شرایط سفرهای نوروزی مردم اعلام شد

کنفرانس امنیتی مونیخ عنوان نخست برخی 
روزنامه های امروز صبح جهان بوده است. 
جو بایدن می گوید: ما آماده هستیم، با ۵+1 
درباره توافق هســته ای ایران وارد مذاکره 
شــویم. در واقع آمریکا آماده است اعتماد 

اروپا را به دست آورد.
آلبرت کوچویی، گوینده پیشکســوت رادیو 
که هر روز با مرور تیترها و ســرفصل های 
رســانه های جهان، مهمترین اخبار دنیا را 
روایت می کنــد، مطلب بالا را عنوان کرده 
اســت. برخی تیترهای اصلی روزنامه های 

جهان به شرح زیر است:
»یو اس ای تودی« نوشته است: کنفرانس 
امنیتی مونیخ به صورت مجازی میان سران 
آمریکا و چند کشــور اروپایی تشکیل شد. 
آنگلا مرکل از توافق هســته ای 1+۵ نیز 
ســخن گفت و در تحلیل تازه ای از حضور 
آمریکا در افغانستان، یاد کرد و اینکه ما به 

برجام امیدواریم.   
 »ژون آفریک«، نشــریه فرانسوی نوشته 
اســت: جنگ بی پایان فرانســه در ساحل 
آفریقا با افزایش خشونت در آن کشور همراه 
است. فرانســه دلایل خوبی برای خروج از 
آنجا دارد. با وجــود هزاران تن از نیروهای 
بومی، همینطور فرانسه و نیروهای متحد در 
منطقه، قتل و غارت و کشتار بیداد می کند. 
بیش از  100 روســتا در زیر حمله و کشتار 
اســت. در غرب نیجریه، در مرکز مالی نیز 

وضعیت چنین است.
 در »ال پائیــس«، روزنامه اســپانیایی نیز 
کاریکاتوری منتشر شــده که دو پرستار را 
نشان می دهد که دست هایشان را از پنجره 
برای قاپیدن ویروس هایی که از آســمان 
می بارند، دراز کرده اند. نوشته همراه با این 
پژوهشــگران  اکنون  می گوید،  کاریکاتور 
هاروارد نزدیک به نیم میلیون پلاســما از 
خون انسان ها را ذخیره دارند که از زمستان 
گذشــته، گردآوری کرده اند. به گفته دکتر 
مین نا این نمونه ها، دانشــمندان را برای 

یافتن ویروس ها پیش از شــیوع در آینده، 
کمک می کند. تلاش بــرای یافتن پادتن 
برای صدها ویروس پیش از همه گیری آنها 
در جهان. دستیابی به آن البته تلاش جهانی 

را در این راه می طلبد.
 »یو اس ای تــودی«، روزنامه آمریکایی 
گفته اســت: ســرما و توفان در راه، 100 
میلیون آمریکایی را در این زمستان تهدید 
می کند. توفــان ویرانگر دیگــری در راه 
اســت. جدا از آن، خانه های میلیون ها تن 
در تگزاس بر اثر توفان پیشین، بدون برق 
مانده است. سرمای بی سابقه، تگزاس را از 
پا در آورده است. برف و توفان این ایالت را 
مدفون کرده است. یخبندان تگزاس، ضعف 
زیر ساختاری آمریکا را نشان می دهد. ایالتی 
بدون  برق. آمریکا باید در انتظار توفان های 

مرگبار دیگر باشد.
* از حاشیه خبرها: 

»له رپوبلیکا«، نشریه ایتالیایی نوشته است: 
گوئیدو، پژوهشــگر ایتالیایــی آنچنان که 
روزنامه ایتالیایی له رپوبلیکا می نویسد، به 
شیوه تازه ای برای مهار ویروس سارس کو 
2 رو آورده اســت. او و دیگر پژوهشگران 
می گوینــد یکی از راه هــای مقابله با این 
ویــروس، ســد کــردن راه ورود آن بــه 
سلول های انسانی اســت. با این ممانعت 
دیگر عفونتی در بدن رخ نخواهد داد. تنها 
مشکل ســر راه این است که کلید درست 
این ورود به ســلول را پیدا کنیم. خاموش 
کردن این کلیــد به معنای خاموش کردن 

ویروس است.
همچنین خبرگزاری ایرنا در پوشش بازتاب 
پرونده برجامی در رسانه های غرب نوشت:

مواضع اخیر دولت جدید واشــنگتن، برای 
برچیدن سیاســت شکست خورده  چهل و 
پنجمین رئیس جمهــوری آمریکا در قبال 
برجام و اعلام همکاری این کشــور برای 
حفظ توافق هسته ای 201۵ با ایران، مورد 
توجه رســانه های غربی و آمریکایی قرار 

گرفته است.
به گزارش روز شــنبه ایرنا، خروج جنجال 
برانگیــز و یکجانبه دولــت ترامپ در 1۸ 
اردیبهشت 139۷ از توافق هسته ای ایران 
موســوم به برجام، در دو سال گذشته برای 
کاخ سفید دســتآوردی نداشت و در نهایت 
دولت جدید امریکا تصمیم به عقب نشینی 

از این اقدام یکجانبه گرفت.
دولت بایدن 30 بهمن مــاه 1399  بطور 
رسمی ادعای دولت پیشــین کشورش را 
مبنی بر اعمال تحریم های شورای امنیت 
علیه ایــران پس گرفت؛ اقدامی که بعنوان 
نخستین گام  واشنگتن در مسیر بازگشت 
به برجام، یک حرکت تشــریفاتی لازم اما 

ناکافی به شمار می رود.
بایدن  دولــت  تایمز:  نیویــورک 
ازسرگیری  پیشنهاد  رسمی  بطور 

مذاکرات با ایران را داد
نشریه آمریکایی نیویورک تایمز با نگاه به 
این رویداد نوشت: دولت بایدن بطور رسمی 
پیشنهاد از سرگیری مذاکرات هسته ای را 
به طرف ایرانی داد، رئیس جمهوری آمریکا 
کارزار خود برای از سرگیری توافق هسته 
ای با ایران را به راه انداخته اســت اما هنوز 
مشــخص نیســت که تهران که در ابتدا 
خواستار برچیده شدن تحریم ها در نخستین 

گام است این پیشنهاد را  بپذیرد.
ایران مایل است تا آمریکا یک ناظر 

بر مذاکرات با طرف اروپایی باشد
نیویورک تایمز در بخشــی از گزارش خود 
نوشت: درحالی  که مشخص نیست ایران با 
انجام چنین مذاکراتی موافقت کند اما برخی 
افراد مطلع می گویند که ممکن است طرف 
ایرانی بیشتر مایل به ملاقات با طرف های 
اتحادیه اروپایی باشد و آمریکایی ها بصورت 
مهمان یا ناظر در این مذاکرات حضور داشته 

باشد .
برجام دستاورد مهم سیاسی

نیویورک تایمز افــزود: آنتونی بلینکن در 
تمــاس تلفنی 30 بهمن مــاه با همتایان 
اروپایی خود ضمن اعلام همکاری آمریکا 
برای احیای توافق هسته ای 201۵ با ایران 
گفت؛   »برجام یک دستآورد مهم دیپلماسی 

چندجانبه است«.
آسوشیتدپرس: بایدن با رد اقدامات 

ترامپ آماده مذاکره با ایران
خبرگزاری آسوشتیدپرس نیز درباره موضع 
گیری ها اخیر دولت جدید واشنگتن درباره 
برجام، گزارش داد:  دولت بایدن در موضعی  
کاملا متضاد با سیاست  »فشار حداکثری« 

دولت قبلی ترامپ با هدف منزوی ساختن 
جمهوری اســلامی ایران، اعلام کرده که 
آماده محلق شــدن به مذاکرات به همراه  

دیگر امضا کنندگان این توافق است.
آسوشــیتدپرس افزود: علاوه بر ســیگنال 
های دولــت بایدن درباره تمایل به مذاکره 
بــا ایران، دولت جدیــد امریکا،  همچنین 
تصمیمات دولت ترامپ مبنی بر بازگشت 
تمامی تحریم های ســازمان ملل بر ایران 
را برگرداند و درهمین حال محدودیت سفر 
دیپلمــات های ایرانی در ســازمان ملل را 

برداشته است.
اهرم فشار هســته ای تهران بر 

امضاءکنندگان توافق
نوشت:  دیگری  دربخش  آسوشــیتدپرس 
تهــران از تعلیق برخی از تعهدات برجامی، 
بعنوان اهرم فشاری بر سایر امضا کنندگان 
توافق هســته ای همچون، فرانسه، آلمان، 
انگلیس روسیه و چین برای بدست آوردن 
امتیازهای بیشــتری برای مقابله با تحریم 
های فلــج کننده اقتصادی اســتفاده می 
کنــد، بطوریکه  انگلا مــرکل صدراعظم 
آلمان و رئیس شــورای اتحادیــه اروپا با 
رئیس جمهوری ایران برای پایان دادن به 
بن بست سیاسی صحبت کرده و درهمین 
حال رئیس آژانس بین المللی انرژی اتمی 
نیز قرار است برای یافتن راه حل هایی به 
منظور اجازه حضور بازرسان این آژانس، به 

ایران سفر کند.
ســی ان ان: گامی بــزرگ برای 

دیپلماسی با ایران
شــبکه خبری ســی ان ان نیز دراین باره 
گزارش داد:  آمریکا اعلام کرده که خواهان 
مذاکره با ایران  و دیگر طرف های  )امضا 
کنندگان( درباره توافق هسته ای است، این 

گامی بلند برای شروع دیپلماسی است.
سی ان ان در ادامه افزود: دولت بایدن 30 
بهمن ماه اعلام کرد کــه تمایل دارد تا با 
تهران و دیگر امضا کندگان »توافق هسته 
ای ایران« پیــش از آنکه هرکدام از طرف 
ها  اقدام ملموســی برای نجات دادن و یا 
بازگشــت به تعهد این توافق انجام دهند، 

مذاکره کند.
این رســانه آمریکایی  ادامــه داد: وزارت 
خارجه آمریکا با صدور بیانیه ای اعلام کرد 
: ایالات متحده آمریکا دعوت نماینده ارشد 
اتحادیه اروپا مبنی بر حضور در نشســت 
گروه 1+۵ با ایران بــرای انجام مذاکره و 
پیشبرد دیپلماتیک برنامه هسته ای ایران 

را پذیرفته است.

ســی ان. بی. سی: دولت بایدن گام مهمی 
درباره پیشنهاد آغاز مذاکره با ایران پیش از 

مهلت تعیین شده از سوی ایران برداشت
ســی. ان. بی. سی دیگر شــبکه خبری 
آمریکایی نیز با پرداختن به تحولات اخیر 
برجامی نوشت: دولت بایدن روز پنجشنبه 
)30 بهمن 1399( با ملحق شدن به شرکای 
اروپایی خود با دادن پیشــنهاد ازسرگیری 
مذاکرات با ایران که برای نخستین بار طی 
چهار سال گذشته محسوب می شود، گام 

بلندی برداشت.
سی. ان. بی. سی، در ادامه به تعیین ضرب 
الاجل ایران درباره فاصله گرفتن از تعهدات 
برجامی درصورت لغو نشدن تحریم ها اشاره 
کرد و نوشــت: ایران پیش از این با تعیین  
ضرب الاجلی وعــده داده بودکه چنانچه 
تحریم های نفتی و بانکی برداشته نشود، 
بازرسان ســازمان انرژی اتمی را از کشور 

اخراج خواهد کرد.
ایران اعلام کرده بود تا پنجم اســفند ماه 
قصد دارد تــا اجرای پروتــکل الحاقی را 
متوقف کند.سی ان. بی. سی افزود: درحالی 
که ایران خواستار برداشته شدن نخستین 
گام از سوی آمریکا شده و حاضر به انجام 
هیچ کاری تا لغو عملی تحریم ها نیست، با 
این وجود دولت بایدن با پذیرفتن پیشنهاد 
شــرکای خود در اتحادیــه اروپا برای آغاز 

مذاکره با ایران، گام بلندی برداشته است.
این رســانه آمریکایی افــزود: تیم بایدن 
همچنین تلاش های دولت ترامپ مبنی بر 
اعمال تحریم های ســازمان ملل بر ایران 
را لغو کرد، آنتونی بلینکن وزیر امورخارجه 
آمریکا نیز در تماس تلفنی خود با همتایان 
اروپایی خود گفــت که با آنها برای احیای 

توافق هسته ای 201۵ کار خواهد کرد.
جمهوری اسلامی ایران در پی خروج آمریکا 
از برجام و اعمال تروریسم اقتصادی بر ضد 
مردم ایران، همچنین بی عملی اروپا برای 
انتفاع ایران از مزایای برجام، بر اساس ماده 
3۶ ایــن توافق در پنــج مرحله به کاهش 
محدودیت های خود در توافق هســته ای 

اقدام کرد.
با گذشــت بیش از سه ســال از این اقدام 
آمریکا و اروپا، مجلس شــورای اســلامی 
قانونی را تصویب کــرد که در صورت لغو 
نشدن تحریم ها تا چهارم اسفند ماه، اجرای 
پروتکل الحاقی پیمان منع گسترش سلاح 
اتمی کــه تاکنون به طــور داوطلبانه اجرا 
می شــد، متوقف و تعداد بازرســان آژانس 

بین المللی انرژی اتمی کاهش یابد.
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جاماندگان بیمه بیکاری کرونا تا 
کی منتظر بمانند؟

آخرین آمارها از روند پرداخت بیمه بیکاری کرونا نشان می 
دهد که همچنان 91 هزار نفــر از متقاضیان، مقرری بیمه 
بیکاری ایام کرونا را دریافت نکرده اند و وزارت کار و سازمان 
تامین اجتماعی با جدیت در حال پیگیری واریز پرداختی ها 

به جاماندگان هستند.
به گزارش ایســنا، به دنبال گســترش ویــروس کرونا و 
تاثیرگذاری آن بر بسیاری از مشاغل مقرر شد تا بیمه بیکاری 
سه ماه اسفند 139۸ و فروردین و اردیبهشت 1399 به افراد 
بیکار شــده و کارگران آسیب دیده از کرونا پرداخت شود. بر 
این اساس به منظور حمایت از صنوف و کارگران آسیب دیده 
از کرونا، مبلغ ۵000 میلیارد تومان اعتبار از ســوی دولت به 
صندوق بیمه بیکاری اختصاص یافــت و وزارت کار با راه 
bimebikari. اندازی سامانه ثبت درخواســت بیمه بیکاری

mcls.gov.ir از کسانی که در مدت سه ماهه دچار بیکاری و 
توقف فعالیت شده بودند درخواست کرد که به سامانه مراجعه 

و درخواست خود را ثبت کنند.
آنطور که وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی می گوید در حوزه 
بیمه بیکاری با راه اندازی سریع سامانه ثبت درخواست بیمه 
بیــکاری، بیش از ۸۶0 هزار نفر متقاضی بیمه بیکاری ثبت 
نــام کردند و بیش از 3۵00 میلیــارد تومان برای چهار ماه 
علاوه بر بیمه بیکاری که بر اساس قانون تعلق می گرفت، 
پرداخت شده اســت.وی با اشاره به شیوع بیماری کرونا در 
کشور، تثبیت اشتغال را از جمله سیاستهای دولت در دوران 
همه گیری بیماری کرونــا اعلام کرده و می افزاید: در ایام 
کرونا بیش از ۸00 هزار نفر از بیکاران در سامانه های طراحی 
شده برای دریافت بیمه بیکاری ثبت نام کردند که ۶۷0 هزار 

نفر بیمه بیکاری گرفتند و ۴90 هزار نفر به کار بازگشتند.
بر اساس آخرین آمارها، مقرری ایام بیکاری کرونا در ماههای 
اســفند 139۸ و فروردین و اردیبهشــت 1399 برای یک 
میلیون و ۸2 هزار نفر با مساعدت دولت پرداخت شده و 91 

هزار نفر موفق به دریافت بیمه بیکاری ایام کرونا نشده اند.
علیرغم عدم دریافت مقرری بیمه بیکاری کرونا از ســوی 
جاماندگان، وزارت کار و سازمان تامین اجتماعی با جدیت در 
حال پیگیری این مساله هستند تا پرداختها با سرعت بیشتری 
انجام شــود و جاماندگان بتوانند هرچه سریع تر مقرری ایام 
بیــکاری کرونا را دریافت کنند.بنابر اعلام رئیس گروه بیمه 
بیکاری امور فنی بیمه شــدگان ســازمان تامین اجتماعی، 
لیست 91 هزار نفر از کسانی که به دلیل تبعات کرونا شغل 
خود را از دســت داده و بیمه بیــکاری دریافت نکرده اند به 
ســازمان برنامه و بودجه ارسال و دستور تامین اعتبار برای 
پرداخت مقرری بیکاری کرونا نیز برای این عده صادر شده 
اســت.آنطور که وی درباره تاخیــر در واریز مقرری گفته با 
وجود آنکه 2۷ دی ماه دســتور تامین اعتبار از سوی ریاست 
ســازمان برنامه و بودجه داده شــده هنوز پرداختی از طرف 
خزانه انجام نگرفته و تاخیر در واریز مقرری از طرف سازمان 
تامین اجتماعی نیست.به گفته بایندریان حدود 1۵ هزار نفر 
از متقاضیــان به دلیل ایراد در اطلاعات خود یا ناقص بودن 
شماره شــبا موفق به دریافت بیمه بیکاری نشده بودند که 
لیست آنها برای رفع اشکال از سوی سازمان برنامه و بودجه 
به تامین اجتماعی ارجاع شده بود تا وزارت کار برای اصلاح 

اطلاعات به این افراد اطلاع دهد.
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رئیس جمهور گفت: همه تلاش ما این است 
که وارد موج چهارم کرونا نشویم تا مردم در 
شب عید راحت تر باشــند و به زندگی خود 

برسند.
به گزارش مهر، حجت الاســلام حســن 
روحانی رئیس جمهور صبح امروز) شنبه( در 
جلسه ســتاد ملی مقابله با کرونا با اشاره به 
گذشت یک ســال از شیوع کرونا در کشور 
اظهار داشت: پارسال درست نزدیک این ماه 
متوجه شــدیم که این ویروس وارد کشور 
شده است. شاید چند روز قبل  ویروس وارد 
شــده بود اما آن روز تست تشخیصی به ما 

گفت که کرونا وارد کشور شده است. 
وی عنوان کــرد: از همــان اولین روز که 
فهمیدیم این ویروس وارد کشــور شــده 
اســت در هیئت دولت تصمیم گرفتیم به 
مردم اعلام شود که این ویروس وارد شده 
و افرادی مبتلا شــده اند. البته بعضی شبهه 
داشتند که نزدیک انتخابات است و دو سه 
روز دیگر انتخابات است و آیا این را بگوییم 
یا نگوییم؟ من گفتم تردیدی نداشته باشید، 
چه انتخابات باشد چه نباشد و هر مراسمی 
باشــد این مسئله شوخی ندارد، مسأله جان 

مردم است و همه مردم باید مطلع شوند.
رئیس جمهور با بیان اینکه خوشــبختانه از 
همان روز چهارشنبه به مردم کشور اعلام 
شد این ویروس وارد کشور شده است، گفت: 
بنابراین در این جهت ضد انقلاب خارج نشین  
که شبهه می کنند دولت واقعیت را به خاطر 
انتخابات به مــردم نگفت و دیر گفت، این 
یک تهمت محض و دروغ 100 درصد است 
و ما از همان لحظه ای که متوجه شدیم به 
مــردم اعلام کردیم. در طول این مدت هم 
در تمــام حوادث کرونا موجی داشــتیم که 
تعــداد مرگ و میر افزایــش و کاهش پیدا 

کرده است.
روحانــی خاطرنشــان کــرد: مبتلایان و 
سرپایی ها را همیشه به صورت آمار دقیق به 
مردم اعلام کردیم و ایران جزو کشورهایی 
بوده است که از لحاظ اطلاع رسانی به موقع 
و بسیار دقیق و در هر 2۴ ساعت یک بار آمار 
به روز شده را به اطلاع مردم رسانده است. 

این قدم اول و قدم مهم بود.
وی بــا بیــان اینکه قــدم دوم، کار بزرگ 
ســاختاری بود، تصریح کرد: شما می دانید 
در کشورهای دیگر هم مقابله با کرونا وجود 
دارد و ممکن است مشکلاتی پیش بیاید که 
آن مشکلات در مراجعی مورد بررسی قرار 
گیرد. اما از لحاظ ساختاری در کشور ما کار 
بسیار بزرگی صورت گرفته است. در شنبه 
شــورای عالی امنیت ملی تشکیل شد و در 
آنجا بحث کردیم و به این نتیجه رسیدیم که 
یک ستادی تحت عنوان ستاد ملی مبارزه با 

کرونا باید این امر را بر عهده بگیرد.
رئیس جمهــور ادامه داد: اینکــه افراد چه 
کسانی باشند، ترکیب چگونه باشد، اختیارات 
چه باشد و رئیس ستاد چه کسی باشد همه 
در جلسه مفصل بحث و مصوبه ای تدوین 
شد و در آن جلســه تصویب شد و خدمت 
مقام معظم رهبری فرستادیم و ایشان این 

مصوبه را تایید کرد و ابلاغ شد.
روحانی خاطرنشــان کرد: بر مبنای همین 
مصوبه پنجاه و هشت جلسه تا امروز تشکیل 
شده است. امروز پنجاه و هشتمین جلسه ای 
است که در طول یک سال گذشته، جلسات 
ستاد ملی را تشــکیل دادیم. البته این غیر 
از کمیته های مختلف و قرارگاه ها اســت. 
نیروهای مسلح برای کمک، قرارگاه خاص 

دارد و همه اینها کار می کنند.
وی بیان کرد: تشــکیل چنین نهاد موقتی 

برای کرونا، شاید نشــأت گرفت از تجربه 
دوران مقدس باشد. در دوران دفاع مقدس 
هــم در مقطعی متوجه شــدیم ســازوکار 
معمولــی نمی تواند جنگ را پیش ببرد. این 
مسأله خدمت امام)ره( مطرح شد و امام اجازه 
داد و یک شورایی تحت عنوان شورای عالی 
پشتیبانی جنگ تشکیل شد که مصوبات این 
شــورا در حکم قانون بود. یعنی به دولت و 
دستگاه های مختلف ابلاغ می شد. حتی در 
زمینه بودجه، مصوباتی که بودجه داشــت، 
شــورای عالی آن مصوبــات را کم یا زیاد 
می کرد. البته این فقط برای در دوران جنگ 

و کمک های مردمی بود نه مسائل دیگر.
رئیس جمهور بیان کرد: این شــورای عالی 
یک ســتاد مرکزی پشتیبانی جنگ درست 
کرد که رئیس این شــورای عالی پشتیبانی 
جنــگ، رئیس جمهور یعنــی مقام معظم 
رهبری بــود و وزرای مربوطه در آن مقطع 
نخست وزیر، نماینده فرمانده جنگ و برخی 

از فرماندهان نیروهای مسلح بودند.
روحانی اضافه کرد: در ســطح ســتاد که 
کارهای اجرایی مصوبات را برعهده داشت، 
مســئولیت با من بود و معاونین و برخی از 
وزرا در آن جلسات شرکت می کردند و آنجا 
تصمیم گیری می شد و مصوبات آن شورا 
بر مبنای چارچوب مصوبات شــورای عالی 

پشتیبانی جنگ ابلاغ و اجرا می شد.
رئیس جمهور بیان کرد: از سال ۶۵، ۶۶ و ۶۷ 
یعنی سه سال پایانی جنگ این ستاد فعال 
و بســیار موثر بود و مصوبات خیلی مهمی 
هم داشت. البته جنگ تمام و به طور طبیعی 
فعالیت این ستاد هم تمام شد و مصوبات آن 

هم تا زمانی بود که جنگ بود.
روحانی با تاکید براینکه تجربه این ستاد در 
آن مقطع تجربه بسیار خوبی بود، گفت: در 
تجربه جدید هم شــورای عالی امنیت ملی 
آمد تصویب کرد که ســتادی تشکیل شود 
که اختیارات او در حد اختیارات شورای عالی 
امنیت ملی باشــد. یعنی مصوبات آن برای 
همه لازم الاجرا و در حکم قانون باشد و به 
همین صورت مقام معظم رهبری هم تایید 

کردند و این کار آغاز شد.
رییس جمهور افزود: به عقیده من، این ستاد 
یک تجربه بسیار گرانقدر برای کشور است 
و مصوباتی که ما تاکنون گذراندیم که البته 
مربوط به دوران کرونا است و بعد از آن نافذ 
نیســت، اما در عین حال می شود استفاده و 
بحث کرد و برخی مقررات و مصوبات را در 
مراجع دیگر بعدا تصویب کرد و به صورت 

مقررات دائمی درآورد.
روحانی ادامــه داد: این کار بســیار بزرگ 
و عظیمی بود که آغاز شــد. دانشگاه های 
پزشکی، استانداران در سراسر کشور، وزارت 
بهداشت و وزارت کشور جلسات منظم و به 
روز برگزار کردند. البته وزارت کشور تحت 
عنوان کمیته انتظامــی، امنیتی این کار را 
انجــام می داد، اما الان بــه صورت قرارگاه 

فعالیت می کنــد و در بخش های مختلف 
تقسیم کار شد و این تقسیم کار بنیانی برای 

مبارزه با یک ویروس بی سابقه بود.
 وی گفت: مردم ما در طول صدسال گذشته 
سابقه چنین ویروســی ندارند که ویروسی 
بیاید تمام دنیا و کشور را تحت تاثیر قرار داده 
و بتواند بر کسب و کار و آموزش و فرهنگ 
و روی همه چیز تاثیر بگذارد. روزهای اول 
فروردین در ستاد گفتم باید این ویروس را به 
صورت یک بلیه یک ســاله مشاهده کنیم. 
بعضی از دوستان به من گفتند که چرا گفتید 
یک ســاله، این یک سال طول نمی کشد و 
برخی پزشکان گفتند در تابستان و گرما تمام 

می شود.
رئیس جمهور عنوان کــرد: من گفتم باید 
احتیاط کنیم و برای یک ســال خودمان را 
آمــاده کنیم. این ویروس خطرناکی بود که 
به این ســادگی کنار نرفت و الان هم که 
یک سال از آن گذشــته، نه اینکه ویروس 
تمام نشده بلکه با نوع آفریقایی و انگلیسی 
و انواعی که گفته می شــود مواجه شدیم و 
معلوم هم نیســت که چه زمانی بشر از این 
ویروس خلاص شود. چند ماه دیگر یا چند 
سال؟ هیچکس نمی داند اما باز هم باید برای 
سال آینده خود را آماده مقابله با این ویروس 

کنیم.
 روحانی با تاکید بر اینکه کاری که مدافعان 
سلامت انجام دادند یک کار بسیار عظیم و 
بزرگی بود، گفت: تلاش خستگی ناپذیر و 
شــبانه روزی و فداکارانه مدافعان سلامت 
خیلی ارزشمند بود. شاید در کشورهای دیگر 
هم فعالیت و فداکاری زیادی کردند که من 
زیاد مطلع نیستم که بخواهم مقایسه کنم 
ولی کاری که در ایران انجام گرفت انصافا 
قابل تحسین و تعظیم است که  جان خود 
را فدا کردنــد و بیش از 2۶0 نفر از عزیزان 
ما شهید خدمت شــدند. این هم کار بسیار 
خوبی بود که کسانی را که در این راه جان 
خود را از دست داده بودند شهید محسوب و 

مصوب کردیم.
وی با بیان اینکه در زمینه رســانه ای هم 
کار بســیار بزرگی انجام شده است، گفت: 
مخصوصا صدا و ســیما هم در این یکسال 
تلاش کرد و در کنار ستاد و دوستان مدافعان 
سلامت تبلیغ کرد، بیان کرد و توضیح داد. 
نیروهای مسلح از همان روز اول بیمارستان 
ها و نقاهتگاه های خود را تشــکیل دادند 
که برخی نیاز شــد و برخی نیاز نشد اما کار 
ارزشمندی بود. نیروهای مسلح، بسیج، سپاه، 
ارتش همین حــالا هم دارند کار می کنند. 
نیروی انتظامی با مــا همکاری می کند و 
تمام عزیزانی که در بخش نظارتی در خیابان 
ها و مغازه ها فعالیت می کنند کار بزرگ و 

عظیمی در این راستا رقم زدند.
رئیس جمهور با بیان اینکه در مجموع این 
یکسال به یک کلمه رسیدیم و آن این بود 
که برای مقابله با این بیماری باید ســبک 

زندگــی تغییر کند، اظهار کرد: مردم باید به 
خوبی بدانند شــرایط امروز ما برای خرید، 
بازار، مســافرت، آموزش، رفتن به ســینما، 
مراکز مذهبی، مســافرت خارج از کشــور 
معمولی و عادی نیست. در این شرایط باید 
سبک زندگی  را تغییر دهیم. اینکه ماسک 
بزنیم، دست بشــوییم، فاصله را رعایت و 
دورهمی ها را کنار بگذاریم یا ترددها را کم 
کنیم یعنی سبک زندگی جدید. همین یک 
کلمه را باید با تمام ابعادش مدنظر قرار دهیم 
تا از این شــرایط عبور کنیم. الحمدلله موج 
اول را با سرافرازی عبور کردیم. همه تلاش 
ما این اســت که وارد موج چهارم نشویم تا 
مردم در شب عید راحت تر باشند و به زندگی 

خود برسند.
روحانــی ادامه داد: همانطور که گفتم اولین 
مسأله ساختار ســازی بود. یعنی ستاد ملی 
مقابله با کرونا بــا همه کمیته های فرعی 
خود کنار هم قرار گرفت. در این ســتاد در 
برخی قوانین و مقررات برای رفاه حال مردم 
و کمک به اقشاری که آسیب دیدند تغییراتی 
ایجاد کردیم. آمدیم وامی اختصاص دادیم و 
یارانه ویژه ای در نظر گرفتیم. وام در اختیار 
مشــاغل و خانوارها قرار دادیم. همه اینها 
قانون و مقررات می خواســت که در همین 

جا وضع شد.
وی گفت: هر کجا یک مقررات دســت و 
پاگیری بود، گفته می شــد مثــلا اگر قرار 
اســت پول وام پرداخت کنید، امهال لازم 
انجام می شــود. دولت برق و آب را گفت 
در این شــرایط دو ماه دیگر پرداخت کنید. 
هر کجا مهلت لازم بود دادند. در سایه دولت 
الکترونیک مراجعات غیرحضوری ظهور و 
بــروز پیدا کرد. یک حرکتی که در این یک 
سال در دولت الکترونیک شروع شده قابل 
قیاس با سال های قبل یا حتی یک دهه قبل 

هم نیست.
رئیس جمهــور با بیان اینکه بخش تولید ما 
انصافا در همان روزهای خطر فداکاری کرد، 
تاکید کرد: علیرغم کرونا، تولید ما در اسفند 
پارسال دســت نخورد و همه دستگاه های 
تولیــدی به تولید خود با رعایت پروتکل ها 
ادامه دادند. خدمات یک لحظه قطع نشــد 
مثلا قطعی بــرق، آب و گاز نداشــتیم. با 
وجود شــرایط سخت همه پای کار بودند و 
همانند مدافعان سلامت همه در کارخانه ها و 
دستگاه های خود، کنار چاه های نفت و وسط 

دریا شبانه روز فعالیت کردند.
روحانی بــا بیان اینکه وقتی یک حادثه رخ 
می دهد شــرایط بهتر برای مردم ملموس 
می شود، عنوان کرد: در زمستان، فقط چند 
ســاعت چند استان با مشــکل برق مواجه 
شدند اما در تابستان و زمستان قطعی برق و 
گاز نداریم و الحمدلله امروز در نیازمندی های 
بهداشتی تقریباً به بیرون نیاز نداریم. اگر هم 
نیاز داشــته باشــیم معلوم نبود کسی به ما 

کمک کند یا نکند.
وی ادامــه داد: اوایل شــیوع کرونا درباره 
ماسک مشــکلات زیادی داشتیم و امروز 
روزانه بیش از 3۵ میلیون ماسک در کشور 
تولیــد و با قیمت ناچیز بیــن مردم عرضه 
می شود و این کار بســیار بزرگی است. در 
تولید شوینده ها، ضد عفونی کننده ها، وسایل 
بیمارستانی و ونتیلاتورها همه تلاش کردند 
و شاهد یک حرکت بزرگ در شرکت های 

دانش بنیان بودیم.
رئیس جمهــور تصریح کرد: شــرکت های 
دانش بنیان یکبــاره اوج گرفت و امروز ۵ 
هزار و ۷00 شــرکت دانش بنیان در حال 
فعالیت است که کل این شرکت ها در آغاز 

دولت یازدهم ۵۵ شرکت بود.
روحانی با بیان اینکه عــده ای از ابتدا می 
خواســتند میان دین و علم، مناسک دینی، 
پروتکل بهداشــتی دعوایــی راه بیاندازند، 
گفــت: الحمدلله علما، مراجع و مقام معظم 
رهبری، کارهایی که عده ای شروع کردند و 
فکر می کردند بهانه ای برای ایجاد شکاف 
بــود را خنثی کردند. اینهــا فکر می کردند 
فرصت طلایی برای شکاف و اختلاف پیدا 
کرده اند در حالی که هم ماه رمضان، قرآن 
به سرگرفتن مردم، هم محرم، هم عبادت و 
هم نمــاز و هم پروتکل بود و چقدر فضای 
مجازی و صدا و سیما در این زمینه کمک 
کرد تا مردم از نعمات آن شــب ها و روزها 
اســتفاده کنند و در عین حال پروتکل های 
بهداشتی را هم به طور کامل مراعات و اجرا 

کنند و این دوگانگی ها از بین رفت.
وی بــا تاکیــد بــر اینکه اگــر در بخش 
دانش آموزی و دانشجویی فضای مجازی و 
زیرســاخت های آن یا پهنای باند نبود، چه 
می کردند؟ گفــت: 1۷ میلیون نفر دارند از 
شبکه شاد اســتفاده می کنند. این سامانه با 
این عظمت در کشور تشکیل شد و شاگردان 
با معلم و معلم با شــاگردان در این سامانه 
حرف می زنند. درس داده و دانلود می شود. 
البته قبــول داریم که آموزش مجازی جای 
آموزش حضــوری را نمی گیرد اما آموزش 
صفر نشــد و ۵0 درصد شد و تحصیلات و 

آموزش در کشور تعطیل نشد.
رئیس جمهوری خاطرنشان کرد: پس کرونا 
در عین حال که مشکلات فراوانی در کشور 
ایجاد کرد، اما فرصت هــا و تحولاتی هم 
ایجاد شد و توانستیم از این تحولات استفاده 
کنیم و  دیدید در همین مراســمات دینی و 
مذهبی چه ابتکارات نــو و جدیدی به کار 
بستند تا فضای مجازی بتواند جای فضای 

حقیقی را بگیرد.
روحانی بیان کرد: ما تنها کشــوری بودیم 
که در کرونا تحریم را هم داشــتیم و هیچ 
کشوری در دنیا چنین حالتی نداشته است. 
برای خرید واکسن کرونا و برای وارد کردن 
و پرداختن پول کواکس با مشکلات زیادی 
مواجه شدیم، از این کشــور به آن کشور، 
از ایــن بانک به آن بانــک. از این تلفن به 
آن تلفــن تا بتوانیم پول آن را تهیه کنیم تا 
مثل ده ها کشــور دیگر آن را تهیه کنیم. 
هیچکدام از کشورها مشکل ما را نداشتند. 
ما پول داریم اما پول ما را نمی دهند، آن را 
قفل و بلوکه کرده اند و نمی گذارند نقل و 

انتقال کنیم.
وی با بیان اینکــه علیرغم تحریم همه در 
کنار هم تلاش کردند و واکســن به کشور 
رسید و واکسیناسیون آغاز شد، گفت: مردم 
عزیز ما هم باید خودشان را برای سال آینده 
آماده کنند و هم خودشان را آماده کنند وارد 
موج چهارم نشــویم. اگر ســبک زندگی را 
بر مبنای شــرایط جدید تغییر دهیم و همه 
پروتکل هــا را رعایت کنیم و با اجتماعات 
کمتر، مراعات فاصله و عمل به همه مسائل 
بهداشتی می توانیم به خوبی و سرافراز از این 

شرایط عبور کنیم.
رئیس جمهور در پایــان تصریح کرد: وقتی 
ایران را در همین شــرایط با کشــورهای 
پیشــرفته که تجهیزات و پول بیشــتری 
نســبت به ما در اختیار دارند، مقایســه می 
کنیم مدافعان ســلامت و مردم ما سرافراز 
هستند که اگر همکاری آنها نبود هیچ کاری 
صورت نمی گرفت و همه آنهایی که مومنانه 
و خاضعانه کمک کردند باز هم کمک کنند 

به خوبی از این شرایط عبور خواهیم کرد.

پیام رهبرانقلاب به انجمن های اسلامی 
دانشجویان در اروپا؛

انقلاب نشان »نقش آفرینی 
در مسائل اساسی« را بر سینه 

جوانان نشاند

حضرت آیت الله خامنه ای فرمودند: از افتخارات انقلاب 
اسلامی است که توانسته نشان »نقش آفرینی در مسائل 

اساسی« را بر سینه جوانان برومند کشور بنشاند.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از پایگاه اطلاع رسانی 
دفتــر مقام معظم رهبری، حضرت آیت الله خامنه ای در 
پیامی به پنجاه وپنجمین نشست اتحادیه انجمن های 
اسلامی دانشجویان در اروپا، نشاندن نشان »نقش آفرینی 
در مســائل اساسی« بر سینه جوانان برومند کشور را از 

برترین افتخارات انقلاب اسلامی خواندند.
متــن پیام رهبــر انقلاب اســلامی که صبــح امروز 
حجت الاسلام احمد واعظی نماینده مقام معظم رهبری 
در امور دانشجویان در اروپا آن را در نشست مجازی این 

اتحادیه قرائت کرد، به این شرح است:
بسم الله الرحمن الرحیم

دانشجویان عزیز
هر روز که می گذرد اهمیت نقش جوانان در پیشــرفت 
کشور و تضمین آینده ی آن بیشتر آشکار می شود. بلیّه ی 
عمومی کرونا هم این را یک بار دیگر به اثبات رســانید. 
همت و انگیزه و امید شــورانگیز جوانان در این ماجرا 
نیز مانند بسیاری از مسائل کشور، پیشران گشایش های 
علمی و عملی شد. این یکی از برترین افتخارات انقلاب 
اسلامی است که توانسته نشان »نقش آفرینی در مسائل 

اساسی« را بر سینه جوانان برومند کشور بنشاند.
از شما دانشجویان عزیز انتظار می رود که در این فرصت 
مغتنمی که در اختیار شــما است، خود را هر چه بیشتر 
به صلاحیت های علمی و دینی و اخلاقی آراسته کنید 
و آماده ی نقش آفرینی شوید، و اتحادیه ی انجمن های 
اســلامی در این باره دارای وظیفه ای سنگین تر و البته 

افتخارآمیزتر است.

 همایش مطالبات حقوقی-
بین المللی دفاع مقدس برگزار 

می شود
 دستیار و مشاور عالی فرمانده معظم کل قوا از برگزاری 
همایش بین المللی مطالبات حقوقی - بین المللی دفاع 
مقدس در روز سه شنبه پنجم اسفند با حضور و سخنرانی 

شخصیتهای لشکری و کشوری خبر داد.
به گزارش ایرنا از دبیرخانه همایش بین المللی مطالبات 
حقوقی-بین المللی دفاع مقدس،  سردار سرلشکر سید 
یحیی صفوی با تشریح اهداف و ضرورت برگزاری این 
رویداد گفت: فلســفه برگزاری این همایش بین المللی، 
انعکاس مظلومیــت و حقانیت ملت ایــران در جنگ 
تحمیلــی رژیم بعث صدام علیه ملت بــزرگ ایران به 
جوانــان ایران و برخــی از ملت های منطقه و جهان  و 
همچنین زمینه سازی جهت پیگیری حقوقی و بین المللی 
مطالبات حقوقی جنگ تحمیلی و ترور شهید سلیمانی 
و ابومهدی المهندس از دولت تروریستی آمریکا است.
وی با بیان اینکه این همایش به ابتکار پژوهشگاه علوم 
و معارف دفاع مقدس شــهید قاسم ســلیمانی برگزار 
می شود،  اظهار داشــت: دستیابی به مرجعیت علمی، 
مشارکت در نظریه پردازی و انجام پژوهش های سطح 
راهبردی برای تبیین واقعیت های راهبردی درخصوص 
ابعاد مختلف سیاســی، اقتصادی، بین المللی، انسانی 
هشت سال دفاع مقدس، نقش آفرینی در جبهه مقاومت، 
مقابله با تهدیدات امنیتی مســلحانه و غیرمسلحانه  از 
جمله مأموریت های این پژوهشــگاه اســت که توسط 

ستادکل نیروهای مسلح به تصویب رسیده است.

حداد عادل: با نیت پاک به 
سمت انتخابات 1400 می رویم

 رییس شــورای ائتلاف نیروهای انقلاب اسلامی 
بــا بیان اینکه ما با نیت پاک به ســمت انتخابات 
1۴00می رویم، گفت: قدم هر حزب و تشکلی که 
انقــلاب و نظام و امام و رهبر را قبول دارد در این 

شورا روی چشم ماست.
به گزارش ایرنا، غلامعلی حداد عادل در نشســت 
مناطق شــورای ائتلاف نیروهای انقلاب اسلامی 
شهر تهران با اشاره به فعالیت های شورای ائتلاف 
نیروهــای انقلاب اســلامی در انتخابات مجلس 
یازدهم گفت:  100 بــار از جوان هایی که دو روز 
پیش از برگــزاری انتخابات مجلــس برای حفظ 
پیروزی و وحدت با دســت خودم از لیست حذف 
کــردم عذرخواهی کردم ولی چــاره ای نبود زیرا 

وحدت باید حفظ می شد.
رییس شورای ائتلاف نیروهای انقلاب اسلامی با 
تشریح شــرایط بین المللی گفت: دوگانه سیاسی 
چند دهه اخیر در دنیا دوگانه آمریکا و ایران است 
این در حالی اســت که در دوران جوانی ما دوگانه 

آمریکا و شوروی وجود داشت.
حدادعــادل خاطرنشــان کرد: ایــران محدود به 
جغرافیا نیســت بلکه هم اکنون ایران اســلامی، 
ایــران ام القری و ایران گوش بــه فرمان فرامین 

رهبر معظم انقلاب بسیار بزرگ است.
وی گفت:  نباید اختلافی در مسیر آینده ایجاد شود 
اگر کســی به شورای ائتلاف هم ناسزا گفت نباید 

ما در چرخش واکنش مأبی بیفتیم.
عضو مجمع تشــخیص مصلحت نظــام تصریح 
کرد: ما تلاش می کنیم به مــوازات کار گفتمانی 
برای حفظ وحدت هم کوشش کنیم؛ می کوشیم با 
آنهایی که دچار دوگانگی شده ایم هم وحدت کنیم.
حداد عادل با تاکید بر لزوم قدر دانســتن انقلاب 
اســلامی اظهار داشــت:  باید به مفهوم استقلال 
کشــور توجه فراوان شــود؛ اولین شعار عمومی و 
فراگیر مــردم ایران در راهپیمایی های ســال ۵۷ 
اســتقلال، آزادی و جمهوری اسلامی بود هرچند 
که معلوم نیست این شعار توسط چه کسی ساخته 
شــده و به ذهن چه کسی رســیده است. مهم آن 
است که این حرف دل ها بود و بر لب مردم ایران 

گل کرد.  
وی افزود: اســتقلال، آزادی جمهوری اســلامی 
از شــعارهای راهبردی نظام اســت و هیچ گاه هم 
کمرنگ نشده اســت؛ تجربه تاریخی که از نسلی 
به نســل دیگر منتقل شده اســت منجر به شعار 
اســتقلال شده است؛ این شــعار مانند بذری بوده 
که در دل ملت ایران شــکفته شده است؛ اقدامات 
امیرکبیر برای اســتقلال کشــور و اقدام دشمنان 
برای به قتل رســاندن آن بخشــی از تلاش های 
ملت ایران برای حفظ اســتقلال خود بوده است؛ 
کودتای سوم اسفند باعث شد که ۵۷ سال در ایران 

رژیم پهلوی حاکم شود.  
رییس شــورای ائتلاف نیروهای انقلاب اسلامی 
تصریح کرد:  ملتی که 200 سال در اثر دخالت های 
خارجی استقلال نداشت، اولین فریادش استقلال 
بود؛ مردم باید تاریخ 200 ســاله اخیر را بخوانند و 
متوجه شوند که انگلیســی ها به خاطر هندوستان 
چقدر درباره ایران حساس بودند؛ آنها تلاش کردند 
که حکومت پهلوی که از آن خودشــان بود را بر 

مسند کار بیاورند.
حداد عادل گفــت: این ملت بــه برکت انقلاب، 
اســتقلال خود را به دست آورد و امام خمینی )ره( 
بیش از هر فرد دیگری دغدغه استقلال را داشت؛ 
رهبر معظم انقلاب هم بیش از دیگران نسبت به 

استقلال کشور حساس هستند.  
وی اظهار داشــت: مقام معظــم رهبری فرمودند 
که موضوع هســته ای مهم اســت ولی مهمتر آن 
است که خارجی ها به ما دستور ندهند و نباید فکر 
کنید که اگر یک قدم آنها جلو آمدند شــما عقب 
نخواهید رفت لذا نباید هیچ گاه در برابر دشــمنان 

عقب نشینی کرد.

اخباراخبار

تلاش می کنیم وارد موج چهارم نشویم

رحمانی فضلی: 
مرزهای ایران با 
عراق بسته می شود

جهانگیری ترخیص 
تجهیزات پزشکی 
اهدایی به هلال 
احمر را ابلاغ کرد

 فرمانده قرارگاه عملیاتی ســتاد ملی مقابله با کرونا گفت: به منظور کنترل شیوع کرونا 
در استان خوزســتان، مرزهای ایران با عراق بسته و تردد به خوزستان ممنوع می شود. 
عبدالرضا رحمانی فضلی در حاشیه نشست ستاد ملی مقابله با کرونا در جمع خبرنگاران 
افزود: در جلســه امروز قرارگاه نحوه و چگونگی و ارزیابی عملکرد طرح شهید سلیمانی 
مطرح و بررسی شد و گزارش بسیار خوبی در این خصوص توسط سپاه به عنوان یکی از 
اضلاع این طرح و وزارت بهداشت به عنوان مسئول و هماهنگ کننده و سازمان برنامه 

و بودجه به عنوان تامین کننده مالی این طرح ارائه شد.

مصوبه مربوط به مجوز ورود و ترخیص خودروها به همراه تجهیزات پزشــکی اهدایی به 
جمعیت هلال احمر جمهوری اسلامی ایران، با امضای معاون اول رئیس جمهور ابلاغ شد.

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دفتر هیئت دولت، در جلسه هیئت وزیران مورخ 29 بهمن 
1399، مجوز ورود و ترخیص پنج دســتگاه آمبولانس به همراه تجهیزات پزشکی مربوط 
اهدایی از سوی فدراسیون بین المللی جمعیت های صلیب سرخ و هلال احمر برای تقویت 
توان امدادی به جمعیت هلال احمر جمهوری اســلامی ایران، بدون رعایت ضوابط فنی 

واردات خودرو صادر شد.

روحانی در ستاد ملی کرونا:

نماینده ایران در ســازمان ملل گفــت: در ارتباط با لغو 
تحریم هایی که باید آمریکایی هــا انجام بدهند، ما باید 
به عنوان کشــور ذی نفع راســتی آزمایی کنیم؛ یعنی اگر 
آمریکایی ها می گویند ما تحریم نفت یا پتروشیمی ایران را 
برداشتیم، ما نمی توانیم فقط به امضای یک نامه یا اعلام 

موضع رضایت بدهیم.
به گزارش ایسنا، رهبر انقلاب در ارتباط تصویری با مردم 
آذربایجان شرقی )29/11/99( درباره سیاست جمهوری 
اسلامی در مورد برجام فرمودند: »حرفهایی زده میشود، 
وعده هایی داده میشــود. من میخواهم امروز فقط همین 
یک کلمه را بگویم؛ بگویم ما حرف و وعده ی خوب خیلی 
شنیده ایم که در عمل، آن حرفها و وعده ها نقض شده و 
ضدّش عمل شــده. حرف فایده ندارد، وعده فایده ندارد؛ 
این دفعه فقط عمل، عمل؛ عمل از طرف مقابل را ببینیم، 
ما هم عمل خواهیم کرد. با حرف و وعده و اینکه »ما این 
کار را خواهیم کــرد، آن کار را خواهیم کرد« جمهوری 
اسلامی این دفعه قانع نخواهد بود، مثل گذشته نخواهد 

بود.«
پایگاه اطلاع رسانی KHAMENEI.IR ذیل پرونده 
»حرف قطعــی« موضع جمهوری اســلامی در زمینه  
تحریم ها و برجام را در گفت وگو با  مجید تخت روانچی، 
سفیر و نماینده ی جمهوری اسلامی ایران در سازمان ملل 

متحد بررسی می کند.
ما در مورد برجام و سیاســت هســته ای، همواره از یک 

منطق قوی برخوردار بوده ایم؛ یعنی سیاستی که ما اتخاذ 
می کنیم، بر مبنای یک ســری اصول است و این اصول، 
دارای منطقی است. طبیعتاً این منطق وقتی با کشورهای 
مختلف مطرح می شــود جای هیچ شک وشبهه ای باقی 

نمی گذارد.
در مورد سیاست هســته ای، وقتی ما در برجام به توافق 
رسیدیم، قبول کردیم که یک سری تعهدات را برای یک 
دوره ی خاصی بپذیریم تا تحریم هایی که به طور غیرقانونی 
و ظالمانه علیه مردم ایران وضع شده بود، در چهارچوب و 
بازه ی زمانی برداشته شود؛ امّا آن ها از همان ابتدا در عمل 
کار خلافی کردند که جای شک وشبهه ای باقی نماند. ما 
در دوره اوباما گزارشهایی برای هماهنگ کننده ی برجام 
فرستادیم و به اقدامات خلاف دولت آمریکا در آن زمان 
نســبت به تعهداتش، اعتراض کردیم. در دوره ی ترامپ 
هم که نقض فاحش برجام با خروج غیرقانونی آمریکا از 
برجام صورت گرفت، ما همان موقع اعلام کردیم که این 
کار خلاف برجام است و به اعضای شرکت کننده در برجام 
گفتیم که اقدام آمریکا نباید بی پاسخ بماند. آن ها هم به ما 
گفتند که شما مدتی صبر کنید و ما جبران می کنیم، ولی 

متأســفانه نه تنها جبران نکردند، بلکه به تعهداتشان هم 
عمل نکردند.همان طور که گفته شد، مبنای برجام قبول 
یک سری محدودیت ها توسط ایران در ارتباط با موضوع 
هسته ای در قبال لغو تحریم های شورای امنیت، اروپایی ها 
و آمریکایی ها بــود. درحقیقت اگر ما بخواهیم برای رفع 
تحریم، به صورت ناقص برخورد کنیم، توازنی که از ابتدا 
در برجام شکل گرفته بود، به هم می خورد. همین اتفاق 
هم افتاد و با خروج دولت قبلی آمریکا از برجام، عدم توازن 
شدیدی به وجود آمد. ما از همان ابتدا گفتیم که باید عدم 
توازن را رفع کنند؛ چون اگر این عدم توازن وجود داشته 
باشد، برجام دیگر معنی ندارد. ایران به طرف مقابل اعلام 
کرد که این وظیفه ی شماست که این عدم توازن را رفع 
کنید، اگر در رفع آن ناتوانید، پس ما مجبوریم که توازن 
را به گونه دیگری برقرار کنیم. به همین دلیل ما یک سال 
صبر کردیم و بعد قدم هایی را به صورت متقابل برداشتیم 

تا توازن در برجام به وجود بیاید.
وقتی ترامپ از برجام خارج شــد، یک سری تحریم که  
باید در چهارچوب برجام لغو می شد، برگشت و یک سری 
تحریم دیگر هم اضافه شــد. علاوه بر این آمریکایی ها 

تحریم های دیگری، با عناوین جدیدی )غیر از هسته ای( 
اعمال کردند. درواقع نه تنها در چهارچوب برجام تحریم ها 
برچیده نشــد، بلکه عناوین همــان تحریم ها را عوض 
کردند و به عنوان تحریم جدید مطرح کردند. در مجموع 
از زمان خروج آمریکا از برجام تا الآن، ســه نوع تحریم 
علیه ما اعمال کردند. اگــر هرکدام از این تحریم ها لغو 
نشــود، بازگشت آمریکا معنی ندارد؛ یعنی آمریکا موقعی 
می تواند بگوید که من به برجام برگشتم که همه ی این 
تحریم ها لغو شــود. صرف اعلام نظر و اینکه بگوید من 
آماده ام به برجام برگردم یا به برجام برگشتم، ولی در عمل 
این تحریم ها لغو نشود و از بین نرود، از دید ما هیچ ارزشی 
ندارد.علاوه بر این بحث  راستی آزمایی هم از بحث های 
بسیار مهمی است که ما حتماً بر آن تأکید داریم. ما وقتی 
تعهداتمان را در چارچوب برجام اجرا می کنیم، نماینده ی 
آژانس نظارت دارد. این کاری است که نمایندگان آژانس 
بین المللی انرژی اتمی انجام می دهند و آنها مشــخص 
می کنند که تعهد ایران انجام شــده یا انجام نشده است. 
ســابقه ی کار ما روشن اســت. ما وقتی موردی را قبول 
می کنیم، به تعهداتمان هم عمل می کنیم؛ امّا در ارتباط 

با لغــو تحریم هایی که باید آمریکایی ها انجام بدهند، ما 
باید به عنوان کشور ذی نفع راستی آزمایی کنیم؛ یعنی اگر 
آمریکایی ها می گویند ما تحریم نفت یا پتروشیمی ایران 
را برداشــتیم، ما نمی توانیم فقط به امضای یک نامه یا 
اعلام موضع رضایت بدهیم. اگر امضاء همراه با فرآیندی 
برای راستی آزمایی اقدامات نباشــد، معنی ندارد. به طور 
مثال، نفت فروختن ما یک ســری لوازمی دارد. شرکتی 
که می خواهد از ایران نفت بخرد، نباید از تحریم شــدن 
توسط آمریکا هراس داشته باشد. درحقیقت مجموعه ای 
از تحریم ها باید لغو بشود تا فروش نفت به صورت دقیق 
و کامل انجام شود. یعنی اگر اعلام شود که تحریم نفت 
ایران لغو شــد، فی نفســه نمی تواند کفایت کند. باید در 
کنارش تضمین هایی هم وجود داشته باشد که مشکلی 

برای فروش نفت هم پیش نیاید.
یک نکته ی بسیار مهم دیگر در زمینه راستی آزمایی، بحث 
بانکی است. مثلًا شرکتی که از ایران نفت می خرد، باید 
بتواند از طریق سیستم بانکی جهانی پولش را به راحتی به 
ایران منتقل کند؛ یعنی نقل وانتقالات بانکی باید این قدر 
ساده باشــد که هیچ شک وشبهه ای در آن وجود نداشته 

باشد. بانک ها نگران این نباشند که اگر وارد کار تجاری با 
ایران شدند، مورد تحریم آمریکا قرار می گیرند. آمریکایی ها 
خودشان هم به خوبی می دانند که اگر بخواهند واقعا کار 
دقیقی را در زمینه برچیده شدن تحریم انجام بدهند، شامل 
چه عناصری باشــد. بنابراین، ما رفــع تحریم را موقعی 
می پذیریم که متوجه شویم و احساس کنیم که مراحلش 
دارد به خوبی انجام می شود. وقتی چنین کاری انجام شود، 

ما هم آماده  و حاضریم که به تعهدات برگردیم.
موضوع خســارات ایران در برجام هم یکی از موضوعات 
بسیار حساس و جزو مطالبات ماست. البته این به عنوان 
پیش شرط شروع انجام تعهدات آمریکا نیست. ایران این 
موضــوع را هم بارها اعلام کرده و ما حتماً بعد از اجرای 
تعهدات آمریکا، در جلســات کمیسیون مشترک به آن 
خواهیم پرداخت.موضوع خســارات از این جهت برای ما 
مهم است که در طول چند سال اخیر، صدمات زیاد جانی 
و مالی در اثر تحریم ها به ما وارد شــد. مثلًا آمریکایی ها 
ادعا می کردند که دارو تحریم نیســت و به دروغ اعلام 
می کردند که خارج از شمول تحریم است، ولی تحریم بود 
و صدمات زیادی به مردم به خصوص در دوران کرونا ما 
زد. بنابراین، ما در طول این سال ها هم ضربه ی انسانی 
و هم خسارات مادی فراوانی خوردیم. خسارات موضوع 
مهمی اســت و باید به آن پرداخته شــود که چه کسی 
مسئول این کار است و چگونه باید به خسارات رسیدگی و 

به مردم پرداخت شود.

تخت روانچی مطرح کرد: 
بدون راستی آزمایی، هر امضایی برای بازگشت به برجام بی اعتبار است
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وزیــر صنعت، معدن و تجــارت تاکید 
اقتصادی  کــه  می خواهیم  اگــر  کرد: 
ســلطه ناپذیــر) به تعبیر مقــام معظم 
رهبری( داشــته باشــیم بایــد ادبیات 

اقتصادی مطالبه ملی شود.
رزم حسینی  علیرضا  شــاتا،  گزارش  به 
در کارگروه تســهیل و رفع موانع تولید 
اســتان یزد، با بیان این مطلب، افزود: 
انقلاب مهمترین  در آســتانه گام دوم 
موضــوع کشــور اقتصاد اســت و اگر 
می خواهیم کشــوری عزت مند، بزرگ 
و لایق مردم ایران داشــته باشیم باید 
باورهایمان را نســبت به اقتصاد تغییر 

دهیم.
وی همچنیــن تاکید کرد: دشــمن در 
جنگ تحمیلــی، تحریم های اقتصادی 
و تشــدید تحریم ها بــه دنبال این بود 
نتواند کشــوری قدرتمند در  ایران  که 

خاورمیانه شود.
همدلــی و وحــدت مــردم و 

مسئولین شرط موفقیت است
وزیر صنعت، معــدن و تجارت همدلی 
و وحدت مردم و مسئولین را از شرایط 
موفقیت دانســت و تصریــح کرد: در 
همین اســتان یزد همدلــی، وحدت و 
انسجام داخلی با محوریت امام جمعه و 
نماینده ولی فقیه در اســتان و استاندار 
یــزد به وجود آمده اســت که این یک 

امتیاز برای این استان است.
رفــع چالش تامیــن آب برای 

صنعتی شــدن با اجرای پروژه 
مهم انتقال آب خلیج فارس

رزم حسینی با اشــاره به پروژه انتقال 
و شــیرین ســازی آب خلیج فارس به 
فلات مرکزی و شــرق کشــور، گفت: 
سرزمینی  آمایش  طرح های  در  همواره 
از موضوع آب به عنوان چالشــی برای 
صنعتی شــدن یاد می شد که ابر پروژه 
انتقــال آب این مشــکل را حل کرده 

است.
آب خلیج فارس به مردم اردکان 

و یزد می رسد
انتقال  اول  اضافــه کــرد: خــط  وی 
آب خلیــج فارس بــا ۸20 کیلومتر در 
چارچوب پروژه انتقال آب خلیج فارس 
به فــلات مرکزی و شــرقی ایران از 
اردکان می رسد و تحویل  به  هرمزگان 

مردم داده می شود.
عبور 2 خط انتقال آب از استان 
یزد در قالب پــروژه انتقال آب 

خلیج فارس
وزیر صمــت همچنیــن تصریح کرد: 
همزمان خط انتقــال آب هرمزگان به 
اصفهان نیــز از یزد عبور خواهد کرد و 
استان یزد دارای دو خط انتقال در این 
پروژه خواهد بود که این مزیت دیگری 

برای این استان است.
رکــورد تجــارت 101 میلیارد 
ایران  اسلامی  جمهوری  دلاری 

در سال 139۶
رزم حسینی در بخش دیگری از سخنان 
خود با اشــاره به برخی دســتاوردهای 
انقــلاب شــکوهمند اســلامی ایران، 
تصریــح کــرد: از واردکننــده فولاد، 

سیمان و برق اکنون به صادر کننده در 
این حوزه ها تبدیل شــده ایم و تجارت 
۵00 میلیــون دلاری ســال 13۵۷ به 
بیــش از 101 میلیارد دلار در ســال 

139۶ رسید و یک رکورد زد.
وی همچنین گفت: بیش از ۴۷ میلیارد 
دلار صادرات غیرنفتی در ســال 139۶ 
در تاریخ ایران رکوردی ویژه به شــمار 

می رود.
و  کارآفرینی  از  حمایت  فرهنگ 

سرمایه گذاری باید توسعه یابد
وزیــر صمــت در بخش دیگــری از 
سخنان خود حمایت از سرمایه گذاری 
و کارآفرینــی را حمایــت از مجاهدان 
اقتصــادی دانســت و گفــت: مقــام 
معظم رهبــری کارآفرینی را عبادت و 
کارآفرینــان را عابدان خواندند که این 

فرهنگ باید توسعه یابد.
وی همچنیــن بــر افزایــش ســهم 
بنگاه های تولیدی از اقتصاد و نقدینگی 
سرگردان جامعه تاکید کرد و گفت: به 
دنبال روشهای نوین تامین مالی برای 
جذب این سرمایه گذاری به حوزه تولید 
برای ایجاد ارزش افزوده بیشتر هستیم.
ورود  نامــه  تفاهــم  امضــاء 
عرصه  بــه  بزرگ  شــرکتهای 

مسئولیت های اجتماعی در یزد
وزیر صمت همچنین با اشاره به امضاء 
تفاهم نامه ورود شــرکتهای بزرگ به 
عرصه مســئولیت هــای اجتماعی در 

اســتانداری یزد؛ بیان کــرد: این مدل 
اقتصــاد مقاومتــی مردمــی و تجربه 
شــده است که به همت خیرین توسعه، 
اســتاندار، امــام جمعــه و هماهنگی 

دستگاه ها در یزد اجرا می شود.
رزم حســینی بیان کرد: شــرکت های 
بزرگ باید مــردم را توانمند کنند و در 
کنار آن دولت نیز کارهای زیرســاختی 

را انجام خواهد داد .
ابلاغیه های  بودن  آمیز  موفقیت 
ستاد اقتصادی دولت در راستای 

تسهیل صادرات و واردات
اقتصــادی  ســتاد  ابلاغیه هــای  وی 
دولت را در راســتای تسهیل صادرات 
و گفت:  دانست  واردات موفقیت آمیز  و 
در این راســتا هــر صادرکننده مجاز و 
مختار اســت ارز حاصل صادرات خود 
را در ســامانه نیمــا بفروشــد یا برای 
اولیه  واردات کالاهای ضروری و مواد 
کارخانجات )خــود و دیگران( مصرف 

نماید.
وزیــر صمــت همچنین با اشــاره به 
دیگر ابلاغیه ای ســتاد اقتصادی دولت 
از جملــه ابلاغیه تســریع در ترخیص 
کالاهای رســوبی و مانده در گمرکات، 
افزود: بر این اساس بیش از ۸ میلیون 
کالا که عمدتاً مواد اولیه کارخانجات و 
کالاهای اساسی و مورد نیاز مردم بوده 
به تدریج ترخیص شــده است و یا در 

حال ترخیص است.

 جایگاه اتاق ایران؛
 دستگاه اجرایی یانماینده 

بخش خصوصی؟
مرکز پژوهش های اتاق ایران اعلام کرد: با تغییر ساختار 
حقوقی اتاق از یک موسســه غیرانتفاعی به موسســه 
عمومی غیردولتی، اتاق تبدیل به یک دستگاه اجرایی 
می شود. در آن صورت دیگر نماینده بخش خصوصی 

نیست.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از اتاق بازرگانی ایران، 
تعدادی از نمایندگان مجلس شورای اسلامی طرحی را 
با عنوان »اصلاح قانون اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و 
کشــاورزی ایران و الحاقات بعدی آن« تقدیم مجلس 
کرده اند؛ در این طرح پیشــنهاد شده است که ماهیت 
حقوقی اتاق بازرگانی از یک مؤسســه غیرانتفاعی به 

مؤسسه عمومی غیردولتی تغییر یابد.
در این رابطــه مرکز پژوهش های اقتصادی اتاق ایران 
گزارشی با عنوان »اصلاح قانون اتاق بازرگانی، صنایع، 

معادن و کشاورزی ایران« منتشر کرد.
در مقدمــه توجیهی این طرح با تصریح 11 مشــکل، 
نتیجه گیری شــده اســت که اتاق به دلیل عدم وجود 
نظارت های شایسته غیروابســته، نماینده خوبی برای 
فعالان بخش خصوصی و به ویژه تولیدکنندگان کشور 
به شــمار نمی رود. بررسی مواد پیشنهادی طرح نشان 
می دهد که راهکارهای پیشنهادی مانند تبدیل اتاق به 
نهاد عمومی غیردولتی، حکومتی کردن ساختار شورای 
نظارت و سیاســی کردن فرآیند انتخابــات در عمل 
ماهیت صنفی و مدنی اتاق بازرگانی و صنایع و معادن 
و کشاورزی ایران را از بین می برد. بسیاری از مشکلات 
نام برده شده در مقدمه طرح را می توان از طریق اصلاح 

آئین نامه ها و رویه های داخلی اتاق بازرگانی رفع کرد.
در ادامه این گزارش تصریح شــده است: تغییر ساختار 
حقوقی اتاق از یک مؤسســه غیرانتفاعی به »مؤسسه 
عمومی غیردولتی«، موجب می شــود مطابق با ماده ۵ 
قانون خدمات کشــوری اتاق تبدیل به یک »دستگاه 
اجرایی« شود که به معنای اجازه مداخله بی حدوحصر 
نهادهای حکومتی به دخالت در امــور اتاق بازرگانی، 
صنایع، معادن و کشــاورزی ایران است. بدین ترتیب 
اتــاق دیگر یک نهاد صنفی کــه از بخش خصوصی 
نمایندگی می کند، نخواهد بود. در ادامه این گزارش به 
قانون دائمی نمودن »قانون ارتقا سلامت نظام اداری و 
مقابله با فســاد« اشاره شده که در آن قانون که پس از 
تائید مجمع تشخیص مصلحت نظام از حیث مطابقت 
با سیاست های کلی نظام توسط ریاست محترم مجلس 
شــورای اســلامی در تاریخ 13/11/99 جهت اجرا به 
رئیس محترم جمهور ابلاغ شــده، اذعان کرده اســت 
که نهادهایــی مانند اتاق ایران »مؤسســه خصوصی 

حرفه ای« هستند.
در ادامه این گزارش تأکید شده است: در ترکیب جدید 
شــورای عالی نظارت اتاق بازرگانی نقش نمایندگان 
اتاق بســیار کمرنگ شده اســت و به جای آن نظارت 
بر انتخابات از طریق ایجــاد هیئت نظارت مرکزی با 
ترکیبی از منصوبین وزیر صنعت، معدن و تجارت، دیوان 
محاسبات، معاون قوه قضائیه، معاون وزارت اطلاعات 
و معاون سازمان بازرسی کل کشور به شدت حکومتی 
شده است که می تواند جایگاه اتاق را در نظام بین المللی 

به شدت تضعیف نماید.
همچنین عنوان شده: بر اســاس قانون اتاق بازرگانی 
بین المللی، ســازمان های محلی و ملی عضو این نهاد 
باید قطعاً نماینده کسب وکارها و منافع حرفه ای اعضای 
خود بوده و برای مقاصد غیرسیاسی تشکیل شده باشند. 

ساختار پیشنهادی در تضاد آشکار با این قانون است.
در نقد این طرح عنوان شده است: طرح کنونی با حرکت 
به سمت پیچیده تر کردن فرایند انتخاب هیأت نمایندگان 
اتاق از طریق همسان سازی آن به نوعی انتخابات حزبی 
و سیاســی و طرح موضوعاتی مانند اکثریت و اقلیت و 
غیره، جز افزایــش اعتراضات و تضادهای میان اعضا، 

دستاورد دیگری دربر نخواهد داشت.
همچنین تصریح شــده اســت: تجارب کشــورهای 
توسعه یافته و درحال توســعه مؤید این نکته است که 
اتاق های بازرگانی در دنیا بیش ازپیش در حال کمرنگ 
کردن وابستگی خود به دولت و حرکت به سمت حذف 
کمک های دولتی، همراه با ارائه خدمات مؤثر به منظور 
جــذب حداکثری اعضا و تمرکز بــر نمایندگی بخش 
خصوصی هستند. این در حالی است که طرح پیشنهادی 
در خلاف جهت این رویکرد عمومی در دنیا و به دنبال 
تقویت نقش دولت در اتاق به بهانه عدم عملکرد مناسب 
این نهاد است.اتاق بازرگانی ایران با اسامی مختلف بیش 
از 130 سال قدمت دارد. پرسش اساسی این است که آیا 
چارچوب حقوقی فعالیت نهادی با قدمت بیش از 130 
سال سابقه فعالیت می تواند بدون نظرسنجی گسترده از 
اعضای آن و بررسی های دقیق علمی درباره فرصت ها 
و چالش های ساختار فعلی و بررسی های تطبیقی با سایر 
کشورها به گونه ای تغییر کند که در بندهای فوق به آن 
اشاره شــد؟همچنین در ادامه این گزارش عنوان شده: 
باید در نظر داشــت که از عمر برخی از قوانین موجود 
در کشــور بیش از ۵0 سال می گذرد و شکی نیست با 
توجه به تغییر شرایط و نیازها، به روزرسانی این قوانین 
نیز ضرورت می یابد، اما عجله و شتاب زدگی در اصلاح 
و تغییر قوانین بیشــتر به عقب گرد قانونی و رفتار غیر 
کارشناســانه منتج شده و دستاوردی به همراه نخواهد 
داشــت و می تواند آســیب های جدی نیــز به همراه 
داشته باشد. شایسته ذکر است که در قبال انتقادهایی 
که به برخی کارکردهای اتــاق وجود دارد، فرایندهای 
پیش بینی شده در قانون اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و 
کشاورزی جمهوری اسلامی ایران می تواند فعال شود و 
با اصلاح آئین نامه های مرتبط توسط هیئت نمایندگان 
و شورای عالی نظارت عمده ایرادهای مدنظر طراحان 

محترم رفع شود.

تولید »آریا« و »شاهین« 
موفقیت در صنعت خودرو است

عضو کمیســیون صنایع و معادن مجلس شورای 
اســلامی گفت: مجلس آمادگی کامــل دارد تا با 
تصویب طرح های مناســب بــه صنعت خودرو و 
فعالیت های توسعه ای که وجود دارد، کمک کند.

به گزارش ســایپا، لطف الله سیاهکلی در بازدید از 
مرکز تحقیقات گروه خودروســازی سایپا با اشاره 
به اینکه زمانی در صنعت خودرو تنها مونتاژکننده 
بودیم و اکنــون به تولیدکننده تبدیل شــده ایم، 
اظهار داشــت: طی ســال های اخیــر اقدام های 
ارزشمندی توسط گروه خودروسازی سایپا در تولید 

خودروهای جدید و به روز صورت گرفته است.
وی با بیــان اینکــه طراحی و تولید خــودرو در 
مجموعه ســایپا توسط کارشناســان و مهندسان 
داخلی انجام می شــود، گفت: باعث افتخار اســت 
که ســایپا به تولیدکننده خودرو تبدیل شده است 
و می تواند برای صــادرات محصولات خود برنامه 

ریزی کند.
عضو کمیســیون صنایع و معادن مجلس شورای 
اسلامی افزود: تولید خودروهای جدید سایپا »آریا« 
و »شاهین« نشان دهنده این موضوع است که در 
صنعت خودرو به موفقیت های بسیار خوبی رسیده 
ایم که این امر بســیار ارزشــمند است و امیدوارم 

چنین فرآیندی در آینده ادامه پیدا کند.
سیاهکلی با اشاره به حمایتی که مجلس از صنایع 
خودروسازی در جهت جهش تولید می تواند داشته 
باشــد، اظهار داشت: مجلس آمادگی کامل دارد تا 
بــا وضع قوانین و مقررات، کمک خوبی به صنعت 
خودرو داشــته باشد و با تســهیل گری و ارتباط 
خوب با وزارت صمت از این صنعت مادر حمایت و 

مشکلات آن را برطرف کند.
وی تاکید کرد: ضروری اســت به صنعت خودرو 
کمک شــود تا خودروســازان بتوانند در افزایش 
کیفیــت، تنوع محصــول و افزایش رضایت مردم 

برنامه ریزی کنند.
نماینــده مردم قزوین و آبیــک البرز در مجلس با 
اشاره به همراهی کمیسیون صنایع مجلس حذف 
قوانین دست و پاگیر در برابر صنعت خودروسازی، 
گفت: ما از تمام پیشنهادهای سازنده برای ارتقای 

صنعت خودرو استقبال می کنیم.

حمایت از صادرات محصولات 
ذوب آهن اصفهان، یک 

اولویت ملی است
نایب رییس اول کمیســیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس شورای اسلامی با حضور در ذوب 
آهن اصفهان، ضمــن بازدید از خط تولید و پروژه 
های این شــرکت با مســئولین ذوب آهن گفتگو 

کرد.
به گــزارش خبرگزاری مهر به نقــل از ذوب آهن 
اصفهان، عباس مقتدایی نماینده مردم اصفهان و 
نایب رئیس اول کمیســیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس شــورای اســلامی بــا حضور در 
ذوب آهن اصفهان، ضمــن بازدید از خط تولید و 
پروژه های این شرکت با مسئولین ذوب آهن دیدار 

و گفتگو نمود.
نماینده مردم اصفهان در مجلس در حاشــیه این 
بازدید اظهار داشت: دستاوردهای ذوب آهن نشان 
می دهد که کارشناســان و مهندســان کشــور ما 
می توانند در ســطح جهانی کارهای بزرگی انجام 
دهند و این موفقیت ها بســیار امیدبخش و غرور 

آفرین است.
مقتدایی با اشــاره به تجهیــزات مدرن موجود در 
کارگاه نــورد ۶۵0 ذوب آهن که تولید ریل انجام 
می دهد، گفت: با این توانمندی به جمع ۵ کشوری 
پیوســتیم که از دانش فنــی و فناوری لازم برای 

تولید انواع ریل های استاندارد برخوردار هستند.
وی بهــره گیری از فناوری و تجهیزات تولید ریل 
را کــه نیازمنــد برخورداری از چندیــن دانش در 
کنار هم اســت کار دشــوار و پیچیده ای دانست 
و افــزود: جوانــان این مرز و بوم بــدون اتکاء به 
بیگانــه این دســتاورد بزرگ را حاصــل کردند و 
کاملًا مشــهود اســت که مدیران و برنامه ریزان 
ذوب آهن توانســتند برای تولید ریل، مجموعه ای 
از فعالیت های مدیریتی را در بالاترین سطح انجام 

دهند.
رییس کمیته دیپلماسی اقتصادی مجلس شورای 
اســلامی اظهار داشت: باید در ســطح ملی، انواع 
حمایت هــا را از صادرات محصــولات ذوب آهن 
اصفهان داشــته باشــیم و باید با تمام توان مان 
کمک کنیم که در کشــور، این تولیــد ملی را به 

سطح بالاتری از ثروت آفرینی برسانیم.
نایب رئیس اول کمیســیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس شــورای اســلامی افــزود: این 
مجموعه توانمند که با آرامش در حال فعالیت های 
بسیار مهم تولیدی است در بی اثر نمودن و خنثی 
ســازی تحریم ها کارهای پرشــتابی را انجام داده 
است و شاید در آینده مشخص شود که این دانش 
و تکنولوژی که متکی بر توانمندی داخلی است تا 
چه اندازه نقش مهمی در مقابله با تحریم داشــته 
اســت.مقتدایی گفت: این بازدید میدانی نشان داد 
که تحرک بی نظیــری در مجموعه های تولیدی 
ذوب آهن اصفهان وجود دارد و باید خداقوت گفت 
به این تلاشگران و به مردم هم باید تبریک گفت 
که فرزندانشــان در عرصه صنعــت بدون هیاهو 

اینگونه افتخار آفرینی می کنند.

یادداشتاخبار

رفع چالش آب برای صنعت با اجرای پروژه انتقال آب خلیج فارس

صنعت اسقاط خودرو 
خوابیده است؛ 
قراضه وارد می کنند

صادرکنندگان برتر 
تهرانی معرفی 
می شوند

دبیر انجمن مراکز اسقاط و بازیافت خودرو گفت: اگرچه ظرفیت اسقاط سالانه 3۶0 
هزار دستگاه خودرو را داریم اما به دلیل بی توجهی دولت، تا چند سال دیگر با سونامی 
خودروهای فرسوده مواجه خواهیم شد.سید امیر احمدی در گفت و گو با خبرنگار مهر 
اظهار داشت: اگرچه مراکز اسقاط و بازیافت خودرو یکی از تأمین کننده های اصلی 
آهن قراضه کارخانجات فولاد هستند اما با توجه به رکودی که در این چند ساله پیش 
آمد، دولت مجوز واردات آهن قراضه را داده اســت و در حال حاضر برای تأمین نیاز 

کارخانجات فولاد، قراضه و ضایعات آهن وارد می شود.

رئیس کنفدراســیون صادرات ایران از برگزاری مراسمی برای معرفی و تقدیر از صادرکنندگان 
برتر تهرانی خبر داد.

به گزارش ایســنا، بر اساس اعلام محمد لاهوتی با پایان یافتن بررسی پرونده ها و تایید نهایی 
کارگروه، 1۴ صادرکننده نمونه و شایسته تقدیر استان تهران، در مراسمی که به صورت حضوری 

)بسیار محدود( و مجازی برگزار می شود، روز دوشنبه چهارم اسفند ماه معرفی می شوند.
طبق برنامه ریزی های صورت گرفته، این مراسم از سایت اتاق تهران پخش خواهد شد و با توجه 

به محدودیت های کرونایی امکان برگزاری آن مانند سال های گذشته وجود ندارد.

وزیر صمت در کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید استان یزد اعلام کرد:

 بررســی هــا  از بازار خــودروی امروز 
پایتخت حاکی از آن اســت که با وجود 
افزایــش اندک قیمت خــودرو در هفته 
گذشــته ناشی از رشــد نرخ دلار، بازار 
خودروهای داخلــی اندکی رونق گرفته 
اما خودروهــای خارجی همچنان بدون 

خریدار است.
به گــزارش ایرنا، کارشناســان معتقدند 
بازار خــودرو از رکود مطلــق ماه های 

و مصرف کنندگان  خارج شــده  گذشته 
واقعی که قصد خرید خــودرو دارند به 
تدریج در بازار حاضر می شــوند، اما این 
روزها بازار برای دلالان جذابیت گذشته 

را ندارد.
»نعمت الله کاشانی نســب« نایب رئیس 
خــودروی  نمایشــگاه داران  اتحادیــه 
پایتخت در ایــن زمینه به خبرنگار ایرنا 
گفت: هفته گذشــته ناشــی از افزایش 

نرخ دلار، قیمت ها در دســته داخلی ها 
و مونتاژی ها اندکی افزایش داشــت، اما 
پــس از آن بازار متعادل بوده و قیمت ها 

در همان حد باقی مانده است.
وی معتقد اســت این روزها بازار برای 
دلالان و واسطه ها دیگر جذاب نیست، 
زیرا بعید اســت قیمت هــا بیش از این 

افزایش یابد.
کاشانی نســب، در عین حال به نزدیک 
شدن به ایام پایانی ســال اشاره کرد و 
افزود: اگر دلالان بــاز هم بخواهند به 
امید افزایش بیشــتر قیمت ها از فروش 
دست نگه دارند وارد سال 1۴00 شده و 
آن گاه باید خودروهای خود را به عنوان 
یک مدل پایین تر و با افت بیشتر قیمت 

به فروش برسانند.
وی تاکید کرد: به طور قطع تا پایان سال 
دیگر افزایش قیمتی رخ نخواهد داد، اما 
این که کاهش قیمت اتفاق بیفتد بستگی 

به اوضاع و احوال سیاســی کشور و بین 
الملل و به ویژه نرخ ارز دارد.

وی یادآور شــد: هفته گذشــته با وجود 
افزایش نرخ دلار، اما قیمت خودروهای 
خارجی ثابــت و همچنان بدون خریدار 

مانده است.
به گزارش ایرنا، امروز در گروه سایپا هر 
دســتگاه پراید 131 حدود 10۸ میلیون 
تومــان، پرایــد 111 نزدیــک به 130 
میلیون تومان و وانت پراید 120 میلیون 

تومان قیمت خورد.
در ایــن گــروه تیبا صنــدوق دار 119 
میلیــون تومان، تیبا 2 هــاچ بک 130 
میلیون تومان، ساینا 129 میلیون تومان، 
کوییک معمولــی 13۶ میلیون تومان و 
کوییــک. آر )دو رنــگ( 1۵1 میلیون 

تومان قیمت گذاری شده است.
در گروه ایران خودرو، هر دســتگاه پژو 
۴0۵ جــی. ال. ایکــس 1۸0 میلیــون 

تومان، پــژو ۴0۵ اس. ال. ایکس 201 
میلیون تومان، ســمند ال ایکس 1۷۸ 
میلیون تومان، پــژو 20۶ تیپ 2 حدود 
190 میلیــون تومان، پــژو 20۵ تیپ۵ 
نزدیک به 2۶۶ میلیون تومان، پژو 20۶ 
صنــدوق دار بین 2۵0 تــا 2۶0 میلیون 
تومــان، پــژو پــارس ال. ایکس 2۴۷ 
میلیون تومان، پژو پارس اتوماتیک 300 
میلیون تومان، پــژو 20۷ دنده ای 2۶۸ 
میلیون تومان، پژو 20۷ اتوماتیک 39۸ 
میلیون تومان، دنا معمولی 2۶۶ میلیون 
تومان و دنا پلاس اتوماتیک توربو شارژ 
۴2۸ میلیون تومان قیمت گذاری شدند.

در دســته مونتاژی ها نیزهر دســتگاه 
جک اس ۵ کرمان موتور ۶30 میلیون 
تومان، هایما اس ۷ ایران خودرو ۶۷0 
میلیون تومان و پژو 200۸ ایران خودرو 
حــدود ۸۵0 میلیون تومــان در بازار 

قیمت دارند.

بازرســی و  ایرنــا- معاون  بجنــورد- 
حمایت  ســازمان  تخلفات  به  رسیدگی 
گفت:  تولیدکنندگان  و  مصرف کنندگان 
سهم فروشــگاه های زنجیره ای و بزرگ 
از توزیــع خرد کالا اکنــون کمتر از 10 
درصد اســت و این رقــم تاپایان برنامه 

ششم توسعه به 20 درصد می رسد. 
ســیدجواد احمدی خضربیگی روز شنبه 
در نشست با سرپرست سازمان صنعت، 
معدن و تجارت خراســان شمالی اظهار 
داشــت: فروشــگاه های زنجیره ای و 
بزرگ اکنون هفت هزار شعبه در سطح 
کشور دارند اما سهم آنان از توزیع کالا 
و فروش خرد، کم اســت و باید 2 برابر 

شود. 
وی افزود: پیش از این توسعه فروشگاه 
های زنجیــره ای و بــزرگ در برخی 
شــهرهای کوچک با مشکلاتی روبه رو 
بود و ســبب انتقاد کسبه شده بود، این 
فروشــگاه ها تنها بــا دریافت مجوز از 

اتحادیه مرکــزی در تهران اقدام به راه 
اندازی فروشگاه در شهرها می کردند اما 
اکنون تکلیف شده است که راه اندازی 
این فروشــگاه ها حتما بــا هماهنگی 
ســازمان های صنعت، معدن و تجارت 

و نیز اتاق اصناف باشد. 
احمــدی خضربیگی درباره تخلف ها در 
فروشگاه های زنجیره ای اظهار داشت: 
برخی از فروشگاه ها کالایی که با قیمت 
قبل خریــداری کرده بودنــد، با قیمت 
خرید جدید عرضه می کنند که این امر 

تخلف است و با آن برخورد می شود 
وی گفت: فروشــگاه ها حــق ندارند تا 
زمانــی که کالا با نــرخ قبلی را موجود 
دارنــد، کالای خرید جدیــد را عرضه 
کننــد، برای جلوگیــری از 2 گانگی در 
قیمت عرضه اجناس فروشگاه ها ملزم 
هستند ابتدا اجناس خرید قبل را به اتمام 

برسانند.  
انجام 340 هزار بازرسی در ماه

دیگر  بخــش  در  احمــدی خضربیگی 
ســخنان خود اظهار داشت: تنظیم بازار 
فرآینــدی همچون حلقه های زنجیر به 
هم پیوسته است که اگر یکی از حلقه ها 
مشــکل ایجاد شود و ارتباط قطع باشد، 
نمی توان به نتیجه دلخواه رســید، هر 
کدام از دســتگاه ها و ادارات در تنظیم 
بازار نقش و تکلیف دارند که باید به آن 

عمل کنند.
معاون بازرسی و رســیدگی به تخلفات 
و  مصرف کننــدگان  حمایت  ســازمان 
اینکه با تحریم  با بیــان  تولیدکنندگان 
و افزایــش قیمت ها و با شــیوع کرونا، 
مشکلات و فشــارهای اقتصادی بیشتر 
شــده است افزود: به یقین اگر یک کالا 
در بازار به اندازه نیاز تامین نشــود، بازار 

دچار التهاب می شود. 
احمدی خضربیگی با اشاره به سفرهای 
استانی و بازدید از بازار  گفت: هر استان 
که در تامین کالا موفق بوده، شــرایط 

بهتــری از بازار داشــته و قیمت ها هم 
مناسب بوده است. 

وی خاطرنشــان کرد: در ســطح کشور 
در هر مــاه به صــورت میانگین 3۴0 
هزار مورد بازرســی از بازار و بنگاه های 
اقتصادی انجام می شــود و هر ماه 23 
هزار فقر پرونده تخلف در کشور تشکیل 

و 20 هزار شکایت رسیدگی می شود.
از  مردم  درصــدی   70 رضایت 

رسیدگی به شکایت ها 
احمــدی خضربیگی گفت: بر اســاس 
ارزیابی های انجام شده در سطح کشور 
۷0 درصد مردم از رســیدگی به شکایت 
ها رضایت دارند  این رقم پایین نیست.

معاون بازرسی و رســیدگی به تخلفات 
و  مصرف کننــدگان  حمایت  ســازمان 
تولیدکنندگان افزود: شکایت ها بویژه در 
سامانه 12۴ به صورت دقیق و تا رسیدن 
به نتیجه، بررسی و رسیدگی می شود. 

وی گفت: بعضا ســوال می شــود که 

بازرسی ها اثربخشی داشته یا نه؟ در این 
زمینه باید دید اگر این میزان بازرســی 

نبود، چه شرایط بر بازار حاکم می شد.
وی اظهار داشــت: یکی از علت ها که 
ســبب شده احساس شود که اثر بخشی 
نظارت ها و بازرســی ها مطلوب نبوده، 
این اســت که مردم حضور بازرسان را 
لمس نمــی کنند در ایــن زمینه تاکید 
داریم تا بازرســان بیش از پیس در بازار 
حضور داشته و در دسترس مردم باشند. 
معاون بازرسی و رســیدگی به تخلفات 
و  مصرف کننــدگان  حمایت  ســازمان 
تولیدکنندگان گفت: یکی از اقدامات در 
این زمنیه راه اندازی و استقرار کانکس 
ها در سطح شهر برای دریافت گزارش 
ها و شــکایت ها اســت کــه البته در 
خراسان شمالی هم در این زمینه خوب 

کار شده است.  
بر اساس اعلام مسوولان چهار میلیون 

واحد اقتصادی در کشور فعال است.

 سرپرســت ســازمان صنعت، معدن و 
تجارت لرستان گفت: 2 پرونده تخلفاتی 
عرضه و فروش گوشــت مرغ به ارزش 
یــک میلیارد و ۴۵۸ میلیــون تومان در 

استان تشکیل شد.
بختیار رازانی روز شنبه در گفت و گو با 
خبرنگار ایرنا افــزود: این 2 واحد عمده 
فروشــی و تولید مرغ بــه دلیل عرضه 

خارج از شــبکه و گرانفروشی 103 تن 
گوشت مرغ گرم در خرم آباد و سلسله به 

تعزیرات حکومتی استان معرفی شدند.
وی اظهار داشــت: به همین منظور در 
بازرســی از واحدهای فروش مرغ گرم 
در شهرســتان خرم آبــاد، یک واحد به 
دلیل گرانفروشی ســه تن گوشت مرغ 
با تشکیل پرونده تخلفاتی به ارزش 1۸ 

میلیون تومــان راهی تعزیرات حکومتی 
شد.

رازانی ادامه داد: همچنین 100 تن مرغ 
خارج از شبکه توزیع به ارزش تخلفاتی 
یــک میلیارد و ۴۴۴ میلیــون تومان در 
از واحدهای تولید مرغ گوشتی  بازرسی 
شهرستان سلســله از یک واحد کشف 

شد.

وی تصریــح کرد: مردم می توانند برای 
گزارش گرانفروشــی، کم فروشی، درج 
نکردن قیمت، کم فروشی، عرضه خارج 
از شــبکه، احتکار و تقلــب در فروش 
مراتب را با شماره تلفن  12۴ ستاد خبری 
سازمان صمت لرستان در میان گذارند تا 
در سریع ترین زمان با متخلفان برخورد 

قانونی شود.
۵3 هزار واحدصنفی در لرستان فعالیت 

دارد.

بازار خودرو دیگر برای دلالان جذاب نیست؛

رکود کامل بازار خودروهای خارجی و رونق اندک داخلی ها

معاون سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان:

سهم فروشگاه های زنجیره ای از توزیع کالا کمتر از ۱۰ درصد است

متخلفان عرضه مرغ در لرستان بیش از یک میلیارد تومان جریمه شدند
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انرژی

 معاون وزیر نیرو در امور برق و انرژی 
برق کشور  نیروگاه های  گفت: ظرفیت 
در برهه کنونی ۸۵ هزار مگاوات است 
که تا پایان دولت دوازدهم به ۸۷ هزار 

افزایش  می یابد. مگاوات 
به گزارش ایرنــا، همایون حایری روز 
بهره برداری  آیین  حاشــیه  در  شــنبه 
عملیات(  کنترل  )مرکز  دیســپاچینگ 
در  کاشان  در  اصفهان  اســتان  شمال 
از  ایران  افزود:  با خبرنگاران  گفت وگو 
نظر ظرفیــت نیروگاهی رتبه دوازدهم 

و سیزدهم را در جهان دارد.
وی ادامــه داد: وزارت نیــرو بــرای 
راه انــدازی نیروگاه ها بــر پایه برنامه  
20 هزار  چشــم انداز پیش رو نزدیک 
میلیــارد تومان در حــال هزینه کردن 
 10 نیروگاه  برق  گفته وی،  اســت.به 
امروز عملیات  نیز که  مگاواتی کاشان 
اجرایی آن آغاز شــد، تابســتان سال 

می شود. بهره برداری  آینده 
معاون وزیــر نیرو ظرفیت نیروگاه های 
نصب شــده در کشــور را مجموعه ای 

از نیروگاه هــای مختلف شــامل انواع 
واحدهای بخــاری، گازی، آبی، تلمبه 
انرژی های  اتمی،  )پمپاژی(،  ذخیره ای 
تجدیدپذیر و سیکل ترکیبی برشمرد و 
اظهار داشت: افزون بر یک هزار مجوز 
رمز ارز در کشور صادر شده که اکنون 

310 مگاوات مجوز فعال است.
حائــری دربــاره تاثیر رمــز ارزها بر 
خاموشی ها و فعالیت مجاز و غیرمجاز 

آنها گفت: رمز ارزهــای غیرمجاز که 
مقدارشان کم است، از سوی کارکنان 
برق کشور در حال شناسایی هستند که 
این تعداد نیز گرفتن مجوز لازم برای 
ادامه فعالیت مجــاز را دنبال می کنند.

وی با یادآوری اجــرای مطلوب طرح 
امید خاطر نشــان کــرد: این طرح به 
خوبی کار خود را در راســتای حمایت 
و  از مشترکان کم مصرف شروع کرده 

تاکنون عملکرد مطلوبی داشــته  است 
کــه نتیجه این عملکرد تــا پایان ماه 

اعلام می شود.
معاون وزیر نیرو با تمجید از همکاری 
اســتارت آپ ها در تابســتان امســال 
که بــه صرفه جویــی نزدیک به ۴۵0 
مگاواتــی برق انجامیــد، افزود: برای 
تابســتان آینــده نیــز موضوع هــای 
مدیریــت مصرف با نــگاه ویژه  روی 
استارت آپ ها و کسب و کار برای این 

گروه انجام خواهد شد.
وی ادامه داد: همــه امور صنعت برق 
به مردم  ارایه خدمات رسانی مستمر  با 
به روزرسانی شــده و این مهم همواره 

ادامه خواهد داشت.
مرکــز  افتتــاح  همچنیــن  حائــری 
استان  دیســپاچینگ در منطقه شمال 
اصفهــان در کاشــان را نمونــه این 
با  کرد:  اضافه  و  عنوان  به روزرســانی 
راه اندازی این مرکــز عملیات خدمات 
غیرحضــوری و تســهیلات خوبی به 

مردم ارایه می شود.

بر  افزون  نیز  را  نــوآوری  وی ویژگی 
خدمات مســتمر صنعت برق جزو ذات 
این صنعــت برشــمرد و اضافه کرد: 
نتیجه  کاشان  منطقه  افتتاح های  امروز 
اقدام های بسیار خوب همکاران توزیع 

برق این شهرستان است.
مگاواتــی   10 نیــروگاه  ســاخت 
خورشیدی ســردار رشید اسلام سپهبد 
قاسم سلیمانی در بخش برزک کاشان 
روز شــنبه با حضور معاون وزیر نیرو 
در امــور برق و انــرژی در زمینی به 
مساحت 20 هکتار با سرمایه گذاری ۶ 
میلیون دلاری بخش خصوصی  نیم  و 
دیســپاچینگ  شــد.همچنین  آغــاز 
)مرکز کنترل عملیات( شــمال استان 
اصفهان که حادثــه و اتفاق های برق 
شهرستان های کاشان و آران و بیدگل 
را کنترل می کند به بهره برداری  رسید.
بر  افزون  با جمعیت  کاشان  شهرستان 
نفــر، در فاصله نزدیک به  3۶۴ هزار 
قرار  اصفهان  کیلومتری شــمال   200

دارد.

لوله گذاری دومین خط 
لوله زیردریایی پایانه نفتی 

جاسک تکمیل شد
سرپرســت طــرح پایانه نفتی جاســک از تکمیل 
عملیات احداث دومین رشــته خط لوله دریایی 3۶ 
اینچ انتقال نفت خام پایانه صادراتی جاســک خبر 

داد.
به گزارش  شــانا بــه نقل از شــرکت نفت و گاز 
پــارس، وحید مالکی گفت: پس از تکمیل عملیات 
لوله گذاری نخستین خط لوله دریایی این طرح در 
هفته های پیشــین، به منظور تکمیل مسیر دریایی 
نخســتین فاز زودهنگام پایانه نفتی جاسک، شناور 
لوله گذار بلافاصله در موقعیت احداث دومین رشته 
خط لوله 3۶ اینچ زیر دریایی منتهی به مسیر گوی 

شناور صادراتی قرار گرفت.
وی افــزود: متناســب بــا زمان بنــدی از پیــش 
تعیین شــده، لوله گذاری این رشته خط لوله در دو 
مرحله توسط شناور تحت مالکیت شرکت مهندسی 
و ساخت تأسیسات دریایی ایران به عنوان پیمانکار 
طرح انجام و دیروز )جمعه، یکم اســفندماه 99( با 
موفقیت پایان یافت.سرپرســت طــرح پایانه نفتی 
جاسک پیشــرفت کلی طرح پایانه نفتی جاسک را 
در فــاز زودهنگام و پس از تکمیل دومین رشــته 
خط لوله دریایی، ۸2 درصد اعلام و تصریح کرد: با 
تکمیل این دو رشــته خط لوله دریایی انتقال نفت 
خام، در روزهای آینده امــکان نصب و راه اندازی 
گوی شــناور صادراتی و تجهیــزات جانبی آن که 
هم اکنون در یارد صنعتی خرمشــهر بارگیری شده، 
فراهم می شــود.طرح توســعه پایانه نفتی جاسک 
بــه عنوان آخریــن حلقه از زنجیــره طرح ملی و 
راهبــردی انتقــال نفت خام از گوره به جاســک، 
شامل ســه مجموعه خطوط لوله ۴۸ اینچ خشکی 
و سیســتم های اندازه گیری، ۶ رشته خط لوله 3۶ 
اینچ زیردریایی، ســه مجموعه چندراهه دریایی و 
سه مجموعه گوی شناور به همراه تجهیزات جانبی 
است که مقرر است فاز نخست آن تا پایان امسال 

آماده راه اندازی شود.

جابه جایی 2 میلیارد لیتر 
سوخت به همت ناوگان 

حمل ونقل در منطقه همدان
مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه 
همدان از جابه جایی 2 میلیــارد لیتر انواع فرآورده  
نفتی ازســوی ناوگان حمل ونقــل و نفتکش های 

جاده پیما در منطقه همدان خبر داد.
به گزارش شــانا بــه نقل از شــرکت ملی پخش 
فرآورده های نفتی منطقه همدان، امین روســتایی، 
در ایــن باره گفــت: این مهم بــا مجاهدت های 
رانندگان و عوامل دخیل در رساندن سوخت از مبدأ 

به مقصد مصرف ممکن شده است.
وی رانندگان نفتکش و ناوگان حمل ونقل سوخت 
را بازوان توانمند شــرکت ملی پخش فرآورده های 
نفتی دانســت و ضمــن قدردانــی از فعالیت های 
تلاشگران این عرصه، یادآور شد: حمل ونقل از جمله 
زیرساخت های توسعه کشور و تحقق این رخداد در 
گرو فعالیت های دلسوزانه و تلاش رانندگان است.

مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه 
همدان از آمادگی این منطقه برای سوخت رســانی 
بی وقفه در زمســتان جاری بــه مقاصد مصرف در 

استان همدان و استان های همجوار خبر داد.

بازار نفت هنوز با ابهام های 
بسیاری روبه روست

وزیر انرژی عربســتان معتقد اســت بــازار نفت 
هنوز بــا ابهام های زیادی روبه روســت از این رو 
تولیدکنندگان باید همچنان درباره شرایط ناشی از 

شیوع ویروس کرونا بسیار محتاط باشند.
به گزارش رویترز از دوبی، عبدالعزیز بن ســلمان 
روز چهارشــنبه )29 بهمن ماه( در رویدادی مربوط 
به حوزه انرژی اظهار کرد هنوز بســیار زود است 
اعــلام کنیم ویروس کرونا را شکســت داده ایم و 
تولیدکننــدگان نفت باید همچنان بســیار محتاط 

باشند.
وی گفت: نســبت به یک سال پیش شرایط بسیار 
بهتری داریم، اما باید بار دیگر نســبت به رضایت 
از شرایطمان هشدار دهم. ابهام های بسیاری وجود 

دارد و ما باید بسیار محتاط باشیم.
وزیر انرژی عربســتان اظهار کرد: باید به افرادی 
که ســعی می کنند اقدام بعــدی اوپک پلاس را 
پیش بینی کنند بگویم که ســعی نکنند مســائل 

غیرقابل پیش بینی را پیش بینی کنند.

شمار دکل های حفاری نفت و 
گاز آمریکا کاهش یافت

شــرکت خدمات حفاری بیکرهیوز اعلام کرد که 
شــمار دکل های نفت و گاز آمریکا برای نخستین 

بار در 13 هفته اخیر کاهش یافته است.
به گزارش خبرگزاری رویترز، شــرکت های انرژی 
ایالات متحده این هفته تعداد دکل های نفتی خود 
را برای نخســتین بار از مــاه نوامبر کاهش دادند، 
زیرا برف و سرمای شدید فعالیت بیشتر تاسیسات 
در ایالت هــای تگزاس، نیومکزیکو و دیگر مناطق 

بزرگ تولید انرژی آمریکا را متوقف کرده بود.
بیکرهیوز در گزارش روز جمعه )2۴ بهمن ماه( خود 
آورده است که مجموع دکل های حفاری آمریکا در 
هفته منتهی به 19 فوریه )جمعه، یکم اســفندماه( 
نســبت به هفته پیش از آن با 39۷ دستگاه ثابت 
ماند.با وجود افزایش شمار دکل ها در ۶ ماه   اخیر، 
مجموع تعداد دکل های حفاری فعال در این هفته 
393 دستگاه و ۵0 درصد کمتر از مدت مشابه آن 

در سال گذشته میلادی بود.
مجموع تعداد دکل های نفتی فعال آمریکا در این 
هفته، یک دستگاه کاهش یافت و به 30۵ دستگاه 
رسید، این در حالی است که شمار دکل های گازی 

با یک دستگاه افزایش به 91 دستگاه رسید.
کاهش شــمار دکل های نفتی پــس از 12 هفته 
افزایــش رخ داد که طولانی تریــن روند افزایش 
از ژوئن 201۷ بود.ســرمای شــدید و نادر هفته 
گذشــته که ســبب مرگ حداقل 21 نفر و قطع 
برق بیش از ۴ میلیون نفر در ایالت تگزاس شــد، 
تولیــد نفت و گاز طبیعــی را متوقف کرد. با توجه 
به مقدار خســارت ناشی از این ســرمای شدید، 
عملیات  مربــوط به تولید نفــت و گاز برای چند 
هفتــه در مناطق عمده نفت شــیل مانند حوضه 
پرمین تگزاس و نیومکزیکو مختل می شــود.نفت 
خــام دبلیوتی آی آمریکا در هفته مورد اشــاره ۶0 
دلار برای هر بشکه معامله شد که بالاترین رقم از 
ماه ژانویه 2020 بود.این در حالی است که بیشتر 
شــرکت های انرژی اعلام کردنــد بدون توجه به 
مقدار افزایش تولید تمرکزشــان بــر بهبود درآمد 
خواهد بود تا در ســال 2021 برای ســومین سال 

پیاپی هزینه ها را کاهش دهند.

یادداشتاخبار

ظرفیت نیروگاه های برق تا پایان دولت به ۸۷ هزار مگاوات می رسد

ظرفیت مخابراتی 
فیبر نوری شرکت 
ملی گاز 5 برابر شد

برق مزارع غیرمجاز 
ارز دیجیتال در 
تهران قطع شد

پهنای باند شــبکه فیبر نوری شــرکت ملی گاز در مســیر تهران - اصفهان )NCC به 
BCC( در خط لوله چهارم سراسری به همت کارشناسان و متخصصان مخابرات و تلمتری 
شرکت انتقال گاز ایران پنج برابر شد. محمدرضا نیک روش، سرپرست مخابرات و تله متری 
این شرکت در این باره گفت: با توجه به افزایش نیازهای ترافیکی شرکت ملی گاز ایران و 
شرکت های تابعه به دلیل استفاده از سامانه ها و سیستم های تازه و مکانیزه، افزایش پهنای 
باند شبکه فیبر نوری در مسیر خط چهارم سراسری، به عنوان شاهراه ارتباطی در دستور کار 

مدیریت مخابرات و تله متری شرکت انتقال گاز قرار گرفت.

طی مانوری هماهنگ با سراسر کشور، برق مراکز غیرقانونی استخراج ارز دیجیتال و انشعاب های غیرمجاز 
مورد اســتفاده تابلوهای تبلیغاتی در تهران قطع شد. همزمان با مانور سراسری شرکت های توزیع نیروی 
برق در کشور، نیروهای عملیاتی برق پایتخت نیز طی مانوری هماهنگ در سطح مناطق 22 گانه، ضمن 
شناسایی مزارع غیرمجاز استخراج ارز دیجیتال، اقدام به قطع برق این مراکز و همچنین قطع انشعاب های 
غیرمجاز مورد استفاده برخی از تابلوهای تبلیغاتی کردند.در این مانور که با حضور تمامی نیروهای فنی و 
به کارگیری خودروهای عملیاتی مناطق 22 گانه شرکت توزیع نیروی برق تهران بزرگ برگزار شد، ضمن 
شناسایی و قطع انشعاب های برق غیرمجاز، روشنایی معابر بزرگراهی و ساعت های نجومی خطوط روشنایی 

نیز بر اساس برنامه ریزی های ابلاغ شده، تنظیم شد. 

معاون وزیر نیرو:

صنعت پتروشــیمی در ســال های پس 
از انقــلاب و جنگ تحمیلی توانســت با 
توســعه ای همه جانبه و ایجــاد تغییراتی 
بنیادیــن، به یکی از بازوهــای اجرایی –

توســعه ای و درآمدی برای کشور تبدیل 
شــود و از صنعتــی وابســته در داخل و 
خارج به صنعتی مســتقل و سودآور برسد. 
ایــن تحولات که جهش نخســت آن در 
دهه های ۷0 و ۸0 تمام شــده و امروز در 
میانــه جهش دوم و آغــاز بخش هایی از 
جهش سوم هستیم، به عنوان موتور محرک 
به سرمایه گذاری و تأمین اعتبار در داخل یا 
خارج از کشور نیاز داشت و شرایط تحریمی 
دست بسیاری از پروژه ها را برای ادامه راه 

می بست.
به همین دلیل بود که صنعت پتروشیمی 
در کنار تحولات ساختاری درونی خود به 
دنبال تأمین سرمایه به شکل های مختلف 
رفت و حال پس از دو دهه به جایی رسیده 
که می تواند با تشکیل شرکت های بزرگ و 
هلدینگ ها بدون دغدغه پروژه های بزرگ 
و حتی مگاپروژه های چند میلیارد دلاری را 

آغاز کند و به پایان برساند.
هلدینگ داری در صنعت پتروشیمی هنوز 
در بعضــی از موضوع ها نیــاز به توجه و 
اقدام های تکمیلــی دارد و هنوز راه زیادی 
برای رسیدن به ســطح و شرایط مناسب 
و اســتانداردهای جهانــی باقــی مانده 
اســت، اما در همین سطح هم انتظارها از 
هلدینگ های پتروشیمی می طلبد تا تلاش 
بیشتری داشته باشــند. به عبارتی اگرچه 
هلدینگ ها کارنامه قابل قبولی تا اینجای 
کار دارند، اما هنوز هم نمی توانند هر طور 
خواستند اقدام کنند، چراکه در چند مورد از 
جمله خوراک و مجوزهای مختلف دولتی 
لازم اســت همکاری معناداری با صنعت 

پتروشیمی داشته باشند.
در عین حال این نگاه وجود دارد که تعدد 
هلدینگ های پتروشیمی چالش ها و تبعات 
منفی در پی دارد و ممکن اســت ســبب 
اختلال در توسعه صنعت پتروشیمی شود 
و روش ها و مدل های تجمیع مجتمع های 
پتروشــیمی هلدینگ هــای مختلف باید 
با ســازوکاری انجام شــود که ابتدا زمینه 
شکوفایی اقتصاد کشور را فراهم کند و در 
ادامه به انتفاع اقتصادی بخش خصوصی 

بینجامد.
آغاز طوفانی هلدینگ ها از ابتدای دهه 90

در این ســال ها بســیاری از شرکت ها با 
قوانینی که بخــش خصوصی را حمایت 
و تقویــت می کرد، آغاز به کار کردند، اما تا 
اوایل دهه 90 مفهومی به عنوان هلدینگ 
در شرکت های پتروشیمی جایگاهی نداشت 
و تــا حدی مورد اعتماد و پذیرفته نبود. در 
مورد بســیاری از هلدینگ های امروز مثل 
باختر، پتروفرهنــگ، تاپیکو و حتی خلیج 
فــارس در ابتدای کار تنها شــرکت هایی 
برای سهامداری مشترک تعریف شده بود 
و شــروع فعالیت جدی آنها به همین چند 

سال اخیر برمی گردد.
در این میان هلدینگ خلیج فارس به عنوان 
هلدینگ های  تأثیرگذارتریــن  از  یکــی 
پتروشــیمی در ســال های اخیر، در سال 
13۸9 با مدیریت دولتی به صورت سهامی 
عام تأســیس و ســال 1392 در راستای 
اجرای اصل ۴۴ قانون اساسی از مدیریت 
دولتی به بخش خصوصی واگذار شد و از 

آن به بعد بود که توانست بخش زیادی از 
سهام شرکت های پتروشیمی را خریداری 
کند و از همه مهم تــر اعتماد آنها را برای 
این همراهی به دست آورد. هلدینگ خلیج 
فارس در حال حاضر بیش از 12 شــرکت 
تولیدی و بیش از ۶ پروژه فعال و در حال 
ساخت را زیرمجموعه خود دارد و قرار است 
ســه طرح دیگر را تا نیمه نخســت سال 
1۴00 وارد مــدار تولید کنــد و کلنگ دو 

مگاپروژه را زمین بزند.
هلدینگ ها زمینه انســجام در پتروشیمی 

هستند
جعفر ربیعــی، مدیرعامل هلدینگ خلیج 
فارس در گفت وگو با هفته نامه مشــعل، 
به اهمیت فعالیت شرکت های پتروشیمی 
در شــرایط تحریم به عنوان یکی از منابع 
تأمین ارز در کشــور اشــاره کرد و گفت: 
تنوع خوراک، تأمین ســرمایه مورد نیاز و 
نیز نیروی انســانی ماهر جزو نقاط قوت 
پتروشیمی هاســت و این شرایط صنعت 
پتروشــیمی را برای کشــورهای خارجی 

جذاب می کند.
به گفته وی، این شرایط در پتروشیمی ها 
سبب شده بتوانند افزون بر تأمین سرمایه 
کافی برای توسعه بیشتر در داخل صنعت، 

اهداف صادراتی را هم دنبال کنند.
مدیرعامل شرکت صنایع پتروشیمی خلیج 
فارس معتقد است که هلدینگ ها تبدیل به 
یکی از عوامل انسجام صنعت پتروشیمی 

در شرایط کنونی کشور هستند.
به گفته وی، در صنعت پتروشیمی کشور 

دیگر با تعداد زیاد و پراکنده شرکت ها روبه رو 
نیستید، بلکه با تعداد اندکی هلدینگ قوی و 
منسجم طرف هستید که به راحتی می توانید 
آنها را دور هم جمع کنید، همکاری داشته 
باشید و سیاست های کشور را به آنها منتقل 

کنید و به راحتی کمک بگیرید.
انتقال تجربه هلدینگ داری به صنایع دیگر

مدیرعامل هلدینگ خلیــج فارس افزود: 
در شــرایط کنونی انجمن صنفی صنایع 
پتروشیمی یکی از موفق ترین انجمن های 
صنفی کشــور است، چراکه هلدینگ های 
پتروشیمی این انجمن را اداره می کنند. البته 
شرکت های مستقل پتروشیمی هم حضور 
فعــال دارند و می توان گفــت در صنعت 
پتروشیمی دیگر آن روند خصوصی سازی 
پراکنــده را که در دیگر صنایع پیش آمد و 
گاهی دچار معضلاتی شد شاهد نیستیم. در 
شرایط کنونی پتروشیمی را نمی بینید که 
به بخش خصوصی واگذار شــده باشد اما 
متوقف باشد، کاربری را تغییر داده باشد و 
کارگرها را اخراج کرده یا زمین ها را فروخته 

باشد!
ربیعی ادامه داد: علت هم این اســت که 
بیشــتر واگذاری ها به بخش خصوصی در 
قالب هلدینگ ها بوده و اغلب سهامداران 
هلدینگ ها هم صندوق های بازنشستگی 
و عموم مردم هســتند و جایی برای ضرر 
وجود ندارد، بنابراین تجربه هلدینگ داری 
در صنعت پتروشیمی تجربه بسیار موفقی 
بوده است و شاید اگر این تجربه در صنایع 
دیگر تجربه می شد، تجربیات بسیار خوبی 

برای کشور به دست می آمد.
وی گفت: هلدینگ ها به واسطه شرکت های 
زیادی که در زیرمجموعه خود دارند، منابع 
مالی خوبی هم دارند و در عین حال تنوع 
خوراک و محصــول خوبی دارند و این دو 
عامل سبب می شود که بتوانند در توسعه 
صنعت پتروشیمی بهتر کار کنند و مدیریت 

خوبی روی اجرای پروژه ها داشته باشند.
مدیرعامل هلدینگ خلیــج فارس افزود: 
مسئله مهم این اســت که اگر در شرایط 
موجــود توســعه صنعت پتروشــیمی را 
بــه هلدینگ هــا نســپارند، مجبــور به 
ســرمایه گذاری دولتی هســتند که برای 
شــرکت ملی صنایع پتروشیمی یا وزارت 
نفت منع قانونی دارد. در نتیجه طبق اصل 
۴۴ پروژه ها باید بخش خصوصی بسپارند و 
اکنون بهترین گزینه در بخش خصوصی 
برای توسعه صنعت پتروشیمی هلدینگ ها 

هستند.
مدیرعامل هلدینگ خلیج فارس با اشــاره 
به تنوع سهام داران هلدینگ ها و شفافیت 
در عملکردها گفت: هلدینگ ها سهامدارانی 
متفاوت دارند که اغلب در بورس هستند، 
بنابراین نمی توانند وارد پروژه های زیان ده یا 
به عبارتی سفارشی شوند؛ اگر هلدینگ های 
پتروشیمی وارد پروژه ای می شوند، هیئت 
مدیره و ســهامداران آنها باید از ســودآور 

بودن پروژه مطمئن باشند.
وی تصریح کرد: باید گفت پذیرش پروژه ها 
از سوی هلدینگ های پتروشیمی در شرایط 
فعلی یک نقطه مثبت برای کشور است نه 
نقطه منفــی! ورود هلدینگ ها به پروژه ها 
سبب می شود از یک طرف سبد خودشان 
را گسترش دهند و از طرف دیگر توسعه در 
کشور ایجاد شود و این همان نتایج مثبت 

هلدینگ داری است.

تأمین پایدار گاز شــمال شرق کشور، در سال های گذشته با 
توجه به بدعهدی ترکمنســتان، یکی از دغدغه های مدیران 
ارشــد صنعت گاز بوده، از این رو، انتقال مستمر گاز به مراکز 
توزیع و بخش های مختلف مصرف در این مناطق از اهمیت 
بالایی برخوردار است. از سوی دیگر، انتقال گاز تولیدی شرکت 
پالایش گاز شــهید هاشــمی نژاد به منطقه 9 و استان های 
مازندران و گلســتان، تأمین گاز شهر مشهد به عنوان یکی از 
شهرهای زیارتی کشور و... سبب شده منطقه ۴ عملیات انتقال 
گاز، به یکی دیگر از مناطق عملیاتی راهبردی کشور بدل شود.
این منطقه، با داشتن بیش از ۵ هزار و ۶00 کیلومتر خط لوله، 
هفت مرکز بهره برداری و ســه ایستگاه تقویت فشار گاز در 
گستره سرزمینی به وسعت بیش از 320 هزار کیلومتر )کمی 
بیشتر از کشوری مانند فرانسه( به عنوان دومین منطقه انتقال 
گاز کشور به لحاظ وســعت، وظیفه ارائه خدمات انتقال گاز 
مســتمر و مطلوب در محدوده عملیاتی استان های خراسان 
رضوی، شــمالی، جنوبی و قسمتی از سمنان و به عنوان قلب 
تپنده صنعت گاز در بخش شرقی کشور را به عهده دارد و گاز 
انتقالی از طریق این منطقه، علاوه بر متصل بودن به شبکه 
خطوط لوله سراسری کشور از پالایشگاه شهید هاشمی نژاد، در 
منطقه خانگیران تأمین می شود. مأموریت این منطقه، انتقال 
پاک، ایمن، پایدار و بهره ور گاز اســت که به منظور دریافت و 

انتقال گاز از منابع تولید به مبادی مصرف صورت می گیرد.
انتقال روزانه حدود 100 میلیون مترمکعب گاز طبیعی به بیش 
از ۷۵ شهر و مصرف کننده های عمده شامل نیروگاه شریعتی، 
نیروگاه مشهد، نیروگاه توس، نیروگاه نیشابور، نیروگاه شیروان 
1 و 2، نیروگاه فردوسی و نیز نیروگاه قائن، پتروشیمی بجنورد، 
فولاد خراسان، سیمان مشــهد، ریخته گری جاجرم، صنایع 
آلومینیوم، سیمان زاوه، سیمان قائن همچنین فولاد نیشابور از 

جمله کارهای منطقه ۴ عملیات انتقال گاز بوده است.
در ادامه، گفت وگوی هفته نامه مشــعل با محمد کامل، مدیر 

منطقه ۴ عملیات انتقال گاز را می خوانیم.
 چه فعالیت هایی در حوزه ایمن سازی شبکه انتقال گاز منطقه 

انجام شده است؟
به طور معمــول و ماهانه و طبق برنامه مشــخص از پیش 
تعیین شــده، ازســوی همکارانمان در مراکز بهره برداری به 

بررســی مســیر خطوط می پردازیم تا در حوزه حریم خطوط 
و ایمنی آن به اطمینان دســت یابیم. سال گذشته و مطابق 
با برنامه ابلاغی، بیش از ۵3۸0 کیلومتر نشــت یابی در مسیر 
خطوط لوله سراسری گاز در این منطقه انجام شده که در این 
میان 12 مورد نشت زیرزمینی خطوط لوله و نشت از شیرهای 
مدفون مشــاهده و برای رفع آن اقدام های لازم انجام شده 
است. ایستگاه دشت از جمله تأسیساتی است که امکان مانور 

شبکه بی نظیری دارد.
لطفاً درباره چندراهه شدن این ایستگاه توضیحاتی ارائه کنید.

 ایستگاه تقویت فشار گاز دشت در سال 139۵ راه اندازی شد و 
با اینکه کارکنان عملیات ایستگاه ها در بهره برداری و تعمیرات 
این نوع توربوکمپرسور، تجربه کافی نداشتند، اما به بهترین 
شکل، در مسیر انتقال پایدار گاز از طریق این تأسیسات گام 
برداشتند. ایستگاه دشت، ایســتگاهی چند طرفه بوده و این 
قابلیت را دارد که از چنــد نقطه گاز دریافت کند. با توجه به 
شرایط گازرسانی چندمنظوره به استان های شمالی و شمال 
شرق، وجود پتانســیل گازی پالایشگاه شهید هاشمی نژاد و 
میدان ذخیره سازی شوریجه، ایستگاه تقویت فشار گاز دشت، 
دارایی شرایط ویژه ای در خصوص مانور عملیاتی انتقال گاز به 
9 طریق به وسیله مسیرهای خط ۴2 اینچ میامی - دشت، 30 
اینچ دشت نکا و 30 اینچ سرخس - دشت بوده و با تکنولوژی 
کنترلی نادری که در این تأسیسات طراحی و اجرا شده، قادر 
به انتقال گاز از مســیر میامی به دو سمت شمال خراسان و 
گلستان، مسیر 30 اینچ نکا به میامی و گلستان و حالت های 
انتقال گاز از گلستان به دو مسیر میامی و شمال خراسان است.
چه برنامه هایی درباره توسعه همکاری با شرکت های داخلی 

برای تأمین اقلام و تجهیزات مورد نیاز داشته اید؟
با توجه به توانمندی هــای جوانان و تولیدکنندگان داخلی از 
ســال های پیش ســعی بر این بوده تا تأمین یا ساخت همه 
اقلام و تجهیزات از داخل کشور انجام شود. بر اساس فرامین 

رهبری ســعی و کوشش ما صدچندان شــده است. ساخت 
دستگاه های کلدکاتر، مسدودکننده های هوایی لوله، گریس 
پمپ تمام هیدرولیکی، طرح ســاخت دستگاه انشعاب گیری 
گرم )هات تپ(، تأمین همه قطعات یدکی مورد نیاز سیســتم 
لاین بریک )شــیرهای خودکار( و همــه تجهیزات آزمون و 
تنظیم آنها از جمله کارهای انجام شده در این زمینه بوده است.

خوشــبختانه در ســاخت و تأمین اقلام مورد نیاز در بخش 
معاونت عملیات خطوط لوله، در کشــور تــا حدود زیادی به 
خودکفایی رســیده ایم و با تلاش تولیدکنندگان و سازندگان 
داخلــی به زودی بــه خودکفایی کامل هم خواهیم رســید، 
همچنین درباره تأمین قطعات و کالاهای مورد نیاز منطقه، با 
توجه به جاری و ساری شدن سامانه ستاد برای خرید منطقه و 
به دلیل تأمین کالای ساخت داخل، طی تماس با ۴۷۴ شرکت 
به منظور ورود در ســامانه ستاد و نیز اعلام به تأمین کنندگان 
مبنی بر ایران کد کالاهای ساخت داخل برای درج در سامانه 
ستاد، پیگیری های مفیدی انجام شده است که اقدام مؤثری 
در زمینه ورود تأمین کنندگان )برای تأمین کالا و دریافت ایران 

کد کالاهای ساخت داخل( به شمار می رود.
چه اقدام هایی برای تحقق شعار ســال 99 )جهش تولید( و 

حمایت از شرکت های ایرانی داشته اید؟
در صنعت نفت و گاز، همواره بر اســتفاده از توان و تخصص 
نیروهای داخل کشور تأکید شده و هر روز به سمت پیشرفت 
بیشتر حرکت کرده ایم و بدون شک، تحریم های بین المللی 
سرعت پیشرفت را بیشتر خواهد کرد، از این رو بهره گیری از 
توانمندی های داخلی در برابر مشکلات همواره راهگشا بوده و 
در شرایط کنونی نیز این منطقه آمادگی دارد تا از شرکت های 
ایرانی فعال در زمینه ساخت تجهیزات مورد نیاز صنعت انتقال 

گاز استفاده کند.
از ســوی دیگر، همان گونه که می دانیــد معیار ۴ الف تعالی 
ســازمانی مرتبط است با توسعه شــراکت ها و توانمندسازی 

تولیدکنندگان و تأمین کنندگان که در این زمینه با استقرار نظام 
تعالی سازمانی در منطقه، به ویژه ارزیابی منطقه، گامی بلند در 
مســیر رونق تولید، حمایت از تولیدات داخلی و جهش تولید 
برداشــته شده که اهم فعالیت ها و برنامه ریزی های منطقه را 
می توان به تسهیم دانش فنی با تولیدکنندگان و تأمین کنندگان 
از طریق تعریف فرآیند خودکفایی اقلام وارداتی و استراتژیک، 
تبادل نظر فنی با شرکت های تولیدکننده و برقراری ارتباط با 
پارک های علم و فناوری )امضای تفاهم نامه همکاری با پارک 
علم و فناوری مشهد( و انعقاد چند قرارداد ساخت تجهیزات و 
قطعات یدکی با شرکت های مذکور از قبیل طراحی و ساخت 
دســتگاه هیدرولیک برش سرد لوله، ساخت دستگاه آرتی یو، 
دستگاه آزمون لاین بریگ و ساخت اورینگ لانچر و رسیور 

اشاره کرد.
آیا برای ساخت قطعات و تجهیزات، با شرکت های دانش بنیان 

و مراکز دانشگاهی ارتباط و همکاری دارید؟
بله تاکنون با دانشــگاه فردوسی، شــهرک صنعتی و پارک 
علم و فناوری مشــهد همکاری و تعامل دوطرفه داشته ایم. 
ایده های همــکاران خلاق ما با همکاری این شــرکت ها و 
بخش دانشــگاهی، به قطعات و تجهیزات تبدیل می شود. از 
سوی دیگر، مشــکلات خود را با این بخش مطرح می کنیم 
و دانشجوها بر اســاس نیاز منطقه، پایان نامه خود را تعریف 
می کننــد و از پایان نامه هــا حمایت می کنیــم و حتی فکر 
می کنم جزو اولین مناطق عملیاتی بودیم که برای رســیدن 
به همکاری های بهتر با شرکت های دانش بنیان، تفاهم نامه 
همکاری با پارک علمی و فناوری خراسان امضا کردیم تا این 
همکاری هــا جنبه تخصصی به خود بگیرد، ضمن اینکه این 
منطقه برای بسط و گسترش هدفمند فعالیت های تحقیقاتی، 
اقدام بــه امضای تفاهم نامه های همکاری با دانشــگاه های 
فردوسی مشــهد، صنعتی شاهرود، حکیم سبزواری، صنعتی 

بیرجند و دانشگاه آزاد اسلامی واحد مشهد کرده است.

فصلی نو از خودکفایی در شرکت انتقال گاز ایران رقم خورده 
است. منطقه ۴ عملیات انتقال گاز از جمله مناطق پیشتاز در 
این حوزه به شــمار می رود. به طور ویژه چه اقدام هایی در این 

زمینه انجام شده است؟
از روش های دیگر به کارگرفته شده در منطقه، برای بهره وری 
از خلاقیت و نوآوری همکاران، می توان کمیته خودکفایی را 
نام برد. این کمیته متشــکل از کارشناسان جوان و خلاق در 
کنار کارکنان باتجربه اســت. با استفاده از توان شرکت های 
داخلی، فعالیت های مهمی انجام  شده که برای نمونه می توان 
به ساخت تمامی کارت های الکترونیکی سیستم های کنترل 
با  توربوکمپرســورهای Dresser-Rand اشاره کرد. 
توجه به اینکه تولید این کارت ها در شــرکت سازنده از سال 
1990 میلادی متوقف شــده، در صورت ساخته نشدن این 
کارت ها در داخل کشــور، امکان ادامه بهره بــرداری از این 
کمپرسورها وجود نداشت، به طور خلاصه پس از پیگیری های 
زیاد، بیش از ۴۵ نوع از کارت های کنترلی به تعداد 230 عدد 

از سوی شرکت های داخلی تولید شده است.
پس از آن، ساخت داخل اغلب اقلام سیستم کنترلی در دستور 
کار قرار گرفت، به طــوری که امروز می توان گفت حدود ۸0 
درصد تجهیزات کنترلی توربوکمپرسورهای منطقه در داخل 
کشور تولید می شود. از دیگر فعالیت های خودکفایی ساخت 
Stand ویژه تعمیرات اساسی توربین هاست که صرفه جویی 
حدود ۵00 هزار یورویی را به همراه داشت، همچنین ساخت 
محفظه مخصوص حمل و نگهداری توربین ها که سبب 2۵0 

هزار یورو صرفه جویی شده است.
جایگزینــی روغن روان کننــده توربوکمپرســورها از روغن 
کاســترول به مبلغ هر بشکه ۴ هزار دلار به روغن بهران، از 
دیگر فعالیت های خودکفایی در منطقه است. در زمینه ابتکارات 
و نوآوری ها و خلاقیت، می توان به ســاخت دســتگاه های 
 Cold Cuter ســاخت دستگاه ،Welding Truck

  Cold Cuterدستگاه  Power هیدرولیکی، ســاخت
هیدرولیکی، تبدیل دستگاه های Cold Cuter  نیوماتیک 
به هیدرولیکی، کنترل و مانیتورینگ ایســتگاه های حفاظت 
کاتدیک، استفاده از منبع تغذیه سوییچینگ به جای ترانس 
رکتیفایرهای ایســتگاه های حفاظت کاتدیک، فراهم کردن 
بستر سخت افزاری و انجام زیرساخت امکان کنترل شیرهای 
خودکار از راه دور، ســاخت دســتگاه مغناطیس زدا، ساخت 
دســتگاه Hot Tap کاملًا داخلی، ســاخت دستگاه لاین 
 Cold Cuter بریک، ســاخت و بومی کردن تیغه هــای

اشاره کرد.
این موارد، افزون بر موضــوع خودکفایی، گویای خلاقیت و 
نوآوری کارکنان سختکوش این منطقه است. شایان توضیح 
اســت که در بخش خودکفایی فعالیت های بســیار خوب و 
منسجمی انجام شده که افزون بر صرفه جویی هایی که نصیب 
منطقه کرده، سبب کاهش وابستگی به منابع خارجی نیز شده 

است که ذکر همه آنها در این گفت وگو مقدور نیست.
درباره کنترل »حریم« خطوط انتقــال گاز چه فعالیت هایی 

داشته اید؟
تجاوز به حریم خطوط لوله، دغدغه ای مشترک و قابل تعمیم 
بین تمامی مناطق عملیاتی محسوب می شود که این منطقه 
نیز از آن بی نصیب نیست، از این رو کارشناسان این منطقه در 
سطح مراکز به کمک کارشناسان حریم واحد حراست در قالب 
تیم های مشترک یا به صورت جداگانه، ضمن بازدید دوره ای، 
روتین و رندمی از مســیر خطوط لوله، گزارش های متعددی 
را از تجاوزها به حریم خطوط لوله به ســتاد ارسال می کنند، 
به نحوی که از ابتدای امســال با تلاش واحد کنترل حریم و 
پشتیبانی واحدهای ستادی و با افزایش نیروها و گشت کنترل 
حریم، حدود 1۶2۸0 کیلومتر بازدید و کنترل حریم خطوط لوله 
گاز داشته ایم که به طور میانگین هر خط منطقه بیش از سه بار 
مورد بازدید قرار گرفته است.صدور اخطاریه کتبی به متجاوزان 
حریم های خطوط لوله، رفع تجاوز به حریم های خطوط لوله، 
بازدید و بررسی اولیه و تهیه چک لیست کروکی حریم برای 
استعلام و مراجعه به سازمان ها و اداره های دولتی، خصوصی 
و... برای افزایش تعاملات سازمانی از دیگر دستاوردهای واحد 

کنترل حریم منطقه بوده است.

چگونگی هلدینگ داری در صنعت پتروشیمی

جایی برای ضرر وجود ندارد

مدیر منطقه ۴ عملیات انتقال گاز:

تأمین پایدار گاز شمال شرق کشور تضمین شده است
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گفت: شرکت ها  اقتصادی  کارشناس  این 
نیــز بر مبنای این اعتبــاری که زیر خط 
ترازنامــه بانک قرار می گیــرد، می توانند 
سرمایه در گردش مورد نیاز خود را تامین 
کنند. به عنوان، مثال قطعه سازان با این 
ضمانت نامه ها، اقدام به خرید کنند و به 
جای اینکه مبلغ معاملــه را به پول رایج 
تسویه بکنند، مبلغ معامله را با این اوراق 

تسویه بکنند.
به گــزارش پول نیــوز، کامــران ندری 
استاد اقتصاد دانشــگاه امام صادق )ع( با 
اشــاره به اینکه بیش از یک سال از زمان 
رونمایی از اوراق گواهی اعتبار مولد )گام( 
می گذرد اظهار داشــت: این طرح اعطای 
اعتبار مســتقیم همانند اعطای تسهیلات 
بانک ها نیســت. به همین خاطر منجر به 
خلق پول نمی شــود. بلکه به نوعی شبیه 
به ال سی داخلی است. یعنی شرکت های 
بزرگ می توانند به اتکای قرارداد هایی که 
دارند، از بانک ها درخواســت یک نوع از 
اوراق را داشته باشــند )که نام آن اوراق 
گام می باشد(، در واقع مکانیزم این اوراق 
به این شکل اســت که بانک بازپرداخت 
وجه روی اوراق را در سررســید، ضمانت 

می کند. یعنی آن شرکت یک نوع ضمانت 
نامه تابع خرید و فروش را در اختیار دارد. 
به بیــان دیگر تفاوت ایــن نوع ضمانت 
نامه با نمونه عادی همین اســت که یک 
نوع ضمانت نامــه قابل خرید و فروش و 
اســتاندارد را در اختیار شرکت های بزرگ 

قرار می دهد.
شرکت ها  افزود:  اقتصادی  صاحبنظر  این 
نیــز بر مبنای این اعتبــاری که زیر خط 
ترازنامــه بانک قرار می گیــرد، می توانند 
سرمایه در گردش مورد نیاز خود را تامین 

کنند. به عنوان، مثال قطعه سازان با این 
ضمانت نامه ها، اقدام به خرید کنند و به 
جای اینکه مبلغ معاملــه را به پول رایج 
تسویه بکنند، مبلغ معامله را با این اوراق 

تسویه بکنند.
البته وجه نقد نیســت؛ یعنی قطعه ساز در 
ازای تحویل قطعات به ایران خودرو، این 
اوراق را دریافــت می کند، ولی این امکان 
وجــود دارد که ایــن اوراق را در بازار نقد 
کند و یا می تواند تا زمان سررســید، نزد 

خود نگه دارد.

ندری تاکید کرد: مهم این است که مبلغ 
درج شــده روی اوراق گام، توسط بانک 
ضمانت شده اســت. یعنی اگر خودروساز 
این مبلغ را پرداخــت نکند، بانک متعهد 
و مکلف به پرداخت آن مبلغ اوراق است.

 اما این سازوکار یک خطر دارد و آن این 
اســت که در زمان سررسید، شرکت مورد 
نظــر، مبلغ را نکول کنــد و بانک مجبور 
شود به ضمانتی که داده عمل کند، حال 
سوال این بود که در این حالت چه اتفاقی 
می افتــد که تصور می کنم اگر شــرکتی 
نکول کرد، آن مبلغ تبدیل به تســهیلات 
به آن شــرکت از زمان سررســید به بعد 

خواهد شد.
وی اذعان داشــت: این یکی از ابهاماتی 
اســت که نیازمند شــفاف ســازی است 
تا مشــخص شــود که این تسهیلات با 
چه نرخــی و در چه مدتــی خواهد بود. 
همچنین شرکت هایی که متقاضی اوراق 
گام هستند، ممکن است اعتبار کافی نزد 
بانک نداشته باشــند، که این ابهامات به 
نظرم باعث شده که بانک ها رغبتی برای 
البته  باشــند،  نداشته  اوراق  این  انتشــار 
بانک مرکزی این بانک ها را تشــویق به 

ارائه اوراق به شــرکت ها می کند. هرچند 
تا به ایــن لحظه اطلاعی ندارم که بانک 
مرکزی برای رفــع این ابهامات و چالش 
ها، چه تصمیمی اتخــاذ کرده تا بانک ها 
قبــول کننــد ایــن اوراق را در اختیــار 

شرکت ها قرار دهند.
این اســتاد اقتصــاد در پایــان گفت: در 
مجموع اگر این اشکالات و سوالات رفع 
شود و اگر انتشار این اوراق باعث تشدید 
ناترازی بانک ها نشــود و همچنین باعث 
افزایش مطالبات غیرجاری بانک ها از این 
شرکت ها نشــود، این اوراق برای اقتصاد 
و نظام بانکی، مطلــوب و اثرگذار خواهد 
بود و می تواند به حل مشکل تامین مالی 
و ســرمایه در گردش بنگاه ها کمک کند، 

بدون اینکه به خلق پول منتهی شود.
وی تاکید کرد: آثــار تورمی این اوراق تا 
حدودی می توان گفت خیلی کمتر خواهد 
بود. زیــرا این اوراق قــدرت نقدینگی را 
ندارد کــه بخواهد در همه معاملات مورد 
استفاده قرار بگیرد و بیشتر در خرید مواد 
اولیه واحد های تولیدی مورد استفاده قرار 
می گیــرد؛ بنابراین خاصیت تــورم زایی 

نقدینگی در اوراق گام خیلی کمتر است.

 ابلاغ ضریب اعتباری
 ۶0 درصدی خرید سهام

سازمان بورس و اوراق بهادار مصوبه کمیته پایش 
ریسک بازار درباره افزایش ضریب اعتباری به ۶0 
درصد را برای اجرا از امروز)دوم اسفندماه( به تمام 

شرکت های کارگزاری ابلاغ کرد.
به گــزارش خبرگزاری مهــر، مدیریت نظارت بر 
کارگزاران ســازمان بورس مصوبــه کمیته پایش 
ریســک بازار درباره افزایش ضریب تعدیل سهام، 
حق تقــدم ســهام و واحدهای ســرمایه گذاری 
صندوق های ســرمایه گذاری در محاسبه حساب 
تضمین موضوع معاملات اعتباری اوراق بهادار را 
به تمام شرکت های کارگزاری ابلاغ کرد که از دوم 

اسفند اجرا خواهد شد.
بر این اساس، پیرو ابلاغیه صورت جلسه 3 مرداد 
سال 9۷ هیأت مدیره سازمان در خصوص اصلاح 
دستورالعمل خرید اعتباری اوراق بهادار در بورس 
تهران و فرابــورس و ابلاغیه های اصلاح ضرایب 
تعدیــل اوراق بهادار قابل محاســبه در حســاب 
تضمین موضوع معاملات اعتبــاری اوراق بهادار 
و با اســتناد به اختیــارات اعطایی به کمیته پایش 
ریســک بازار طبق مصوبه هیأت مدیره سازمان، 
مصوبه بند یک صورتجلسه 29 بهمن کمیته پایش 
ریســک بازار در خصوص افزایش ضریب تعدیل 
سهام، حق تقدم ســهام واحدهای سرمایه گذاری 
صندوق های ســرمایه گذاری در محاسبه حساب 
تضمین موضوع معاملات اعتباری اوراق بهادار به 

شرح زیر ابلاغ می شود.
1. در خصوص افزایش ضریب تعدیل ســهام حق 
تقدم سهام و واحدهای ســرمایه گذاری صندوق 
ســرمایه گذاری قابل معامله در محاســبه حساب 
تضمین معاملات اعتبــاری اوراق بهادار )موضوع 
مواد ۶ و ۷ دستورالعمل خرید اعتباری اوراق بهادار 
در بورس تهران و فرابورس و بند 3 اصلاحات آن 

دستورالعمل( به شرح زیر تصمیم گیری شد:
2- در مورد ســهام پذیرفته شده در بورس تهران 
و بــازار اول و دوم فرابورس )موضوع جز الف بند 
3 پیوسته بند ۸ صورتجلسه مرداد سال 9۷ هیأت 

مدیره سازمان(: ۶0 درصد قیمت پایانی.

درخواست وجه برای دریافت 
خدمات تامین اجتماعی قطعا 

کلاهبرداری است

رئیــس کانون عالی بازنشســتگان و مســتمری 
بگیــران تامیــن اجتماعی گفت: هیچ تماســی و 
مراجعه ای از ســوی کانون های بازنشســتگی و 
شعب این سازمان در خصوص ارائه کارت هوشمند 
سلامت، بیمه تکمیلی، کارت طلایی و امثال آنها 
به بازنشســتگان و بیمه شدگان انجام نمی شود و 
در صورت مواجه با این پدیده بازنشســتگان عزیز 

بدانند قطعا کلاهبرداری است .
 علی اصغــر بیات افزود: اخیرا برخی شــرکتهای 
ســودجو با بازنشستگان تماس می گیرند و به آنها 
مــی گویند مبالغی باید برای مــا واریز کنید تا در 
قبال آن کارت هوشــمند سلامت به شما تحویل 
دهیم یا تخفیفات اســتفاده مراکــز درمانی برای 
شما قائل شــویم و آنها را تهدید می کنند که اگر 
درخواست آنها را قبول نکنند حقوق مستمری آنها 
قطع می شــود یا نمی توانید از خدمات ســازمان 

تامین اجتماعی استفاده کنید.
وی بــا بیان اینکه این شــرکت ها بــه هیچ وجه 
مــورد تایید ســازمان تامین اجتماعی نیســتند و 
بازنشســتگان فریب ســوء اســتفاده کنندگان را 
نخورند، گفت: بازنشســتگان و مستمری بگیران 
عزیز به این تماسها اعتماد نکنند و با 1۴20 مرکز 
ارتباطات سازمان تامین اجتماعی تماس بگیرند و 
این موضوع را گزارش دهند تا مســئولان به آن 

رسیدگی کنند.
رئیــس کانون عالی بازنشســتگان و مســتمری 
بگیران تامین اجتماعی تاکید کرد: از اول اســفند 
دفترچــه جدید چــاپ نمی شــود و دفترچه های 
قدیمــی هنوز معتبر اســت اگر در ایــن مورد نیز 
تماس گرفتند آگاه باشید شیادی است. در صورتی 
که دفترچه بازنشستگان دیگر برگ نداشته باشد با 
شناسنامه یا کارت ملی می توانند به مراکز درمانی 

مراجعه کنند و نیاز به هیچ کارت دیگری نیست.
بازنشســتگان  و  بیمه شــدگان  گفــت:  بیــات 
محتــرم اخبار ســازمان تامیــن اجتماعی را فقط 
 از پایگاه اطلاع رســانی این ســازمان به نشانی

 www.tamin.ir، مرکــز ارتباطــات مردمی 
این سازمان با شــماره تماس 1۴20 و یا نشریات 
سازمانی، رسانه ها و نشریات کثیرالانتشار پیگیری 

کنند.

بازدید مدیران بانک رفاه از 
طرح های عمرانی استان 

گلستان
تنی چند از مدیــران بانک رفاه کارگران به همراه 
معاونان وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در سفر به 
استان گلســتان از برخی طرح های عمرانی و زیر 

ساختی این استان بازدید کرد.
 در راســتای برنامه های وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعــی در زمینه اتمام طرح هــای نیمه تمام 
اقتصادی، صنعتی و فرهنگی در اســتان ها، گروه 
مدیریتی بانک رفاه کارگران به همراه معاونان این 
وزارتخانه از طرح های توســعه ای و زیر ساختی 
همچــون کارخانه هــای پگاه گلســتان، نئوپان 
شموشک پروژه های استخر در شرف افتتاح مادر 
در شهرستان آق قلا، کارخانه گلستان کاغذ پرشیا 
و استخرهای پرورش میگو و ماهی قزل آلا بازدید 
کردند و در جریــان روند اجرای ایــن پروژه ها، 

چالش ها و تأمین مالی آن ها قرار گرفتند.
همچنیــن، مدیران این بانک در بازدید از شــعب 
بانک رفاه در استان گلســتان، بر حمایت از طرح 
هــا و پروژه های اقتصــادی و تأمین مالی پروژه 
ها و طرح های نیمه تمام در چهار چوب قوانین و 

مقررات بانکی تأکید کردند.

ترکیب عقود تسهیلاتی 
10 ماهه بانک کارآفرین 

مشخص شد
گزارش عملکرد 10 ماهه بانک کارآفرین در بخش 
تسهیلات اعطایی نشــان می دهد از ابتدای سال 
جاری تا پایان دی ماه، بیشترین افزایش تسهیلات 
اعطایی مربوط به تسهیلات مرابحه و جعاله است.

بــه گزارش گروه  بانک و بیمه پول نیوز، طی این 
مدت تســهیلات مرابحه بــا 3۶2 درصد، 92هزار 
میلیــارد ریــال افزایــش یافته اســت. همچنین 
تســهیلات جعاله با 11هزار میلیارد ریال و فروش 
اقســاطی با 10هزار میلیارد ریال رشــد را به خود 

اختصاص دادند.
گــزارش ها و آمار موجود نشــان می دهد که در 
سایر تسهیلات اعطایی هم شاهد رشدهای خوبی 
هســتیم به گونه ای که در طی 10 ماه گذشته 3 
میلیارد ریال تســهیلات خرید دین پرداخت شده 
اســت. البته به دلیل تغییــر رویه بانک در اعطای 
تســهیلات مبادله ای و مشــارکت مدتی تنها 10 

هزار میلیارد ریال افزایش ثبت شده است.
بررسی ســهم هر یک از تسهیلات اعطایی بانک 
نشان می دهد تسهیلات مشارکت مدنی با ۴2.۴ 
درصد بیشــترین سهم از پرتفوی تسهیلاتی بانک 
را داراســت. تســهیلات مرابحه با ۴0.2 درصد ، 
 فروش اقساطی با ۷.2 درصد و جعاله با ۴.۶درصد

در رتبه های بعدی قرار دارند.

سقف انتقال وجه در 
سامانه های مدرن بانک 

توسعه تعاون افزایش یافت
به منظور بهره مندی مشــتریان از ظرفیت و خدمات 
بانکداری غیرحضوری در بانک توسعه تعاون، سقف 
انتقال وجه ســامانه های بانکی در این بانک افزایش 

یافت.
 با توجه به ضرورت اجرای تمهیدات مقابله با فراگیری 
ویــروس کووید 19، در راســتای کاهش ترددهای 
اجتماعــی و بهره مندی از ظرفیت هــای بانکداری 
الکترونیک به عنوان جایگزینی برای مراجعه حضوری 
به شعب بانک ها و مطابق دستورالعمل بانک مرکزی، 
سقف انتقال وجه در سامانه های مدرن بانک توسعه 

تعاون افزایش یافت.
بر اساس تمهیدات جدید پیش بینی شده سقف انتقال 
روزانه اینترنت بانک و موبایل بانک توســعه تعاون 
برای انتقال وجه به حساب دیگران، ساتنا و پایا برای 
اشــخاص حقیقی و حقوقی برای هر کد ملی در 2۴ 
ســاعت تا ســقف یک میلیارد ریال افزایش یافت. 
همچنین سقف انتقال وجه در این سامانه به حساب 
خود برای اشخاص حقیقی و برای اشخاص حقوقی 
بدون سقف و به صورت نامحدود قابل انجام می باشد. 
همچنین انتقال وجــه روزانه به صورت درون بانکی 
و بین بانکی شــتابی تا سقف 100 میلیون ریال قابل 

انجام است.
همچنین در سامانه موبایل بانک توسعه تعاون، انتقال 
وجه کارت به سپرده روزانه تا سقف 100 میلیون ریال 

ممکن می باشد.
علاوه بر این بر اساس تغییرات صورت گرفته، سقف 
ثبت امضای درخواســت کارتابلی جهت مشــتریان 
حقوقی و سپرده مشترک در سامانه اینترنت بانک با 
شیوه دوعاملی دو میلیارد ریال است. همچنین انتقال 
وجه کارت به کارت درون بانکی و بین بانکی روزانه از 
طریق سامانه های اینترنت بانک و موبایل بانک )بستر 

اینترنت( و خودپرداز جمعاً 100 میلیون ریال است.
لازم به ذکر است سقف خرید روزانه از دستگاه های 
pos بــه ازای هر کد ملــی مجموعاً ۵00 میلیون 
ریال اســت و ســقف انتقال وجه از طریق خودپرداز 
نیــز به صورت درون بانکی و بین بانکی 100 میلیون 
ریال می باشد.گفتنی است حسب دستورالعمل ابلاغی 
بانک مرکزی ج.ا.ا مجموع سقف انتقال وجه به حساب 
دیگران شامل درون بانکی و بین بانکی 1.000.000 

می باشد

یادداشتاخبار

خاصیت تورم زایی نقدینگی در اوراق گام چگونه است؟

ارز 42۰۰ تومانی 
حداقل تا ۶ ماه آینده 
برقرار است

آمادگي بیمه آسیا 
براي پرداخت 
خسارت ها در منطقه 
زلزله زده سی سخت

رئیس کل بانک مرکزی گفت: ارز ۴200 تومانی حداقل تا ۶ ماه آینده برقرار است.
عبدالناصر همتی در حاشیه شــورای گفتگوی دولت و بخش خصوصی در همدان 
گفت: دولت دو اقدام را برای کنترل قیمت ها در دستور کار قرار داده است.وی افزود: 
اقدام اول این است که حداقل تا ۶ ماه آینده ارز ۴200 تومانی برقرار باشد. اقدام دوم 
نیز این است که درباره کالاهایی که افزایش قیمت داده اند رئیس جمهوری وزرای 
صمت و کشــاورزی را مکلف کردند تا کنترل لازم روی این اقلام صورت بگیرد و 
قیمت اقلام نهایی که مردم پرداخت می کنند، متناسب با قیمت نهاده های تولید باشد.

در پي وقوع زلزله در منطقه سی سخت مرکز شهرستان دنا در استان کهگیلویه و بویر احمد و بروز خسارت 
هاي مالي در این منطقه، کارشناسان بیمه آسیا به این منطقه اعزام شدند.

به گزارش گروه  بانک و بیمه پول نیوز،  بیمه آسیا در اطلاعیه اي ضمن ابراز همدردي با مردم شریف سی 
سخت و حادثه دیدگان زلزله، اعلام کرد کارشناسان بیمه آسیا بلافاصله پس از وقوع این حادثه، در منطقه 

حضور یافتند و کار بررسي و شناسایي زیاندیدگان را آغاز کرده اند.
بر اســاس این گزارش، آسیب دیدگان تحت پوشش بیمه آسیا مي توانند برای تشکیل پرونده و دریافت 
خسارت، به شعبه بیمه آسیا در شهرستان یاسوج به نشانی میدان امام حسین، ابتداي بلوارامام خمیني پلاک 

۴3 طبقه اول مراجعه کنند یا با تلفن ۵-0۷۴33231۴0۴تماس بگیرند.

استاد اقتصاد دانشگاه امام صادق:

برخی  بــازار ســرمایه  تحلیلگر  یــک 
دستورالعمل های سازمان بورس در بازار 
را ناشــی از هیجان و فشار شبکه های 
اجتماعی دانســت و گفت: بهتر اســت 
برای افزایش نقدشوندگی، اجازه عرضه 

اولیه پلکانی داده شود.
به گزارش خبرنگار مهر، شاخص بورس 
آرام و قــرار ندارد، یک روز ســبزپوش 
می شــود و روز دیگــر قرمزپوش تا هم 
ذات خــود را به عنوان یک بــازار پویا 
و زنده نشــان دهــد و هــم بازتابی از 
سیاســت ها و ریل گذاری هایی باشد که 
متولیانش بــه آن دیکته می کنند. روزها 
است که شاخص بورس با نوسان همراه 
اســت و گاهی روند صعودی را در پیش 
می گیــرد و گاه از موضــع خــود عقب 
می نشیند و روند نزولی را تجربه می کند.

حال خبرها حکایت از آن دارد که سازمان 
بورس و اوراق بهادار برای کنترل بیشتر 
حقوقی ها از یک سو و برقراری شفافیت 

در بازار از سوی دیگر، تصمیم گرفت تا 
تمامی شرکت های حقوقی را مکلف کند 
تا در صورت وجود هــر برنامه ای برای 
تجدید ارزیابــی دارایی ها، موضوع را به 

صورت فوری در کدال منتشر کنند.
به نظر می رسد که ســازمان بورس به 
صــورت هیجانی و تحت فشــار برخی 
کانال هــا در فضــای مجــازی امکان 
برای  اثرگذارتر  و  تصمیم گیری خــوب 
بازار را ندارد؛ چراکه اگر هدف ســازمان 
باشد،  بازار  نقدشوندگی  افزایش  بورس، 
می توانــد در یک گام مهمتــر، میزان 

عرضه های اولیه را افزایش دهد
در نامه ای که به این منظور به شرکت ها 
ارسال شده بود، ســازمان بورس تاکید 
کرده که با توجه به درخواست جمعی از 
افزایش شفافیت  سهامداران در راستای 
اطلاعات، شــرکتها باید موضوع تجدید 
ارزیابی دارایی ها را توسط هیئت مدیره 
خود بررســی و در صــورت تأیید انجام 

تجدیــد ارزیابی، مراتــب را به صورت 
فوری در سامانه کدال منتشر کنند.

بازار سرمایه  علیرضا کریمیان، تحلیلگر 
با اشــاره به ارســال این نامه از سوی 
ســازمان بورس به شــرکتهای حقوقی 
می گویــد: اگرچــه این موضــوع اقدام 
مهمی در راستای شفاف سازی اطلاعات 
و گردش آن در بورس است، اما به نظر 
می رسد که ســازمان بورس به صورت 
هیجانی و تحت فشــار برخی کانال ها 
در فضــای مجازی امکان تصمیم گیری 
خــوب و اثرگذارتر برای بــازار را ندارد؛ 
چراکه اگر هدف سازمان بورس، افزایش 
نقدشوندگی بازار باشد، می تواند در یک 
گام مهمتر، میــزان عرضه های اولیه را 
افزایــش دهد.وی افــزود: در این میان 
هر سهمی که قرار باشد در بازار عرضه 
بورس می تواند  اولیه شــود، ســازمان 
به جای اینکه اجــازه عرضه اولیه ۵ تا 
10 درصدی را بدهــد، عرضه را تا 30 
درصد بالا برد و حتی اگر یک شــرکت 
بورسی، امکان عرضه همه این سهم در 
گام اول را ندارد، عرضه های اولیه را به 
سمت پلکانی شدن پیش ببرد و شرکتها 
را مکلف کند تا ظرف ۶ ماه یا یکســال 
سهم عرضه ســهامداران عمده خود را 
به 30 درصد برســاند؛ این طور می توان 

شناوری بازار را بالا برد.
کریمیان گفت: در چنین شــرایطی اگر 
ســهم عرضه های اولیه بــه 30 درصد 

برسد و ســهام در دســت مردم باشد، 
نقدشــوندگی بازار هــم افزایش خواهد 

یافت.
هر سهمی که قرار باشد در بازار عرضه 
اولیه شود، ســازمان بورس می تواند به 
جای اینکه اجــازه عرضه اولیه ۵ تا 10 
درصدی را بدهد، عرضه را تا 30 درصد 
بالا برد و حتی اگر یک شرکت بورسی، 
امکان عرضه همه این سهم در گام اول 
را ندارد، عرضه های اولیه را به ســمت 

پلکانی شدن پیش ببرد.
وی بــا بیــان اینکــه در حــال حاضر 
برای عرضه سهام  شــرکتهای حقوقی 
اولیه خود حتی در ســقف ۵ درصد هم 
مقاومت می کنند، گفت: اگر این ســقف 
را برمی داشــتند نتیجــه بهتری حاصل 
می شد و شرکتها موظف بودند تا سهام 

خود را عرضه نمایند.
کریمیان ادامه داد: البته باید توجه داشت 
که بازار از سال 9۴ و 9۵ گارد صعودی به 
خود گرفته و ذات بازار هم این است که 
بعد از ۴ تا ۵ سال صعود، یک استراحت 
یک تا دو ساله داشــته باشد؛ همانطور 
که این روند در گذشــته نیز تجربه شده 
است، به نحوی که پس از دو تا سه سال 
افت یا صعود، بازار تغییر مسیر داده و در 
جهت عکس حرکت کرده است؛ به هر 
نیز همین شرایط  حال برخی حقوقی ها 
را در خریــد و فروش هــای خود لحاظ 
می کنند و حرکت خود در بازار ســرمایه 

را برنامه ریزی می نمایند.
وی افزود: در مقطعی هم فشــار فروش 
حقوقی ها در بازار زیــاد بود و بعید می 
دانم حقوقی ها حمایــت خاصی از بازار 
انجــام دهند مگر این ســازمان بورس 
آنهــا را مجبور نماید یــا اینکه بر روی 
تک ســهم وارد شــوند؛ اما به هر حال 
حقوقی هــا منتظر هســتند تــا قیمتها 
پایین تر بیاید و سهم های باب میل خود 

را با قیمت ارزان تر بخرند.

کریمیان پیش بینی کرد روند رو به رشد 
بازار ســرمایه از اوایل سال 1۴00 آغاز 
شود و در هفته های باقیمانده اسفند بازار 
نوســان و عمدتاً ســیر نزولی را تجربه 

نماید.
وی با بیان اینکه سهامداران اگر دیدگاه 
بلندمدت به بازار سرمایه دارند باید صبر 
کنند و سهام خود را نفروشند، گفت: اگر 
سهامدارانی در بازار فعالیت می کنند که 
دیدگاه کوتاه مدت به بازار دارند، اکنون 
بدترین زمان فروش اســت؛ چراکه اگر 
قصــد معاملات کوتاه مدت را داشــتند 
زمانی کــه ســهام در 20 درصد ضرر 
قرار داشت، باید سهم را می فروختند نه 
اکنون که اکثر ســهام ۵0 درصد ریزش 
داشته اســت؛ بنابراین باید دیدگاه ها را 
در بازار ســرمایه تغییر و از کوتاه مدت 
بــه بلندمدت جابجا کرد تا بتوان ســود 

مناسب را به دست آورد.

پرداخت ۷۵ هزار میلیارد تومان تسهیلات 
برای حمایت از آسیب کرونا

رییس کل بانک مرکزی ضمن اعلام اینکه 
تامین نیاز واردات کشور از طریق درآمدهای 
نفتی به کمتر از نصف رسیده است، گفت: 
عمده ارز مورد نیاز کشور از طریق صادرات 
غیرنفتی تامین شــده و در سال جاری ۷۵ 
هزار میلیارد تومان برای حمایت از آســیب 
ناشــی از کرونا با نــرخ 12 درصد پرداخت 

شده است.
به گزارش ایســنا، عبدالناصر همتی که در 
رأس هیأتــی از معاونــان و مدیران بانک 
مرکزی به استان همدان سفر کرده است، 

در »جلسه شــورای گفت و گوی دولت و 
بخش خصوصی« این اســتان با اشاره به 
شرایط خاص کشور و فشار حداکثری ناشی 
از تحریم ها طی دو سال و نیم اخیر گفت: 
در طول مدتی که تحریــم ها به اوج خود 
رسید توانستیم با هدایت مقام معظم رهبری 
تحریم ها را خنثی و از شرایط سخت عبور 

کنیم.
رئیــس کل بانک مرکــزی درباره تجارت 
خارجی تصریح کرد: از ابتدای ســال تا به 
حال 32 میلیارد دلار بــرای واردات تامین 
شــده اســت که از این میزان 9.2 میلیارد 
دلار توســط بانک مرکزی و مابقی توسط 

صادرکننــدگان تأمین ارز شــده اســت و 
توانســتیم طی این مدت کشور را عمدتاً با 
صادرات غیرنفتی اداره کنیم؛ به بیان دیگر 
بیش از 22 میلیارد دلار از تامین ارز واردات 
کشور از محل صادرات غیر نفتی بوده است.

وی افزود: در گذشــته حدود ۷0 درصد نیاز 
وارداتی کشــور توســط دولت و به واسطه 
درآمدهای نفت و گاز تأمین می شد، اما در 
حال حاضــر این رقم به کمتر از 30 درصد 

رسیده است. 
همتی یادآور شــد: رشد اقتصادی در شش 
ماه ابتدای امســال مثبت بوده اســت و بر 
اساس برآوردها و اطلاعات بخش ها انتظار 

می رود این روند در 9 ماهه سال جاری نیز 
ادامه یابد. 

رییس کل بانک مرکزی با اشاره به تأمین 
مالی ۷۵ هزار میلیارد تومانی شبکه بانکی 
برای حمایت از آسیب های ناشی از شیوع 
ویــروس کرونا با نــرخ 12 درصد گفت: با 
کمک دولت بیش از 30 هزار میلیارد تومان 
از ایــن مبلغ به صورت قرض الحســنه به 
صورت وام به سرپرستان خانوارها پرداخت 

شد.
طبق اعلام  بانک مرکزی، رییس کل این 
بانک ضمن تاکید به درنظر گرفتن شرایط 
اقتصادی کشــور و وجود محدودیت منابع، 

عملکرد بانکها را در زمینه اعطای تسهیلات 
با نــرخ 12 درصد به تولیدکنندگان را قابل 
قبول دانســت و گفت: اگرچه مشــکلات 
ایجاد شــده در فضای کسب و کار به دلیل 
شیوع بیماری کوید 19 فشار مضاعفی برای 
اصناف ایجاد کرده اســت لیکن در طرف 
مقابــل نیز باید بــه محدودیت های نظام 
بانکی توجه شــود، چرا که اعطای سود به 
ســپرده گذاران را نباید از نظر دور داشت، 
ضمن آنکه علیرغم همــه محدودیت ها، 
نظام بانکــی در تخصیص بهینه منابع و با 
توجه به محدویت ها، همواره حامی فضای 

کسب و کار و تولید بوده است.

مدیر عامل پســت بانک ایران، در جلسه شورای اداری 
پست بانک استان قم اظهار داشت: راه اندازی باجه های 
بانکی در روســتاهای بیش از 200 خانــوار برای بهبود 
دسترســی به خدمات بانکی و فراهم کردن بسترهای 
توسعه اقتصادی مناطق کم برخوردار در دستور کار این 

بانک است.
به گزارش گروه  بانک و بیمه پول نیوز، در این جلســه، 
دکتر شیری با قدردانی از زحمات و تلاش های کارکنان 
استان در راستای مشارکت بهینه در طرح های توسعه ای 
و خدمت رسانی به اقشار کم برخوردار گفت: با نام گذاری 
سال 1399 به نام باجه های بانکی روستایی و ضرورت 

رفع موانع و مشــکلات موجود، دسترسی به باجه های 
بانکی را افزایش داده ایم که خوشبختانه پیامدهای مهم 

اقتصادی و اجتماعی به همراه داشته است.
وی تصریح کرد: تصمیمات مهمی برای مدیریت و کنترل 
فعالیت باجه های پست بانک ایران اتخاذ شده که سطح 
دسترســی باجه ها به سبد خدمات و عملیات های بانکی 
برای خدمت رسانی بهتر به اقشار آسیب پذیر و روستایی 
ارتقاء داده شــده است.شــیری با اشــاره به ظرفیت ها 
و توانمندی نیروی انســانی پســت بانک استان قم و 
زیرساخت های ارتباطاتی و اینترنتی موجود گفت: متوسط 
درصد تحقق هدف سپرده ای 9۵ است که انتظار می رود 

با توجه به ســطح کارآمدی نیروی انســانی استان، این 
مقدار بیش از این تحقق پیدا کند. افزون بر این، با وجود 
زیرساخت مناسب ارتباطاتی و اینترنتی امکان بهره برداری 
مطلوب از ابزارهای پرداخت الکترونیکی و دستگاه های 

پایانه های فروش و خودپرداز فراهم است.
مدیرعامل بانک با اشــاره به طرح انگیزشی عیدانه ویژه 
جذب منابع در باجه های بانکی عنوان کرد: با اجرای طرح 
ذکور شاهد افزایش منابع در بازه زمانی 30 ام دی الی 2۸ام 
بهمن ماه سال جاری بوده ایم که تلاش همکاران در این 
زمینه قابل تقدیر است.وی در ادامه گفت: باجه های بانکی 
برای پست بانک ایران از اهمیت زیادی برخوردار بوده و 

وجه تمایز این بانک با سایر بانک ها است. در این راستا، 
راه اندازی باجه ها در روستاهای بیش 200 خانوار باید در 

دستور کار واحدهای ستادی و اجرایی قرار گیرد.
درپایان جلسه، شــیری تصریح کرد: پست بانک ایران 
در مســیر حرکت روشــن قرار گرفته و دورنمای بانک 
حرکت به سوی بالندگی است و این امر با همدلی، وفاق 
و همســویی مجموعه کارکنان و کارگزاران در تجهیز و 
افزایش منابع محقق خواهد شــد. بسیار خرسندیم که 
با توســعه و تعمیق خدمات بانکی در جوامع روستایی و 
مناطق کم برخوردار، نقش و مسئولیت اجتماعی خود را از 

نظر کمی و کیفی گسترش داده ایم.

علیرضا کریمیان، تحلیلگر بازار سرمایه 

سازمان بورس اجازه عرضه اولیه پلکانی تا سقف ۳۰ درصد را بدهد

همتی اعلام کرد

پرداخت ۷۵ هزار میلیارد تومان تسهیلات برای حمایت از آسیب کرونا

راه اندازی باجه های بانکی در روستاهای بیش از 2۰۰ خانوار از اولویت های پست بانک
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گفته می شــود بیــش از 10 ماده از 
طرح جهــش تولید و تامین مســکن 
در حالی به تصویب مجلس رســیده و 
با توجه به بررسی بودجه 1۴00  البته 
فعــلا از دســتور کار خارج شــده که 
پارلمــان بنا دارد بــرای تامین بودجه 
1۶0 هزار میلیارد تومان ســالانه این 
طــرح، بانکها را موظــف به پرداخت 
دست کم 20 درصد از کل تسهیلات 

پرداختی خود به حوزه مسکن کند.
به گزارش ایســنا، طرح جهش تولید 
و تامین مســکن با توجه به بررســی 
بودجــه 1۴00 فعــلا از دســتور کار 
شده  خارج  اســلامی  شورای  مجلس 
اســت. البته گفته می شود تا ماده 1۷ 
این طــرح در صحــن مجلس مطرح 
شــده که بیش از 10 بند به تصویب 
رســیده و ســایر موارد به کمیسیون 

عمران برگشت خورده است.
طرح  بودجــه  مجلــس  نماینــدگان 
 1۶0 را سالانه  تولید مســکن  جهش 
هــزار میلیارد تومــان تعیین کرده اند 
اما قطعا بــدون همراهی نظام بانکی 
میســر  ارقامی  چنیــن  به  دســتیابی 
نخواهــد بود. طبــق قانــون، بانکها 
موظفنــد ســالانه 20 درصــد از کل 
تســهیلات پرداختی خود را به بخش 

مســکن اختصاص دهند اما بر اساس 
این  به  پرداختی  تسهیلات  محاسبات، 
بخش به حدود 3 درصد رسیده است.

بالاترین میزان تسهیلات پرداختی به 
حوزه مسکن در ســال 1391 محقق 
شــده که حدود 1۸ تــا 19 درصد از 
مسکن  به  بانکی  تســهیلات  ســقف 
را شــامل می شده اســت. این عدد 
در ســال 139۸ به ۷ درصد رســید. 
تســهیلات پرداختی از ســوی بانکها 
در ســال 139۸ حــدود 1000 هزار 
میلیارد تومان بوده که  بین 30 تا ۴0 
هزار میلیارد تومان به بخش ســاخت 
و ســاز آمــده و البته بخشــی از آن 

مهر  مســکن  التفاوت  مابه  به  مربوط 
بوده اســت. در واقع 3 تا ۴ درصد از 
تولید  به حوزه  بانکی  کل تســهیلات 
مســکن اختصاص یافته است و عمده 
اش تسهیلات تکلیفی بوده که قانون 
مشخص کرده است؛ مثل وام مسکن 
ایثارگران، پرســنل ارتــش، نخبگان 

علمی و غیره.
بررسی ها نشــان می دهد که بانکها 
به بخش  را  عمده تســهیلات خــود 
اختصاص می  بازرگانــی و خدمــات 
دهنــد؛ چرا که بازده اقســاط در این 
بخش ســریعتر است و گفته می شود 
بعضی اشخاص حقیقی در حوزه هایی 

بجز مســکن، ظرف ســه ماه کل وام 
دریافتی را با سودش تسویه می کنند. 
طبیعی اســت که بانکهــا ترجیح می 
دهند به جای آنکه وامهای 10 ســاله 
بــه بخش مســکن بپردازند، آن را به 
فعــالان بازرگانی و خدمات اختصاص 

دهند.
محمــود محمودزاده ـ معاون وزیر راه 
و شهرســازی ـ با بیان اینکه ســهم 
بانکی  تســهیلات  از  بخش مســکن 
بســیار ناچیز اســت و باید حداقل به 
ایسنا گفت: هدف  به  20 درصد برسد 
اصلی باید این باشد که اقشار متوسط 
و پاییــن صاحب مســکن شــوند. از 
طرف دیگر در هیــچ جای دنیا پروژه 
بدون تسهیلات کلان  های مســکن 
قابل اجرا نیســت. ما نیز چاره ای جز 
اینکه نظام بانکــی تامین بخش قابل 
توجهــی از منابــع بخش مســکن را 
بپذیرد نداریــم.وی اظهار کرد: دولتها 
فضای کسب و کار برای بانک درست 
کرده انــد و بانک در ایــن فضا یک 
بنــگاه اقتصــادی را اداره می کند اما 
نباید فراموش کننــد که وظایفی هم 
در قبال مردم دارند. کســی از بانکها 
ندارد  ارزان قیمت  وام  پرداخت  انتظار 
اما انتظار داریم همین تســهیلاتی که 

پرداخت می شود،  به گروههای دیگر 
یابد. نیز اختصاص  به بخش مسکن 

برای  اســت  قرار  گــزارش،  بنابراین 
صندوقی  مســکن  تولید  جهش  طرح 
تحت عنوان »صندوق ملی مســکن« 
شــامل از ۴0 درصد تسهیلات سالانه 
تســهیلات  مانده  از محــل  بانکهــا 
ســالانه تشکیل شــود. بدین صورت 
که هر بانک، تسهیلاتی که نسبت به 
سال قبل اضافه می کند ۴0 درصد را 
به بخش مســکن اختصاص دهد. این 
اولین بار اســت که بانکهــا متعهد به 
پرداخت این میزان تسهیلات به حوزه 

مسکن می شوند.
امــا مهمترین بند طرح جهش تولید و 
تامین مسکن، تشــکیل شورای عالی 
مســکن به ریاســت رییــس جمهور 
اســت که می تواند نقــش مهمی در 
هماهنگی ها داشــته باشــد. از دیگر 
مطرح  در مجلس  هنــوز  که  مواردی 
نشــده نحــوه تامیــن زمین اســت. 
پارمانی هــا به دنبال آن هســتند تا 
زمین بــا اجاره 99 ســاله را به طرح 
جهش مسکن اختصاص دهند تا سهم 
زمین از قیمت تمام شــده حذف شود 
یا به طور قابــل ملاحظه ای کاهش 

کند. پیدا 

افتتاح خط منظم کشتیرانی 
بین بندرعباس و بندر لاذقیه 

سوریه
 مدیرعامل شرکت حمل فله کشتیرانی جمهوری 
اسلامی ایران از راه اندازی خط منظم کشتیرانی از 

بندرعباس به بندر لاذقیه سوریه خبر داد.
به گــزارش ایرنــا از روابط عمومی کشــتیرانی، 
کاپیتــان »عبداله حســومی« افزود: در راســتای 
حمایــت از صادرات کشــور و بر اســاس برنامه 
ریزی های انجام شــده، خط کشتیرانی ویژۀ حمل 
محمولات صادراتی از 20 اســفند ماه آغاز به کار 

می کند.
وی ادامه داد: بر این اســاس محمولات صادراتی 
توســط کشتی های ناوگان شــرکت حمل فله، به 
صورت منظم و ماهی یک بار از ایران به ســوریه 
توسط کشــتی های چند منظوره که قابلیت حمل 
محمولات فلــه، کالای عمومی و کانتینر به طور 

مجزا یا ترکیبی دارند، حمل خواهد شد.
مدیر عامل شــرکت حمل فله بــا تأکید بر اینکه 
نخســتین محمولۀ در تاریخ بیستم اسفند به بندر 
لاذقیه ارســال می شــود، گفت: تجار و صاحبان 
کالا می تواننــد جهــت هماهنگی بــا امور حمل 
کالای عمومی این شرکت نسبت به انجام مراحل 

سفارش اقدام کنند.
کاپیتان حســومی تصریح کرد: چنانچه راه اندازی 
این خط کشتیرانی با استقبال صاحبان کالا رو به 
رو شــود، امکان حمل محمــولات تا دوبار در ماه 

قابل انجام خواهد بود.
وی خاطرنشــان کرد: هدف از راه اندازی این خط 
کشتیرانی افزایش سهم ناوگان ملی از بازار حمل 
محمولات صادراتی و وارداتی در شــرایط تحریم 

است.

کاهش 4 درصدی هزینه های 
نگهداری و تعمیر شناورها در 

بندر چابهار
معاون فنی و مهندسی بنادر و دریانوردی سیستان 
و بلوچســتان گفت: هزینه های نگهداری و تعمیر 
شــناورهای بندر چابهار چهــار درصد کاهش پیدا 

کرده است.
بــه گزارش خبرگزاری مهر به نقــل از وزارت راه 
و شهرســازی، عباس آذرپیکان، معــاون فنی و 
مهندسی بنادر و دریانوردی سیستان و بلوچستان 
اظهار داشت: بندر چابهار با برخورداری از مزایای 
بی شــمار بندری و دریایــی، به عنــوان بندری 
مناسب و سودآور جهت سرمایه گذاری مورد توجه 

شرکت های ایرانی و خارجی قرار گرفته است.
وی ادامــه داد: بــا توجه بــه این مهم توســعه 
زیرســاخت ها، کاهش هزینه های صاحبان کالا و 
تعمیر و نگهداری شــناورها مورد توجه جدی این 

اداره کل قرار گرفته است.
آذرپیکان افزود: با اقدام های انجام شده در همین 
راســتا هزینه های فنی یدک کش هــا، قایق ها و 
بارج های اداره کل بنادر و دریانوردی سیســتان و 
بلوچستان در 2 سال گذشته نسبت به دوره مشابه 
قبل از آن نه تنها افزایشی نداشته، بلکه با کاهش 

چهار درصدی همراه شده است.
وی تغییر اســتراتژی بندر در تنظیــم قراردادها و 
انسانی  نیروی  ارتقای  پیمانکاران،  کاهش ریسک 
و خودکفایی در انجام تعمیرات تخصصی، ارتقای 
مدیریت نت و بهره گیری از نرم افزار و سخت افزار 
لازم و اســتفاده از روش های نویــن نگهداری و 

تعمیر را از دلایل تحقق این مهم برشمرد.
معاون فنی و مهندسی بنادر و دریانوردی سیستان 
و بلوچستان تصریح کرد: امیدواریم در سال آینده 
گام های مؤثری در حوزه هوشمندســازی مدیریت 
و راهبــری نگهداری و تعمیــر تجهیزات دریایی 
بندر برداشــته شود و موفقیت های بزرگ تری رقم 

بخورد.

ایجاد خط مستقیم کشتیرانی
میان ایران، آفریقای جنوبی 

و آمریکای لاتین
رییس کمیســیون توســعه تجــارت و صادرات 
غیرنفتی اتاق تعاون ایران از ایجاد خط مســتقیم 
کشتیرانی بین ایران، آفریقای جنوبی و کشورهای 

آمریکای لاتین در آینده نزدیک خبر داد.
به گــزارش ایرنــا از اتاق تعاون کشــور، »بابک 
افقهی« بــا اعلام این مطلب افزود: با رایزنی های 
انجام شده با مســوولان مربوطه، قرار است خط 
مســتقیم کشــتیرانی جمهوری اســلامی ایران، 
آفریقای جنوبی و ســپس آمریکای لاتین با هدف 

توسعه تجارت بین این کشورها ایجاد شود.
وی ادامه داد: طراحی و ایجاد خط مذکور با حرکت 
از بنــادر جنوبی ایران، با توقــف در بنادر آفریقای 
جنوبی و عزیمت به ســمت کشورهای آمریکای 
لاتین و به طور مشــخص کشور برزیل، در دستور 

کار قرار گرفته است.
افقهی اظهار داشت: با حمایت کشتیرانی جمهوری 
اســلامی از برقراری خط مذکور، با وجود ظرفیت 
بارهای صادراتی کشور ایران به مقاصد ذکر شده، 
مراتب به اتاق های تعاون و بازرگانی سراسر کشور، 
ســازمان توســعه تجارت ایران و سایر بنگاه های 
صادراتــی فعــال در حوزه صــادرات کالا به این 

کشورها اطلاع رسانی شده است.

 دولت در کنار مردم
 سی سخت

 در حالی که کمتر از 2روز از وقوع زلزله سی سخت 
مرکز شهرســتان دنا از توابع کهگیلویه و بویراحمد 
می گذرد ،مســئولان استانی و کشوری در کمترین 
زمان خدمت رسانی به ساکنان زلزله زده این شهر 
را آغاز کردند و وزیر راه ،مســکن و شهرســازی از 

طرف رئیس جمهور به سی سخت سفر کرد.
 حضور وزیر راه و شهرسازی به عنوان نماینده ویژه 
رئیس جمهور ، رئیس ســازمان هلال احمر کشور 
،رئیس سازمان مدیریت بحران کشور و رئیس بنیاد 
مســکن انقلاب اسلامی  در شهر سی سخت  این 
اطمینان را به مردم داد که هم صدایشــان شنیده 
شــده است و هم خســارت های وارد شده به این 
شهر با دقت برآورد خواهد شد.به طوری که استاندار 
کهگیلویه و بویراحمد به عنوان نماینده عالی دولت 
در استان به مردم سی سخت اطمینان داد که دولت 

تمام قد در کنار آنها خواهد ایستاد.
موضوعی که تمامی مســئولان کشوری حاضر در 
استان روی آن تاکید داشتند و به مردم این اطمینان 
خاطر را دادند که تا بازســازی کامل شهر کنارشان 
خواهنــد بود و دولت توانش را خواهد گذاشــت تا 

وضعیت شهر به حالت عادی برگردد.
وزیر راه و شهرســازی که حامل سلام ویژه رئیس 
جمهور به مردم ســی ســخت بود گفت: با اقدامی 
هماهنگ و یکپارچه کار بازسازی شهر سی سخت 
و روستاهای اسیب دیده به سرعت انجام  می شود 
تا مردم شهر دوباره در خانه های ایمن زندگی کنند.

محمد اســلامی ادامه داد:پس از ارزیابی خســارت 
وارده بــه تک تــک خانه ها، مغازه و زیرســاختها 
برای همه تشکیل پرونده خواهد شد و دولت برای 
تخصیــص بودجه ، کمک بلاعوض و تســهیلات 
ارزان قیمت برای بازســازی منطقــه برنامه ریزی 

می کند.
وزیــر راه که پیش از صحبت با مردم درد دل های 
آنها را شنیده بود با اشاره به بخشی از دغدغه های 
ســاکنان شهر سی ســخت گفت: در برنامه ریزی 
ها وامهای قبــل از زلزله نیز مد نظر قرار می گیرد 
و بــرای پرداخت قبوض  آب و بــرق نیز از دولت 

معافیت هایی برای مردم خواهیم گرفت.
رئیس جمعیت هلال احمر کشــور نیز قول داد که 
اسکان اضطراری مردم زلزله زده شهر سی سخت 

تا ظهر روز شنبه به پایان برسد.
کریــم همتی گفــت: از زمان شــروع حادثه زلزله 
تاکنون یکهزارو ۸00 تخته چادر امدادی بین مردم 
زلزله زده ســی سخت در شهرستان دنا توزیع شده 
و در روزهــای آینده نیز یکهزار تخته چادر دیگر در 

اختیار آنها قرار می گیرد.
همتی یکــی از نیازهای ضروری مردم زلزله زده را 
تخلیه و  آوار برداری از منازل مســکونی دانســت 
و گفت: خدمات رســانی در این راستا تسریع داده 

خواهد شد.
رئیس سازمان مدیریت بحران کشور نیز به مردم 
این اطمینان را داد که :تا روز یکشنبه هفته پیش 
رو مصوبه تامین اعتبارات لازم برای بازســازی 
شــهر زلزله زده سی ســخت از دولت گرفته می 

شود.
اســماعیل نجار گفت: مصوبــه دولت در خصوص 
تســهیلات و کمک هــای بلاعــوض را پس از 
ارزیابــی های دقیق، دریافت  می کنیم که با توجه 
بــه گرانی ها رقم قابل توجهــی خواهد بود.رئیس 
بنیاد مســکن انقلاب اسلامی هم  گفت:تسهیلات 
بلاعوض و وام هــای ارزان قیمت بانکی،طراحی 
و پروانه ســاختمان،نظارت و آواربرداری رایگان از 
جمله حمایت های دولت برای کمک به بازســازی 
واحدهای مســکونی خســارت دیــده از زلزله در 

شهرستان دناست.
علیرضا تابش اظهار داشت: هم اکنون کار ارزیابی 
میزان خسارت های وارد شده به واحدهای مسکونی 
مناطق شهری و روستایی در حال انجام است و این 
ارزیابی به منظور اخذ اعتبــار از هیات دولت برای 

بازسازی خانه های خسارت دیده انجام می شود.
تابش ابراز داشــت:بنیاد مســتضعفان بــا اهدای 
ســیمان رایگان و کمیته امداد امام خمینی )ره( نیز 
با پرداخت تســهیلات بلاعوض به مبلغ 1۵ تا 20 
میلیون تومان برای بازســازی خانه های خسارت 

دیده مشارکت می کنند.
زمین لرزه ای به بزرگی۵.۶ دهم ریشتر ، ساعت 22 
و ۵ دقیقه و 3۴ ثانیه ؛29 بهمن ماه شهر سی سخت 
مرکز شهرســتان دنــا را در اســتان کهگیلویه و 
بویراحمد لرزاند.مرکز لرزه نگاری کشور اعلام کرد 
این زمین لرزه در عمــق ۸ کیلومتری زمین اتفاق 

افتاده است .
زلزلــه در فاصلــه 10 کیلومتری سی ســخت در 
کهگیلویــه و بویراحمــد ، 19کیلومتــری کمه در 
استان اصفهان و 2۴ کیلومتری یاسوج مرکز استان 

کهگیلویه و بویراحمد رخ داده است .
این زمین لرزه در شــهرهای یاســوج، گچساران و 

دهدشت هم احساس شد.
12 اردیبهشت سال 9۷ نیز زمین لرزه ای به بزرگی 
۵.۶ ریشتر در شــهرهای یاسوج و دنا اتفاق افتاد و 

خساراتی به هر دو شهرستان وارد شد.
سی سخت با ۷ هزار نفر جمعیت در 3۵ کیلومتری 
غرب یاســوج قرار دارد. بر اساس گزارشهای  اولیه 
۷۸ روســتای شهرستان دنا در زلزله خسارت جدی 
دیــده اند و برخی منازل مســکونی تخریب و غیر 

قابل سکونت شده اند.
زمین لرزه ســی سخت خسارت جانی نداشته است 

اما ۶3 نفر مصدوم شده اند.

اخباراخبار

۱۰بند از طرح جهش مسکن تصویب شد

آباده به آزادراه 
شیراز- اصفهان 
متصل می شود

کاهش حدود 9 
درصدی تردد 
برون شهری در 24 
ساعت گذشته

فرمانــدار آباده گفت:مطالبه مردم آباده مبنی بر اتصال به آزاد راه در حال ســاخت 
شیراز - اصفهان از طریق محور آباده- صغاد- بهمن محقق خواهد شد.زین العابدین 
نیک مرام افزود: با توجه به عبور آزادراه شیراز - اصفهان از مناطق عشایرنشین قرار 
اســت شهرک های عشایری، دامداری و کشــاورزی در کنار این آزادراه در منطقه 
خسروشــیرین آباده ایجاد شود. وی افزود: شهرســتان آباده از ظرفیت های بالا در 
حوزه های گردشگری،کشاورزی و صنعتی برخوردار است و می توان با بهره گیری از 
ظرفیت آزادراه در حال ساخت شیراز-اصفهان به اعتلای اقتصاد منطقه کمک کرد.

مرکز مدیریت اطلاعات راه های کشــور اعلام کرد: در شبانه روز گذشته از 2هزار و 29۴ 
ترددشــمار فعال در محورهای برون شهری نســبت به روز قبل ۸.9 درصد کاهش تردد 
ثبت شــده است.به گزارش روز شنبه ایرنا از مرکز مدیریت اطلاعات راه ها و حمل و نقل 
جاده ای، بر اســاس تصاویر دریافتی از دوربین های نظارتی، ســامانه های ترددشــمار و 
گشت های شعب راهداری سراسر کشور، در شبانه روز گذشته سهم وسایل نقلیه سنگین 
از ترددها 13.9 درصد، اوج تردد بین ساعت 1۷ تا 1۸ و کمترین تردد بین ساعت چهار 

تا پنج صبح انجام شده است.

جهش مسکن زیر سایه بودجه ۱۴۰۰

 وزیر راه و شهرســازی گفــت: اعتبار 
موردنیاز برای ادامه کار و تکمیل احداث 
جاده سمیرم - یاســوج در بودجه سال 

آینده تامین خواهد شد.
به گــزارش ایرنا، محمد اســلامی روز 
شــنبه در حاشــیه بازدید از این محور 
در گفت و گو با خبرنگاران در پاســخ به 
سوالی درباره توقف عملیات ساخت این 
جاده چهارخطه، اظهار داشت: مشکلات 

اعتباری و اجتماعی برای ادامه کار این 
محور وجود داشــت که بــزودی مرتفع 

خواهد شد.
به گفته وی بخشی از این مشکلات به 
دلیل معارضان اجتماعی در مسیر اجرای 
این جاده بین استانی است و بخش مهم 

دیگر تامین ریالی این طرح ملی است.
وزیر راه و شهرســازی با اشاره به اینکه 
در قســمت هایی از مسیر کنونی گردنه 

برفگیر و سخت گذر وجود دارد، تصریح 
کرد: حذف این گردنــه در ادامه اجرای 
طــرح قطعــی اســت و تونل هایی در 
بخش هایی که مربوط به استان اصفهان 

است ایجاد می شوند.
پیمانکار در مرحله  با  اســلامی قرارداد 
اول اجــرای طرح را 10۴ میلیارد تومان 
اعلام  و اضافه کرد : این موارد به سال 
9۷ یعنــی زمان آغاز عملیــات احداث 
چهارخطه کردن جاده مربوط اســت و 
طبیعی است که با نوسان ریالی و ارزی 

موجود این مبالغ بیشتر شده اند.
وی جاده ســمیرم - یاســوج را محور 
راهبردی از شــمال به مرکز و از مرکز 
به جنوب کشــور و خلیج فارس برشمرد 
و افزود: تلاش می کنیم با تامین اعتبار 
لازم از محل بودجه عمرانی و مشارکتی 
شــرایط ادامــه کار به منظــور تکمیل 

ساخت این پروژه فراهم شود.

به گزارش ایرنا، آغــاز این طرح کلان 
ملی در سال ۸9 زده شد، چند سال بعد 
در سال 9۶ مقرر شد مرحله اول طرح به 
مناقصه گذاشته شود و 33 کیلومتر آن از 
سمت سمیرم اصفهان با افزون یک هزار 

میلیارد ریال اعتبار اولیه آغاز شود.
نماینده مردم سمیرم در مجلس شورای 
اســلامی در گفت و گوهــای متعدد با 
رسانه ها با بیان اینکه شاهد تصادف های 
زیــادی در این محــور بویــژه در ایام 
تابستان و تعطیلات بوده ایم گفته بود: 
حــوادث این جاده ضــرورت چهارخطه 

کردن این جاده را دوچندان می کند.
استان  کرد:  خاطرنشــان  سلیمی  اصغر 
کهگیلویــه و بویر احمد عملیات اجرایی 
از ســمت یاسوج را  چهارخطه شــدن 
ســال ها قبل کلید زده و انتظار می رود 
مسئولان در اصفهان هر چه زودتر برای 

عملیات اجرایی این پروژه اقدام کنند.

محمدصادق وجــدی، معاون وزیر راه و 
شهرسازی هم که آبان ماه سال گذشته 
به سمیرم ســفر کرده بود، گفت: گردنه 
پُشــته با اجرای طرح ملــی چهارخطه 
کردن جاده ســمیرم به یاســوج، حذف 

می شود.
شهرستان کوهستانی و سردسیر سمیرم 
دارای ۴0 کیلومتر بزرگراه، ۷3 کیلومتر 
راه اصلی، 12۵ کیلومتر راه فرعی و ۴03 

کیلومتر راه روستایی است.
ایــن شهرســتان رتبــه دوم راه های 
همسنگ و رتبه سوم راه های روستایی 
استان اصفهان را به خود اختصاص داده 

است.
ســمیرم در فاصلــه 1۶۴ کیلومتــری 
شمال یاســوج قرار دارد و جاده پرتردد 
و کوهســتانی بین این مناطق در میانه 
ارتفاعات زاگرس میانی، هر ساله شاهد 

سوانح رانندگی مرگباری است.

مدیرعامل شــرکت راه آهن از انتقال صد 
درصد سهام شرکت خط و ابنیه راه آهن به 

شرکت دولتی راه آهن خبر داد.
به گزارش خبرنگار مهر، سعید رسولی دقایقی 
پیش در برنامه زنده تلویزیونی درباره آخرین 
وضعیت کارگران شــرکت نگهداری خط و 
ابنیه راه آهن گفت: این شــرکت سال 91 
از راه آهن جدا و توســط سازمان خصوصی 

سازی به بخش غیر دولتی واگذار شد.

وی افزود: دو ماه پیش با رأی دادگاه قرارداد 
واگذاری این شــرکت فســخ و مجدداً به 
شرکت راه آهن برگشــت داده شد. در این 
مدت مسائل قضائی موجود در حال برطرف 
شــدن بود و نهایتاً 9 بهمن ماه امســال، 
عملیات انتقال سهام شرکت نگهداری خط 
ابنیــه راه آهن به شــرکت راه آهن نهایی 
شد.مدیرعامل شرکت راه آهن خاطرنشان 
کرد: در حال انجام اقدامات برگزاری مجمع 

عمومی و انتصاب مدیرعامل و اعضای جدید 
هیئت مدیره شرکت نگهداری خط و ابنیه 
راه آهن هستیم. وزارت اقتصاد با وزارت راه 
مکاتبات برگــزاری مجمع عمومی را انجام 
داده اســت. طی دو هفته آینده مدیرعامل 
و اعضای هیئت مدیــره منصوب خواهند 
شــد.معاون وز یر راه در خصوص پرداخت 
حقوق معوقه کارگران شــرکت نگهداری 
خط و ابنیه راه آهــن )تراورس( تأکید کرد: 

حقوق کارگران و مهندســان این شرکت و 
سایر شرکت های نگهداری خط و ابنیه که به 
صورت پیمانکاری با راه آهن طرف قرارداد 
بوده اند به صورت مدیریت شده پرداخت شده 

است.
وی ادامه داد: کارگــران تراورس تا آذر ماه 
حقوق خــود را دریافت کرده اند. حقوق دی 
و عیدی آنها به زودی پرداخت می شــود اما 
حقوق بهمن ماه مســتلزم دریافت صورت 

وضعیت اســت کــه با تأخیر به دســت ما 
می رسد.

رســولی درباره حق بیمه کارگران تراورس 
گفت: حق بیمه کارگران این شرکت سال ها 
بود توسط شرکت خصوصی مالک تراورس 
به تأمین اجتماعی به دلیل کمبود نقدینگی 
پرداخت نمی شد. ما با تأمین اجتماعی مذاکره 
کردیم که دفترچه های بیمه آنها تمدید شود 

و دیگر مشکل حق بیمه نداشته باشند.

کارشناســان بنیاد مســکن فارس برای ارزیابی 
زیان های زلزله به سی سخت رفتند

شــیراز - ایرنا- گروهی 1۵ نفره از کارشناسان و 
متخصصان بنیاد مســکن فارس، شنبه به شهر 
سی سخت مرکز شهرستان دنا در استان کهگیلویه 
و بویراحمد رفتند تا برآورد زیان های زمین لرزه را 

در این شهرستان انجام دهند.
مدیر کل بنیاد مســکن اســتان فارس در حاشیه 
اعــزام این گروه کارشناســی به خبرنــگار ایرنا 
گفت:کارشناسان بنیاد مسکن استان فارس در کنار 
کارشناسان و ارزیابان بنیاد در استان کهگیلویه و 
بویر احمد هم اکنون کار ارزیابی میزان خســارت 
های وارد شــده به واحدهای مســکونی مناطق 
شهری و روستایی را آغاز کرده اند و این ارزیابی به 
منظور اخذ اعتبار از هیات دولت برای بازسازی خانه 

های خسارت دیده انجام می شود.
عطاالله زمانی با بیان اینکه میزان خسارات به خانه 
های شــهری و روستایی دراین ارزیابی ها با دقت 
برآورد و بررســی می شود بیان کرد: تجربه استان 
فارس در ارزیابی خسارت های زلزله بسیار ارزشمند 

است ،  حضور ارزیابان این استان در مناطق زلزله 
زده اســتان های همجوار در سالهای گذشته نیز 
انجام شــده است ، اکنون نیز کارشناسان معاونت 
بازســازی بنیاد مسکن فارس به منطقه زلزله زده 
سی سخت اعزام شــدند تا ارزیابی خسارت ها را 
انجام دهند.مدیر کل بنیاد مســکن استان فارس 
اضافه کرد : در سفر روز گذشته رییس بنیاد مسکن 
کشور به شهر سی سخت و بازدید از روستاهای این 
منطقه نیز تاکید شــد که مردم مناطق زلزله زده 
برای بازسازی خانه های آسیب دیده خود نگرانی 
نداشته باشند و دولت و بنیاد مسکن با تمام امکانات 

در خدمت آنها خواهد بود.
زمانی ادامه داد : سقف تسهیلات بلاعوض و بانکی 
برای خانه های آسیب دیده زلزله همانند تسهیلات 
در نظر گرفته برای حادثه ســیل خوزستان خواهد 
بــود و با افزایش قابل ملاحظــه ای پرداخت می 
شــود. استان فارس نیز تا آخرین مرحله از ارزیابی 
و برآورد خسارت مناطق آسیب دیده در کنار مردم 

سی سخت خواهد بود.
 کارشناســان بنیاد مســکن فارس برای ارزیابی 

زیان های زلزله به سی سخت رفتند
زمین لرزه ای به بزرگی۵.۶ دهم ریشتر ، ساعت 22 
و ۵ دقیقه و 3۴ ثانیه ؛چهارشــنبه شب بیت و نهم 
بهمن 99 شهر سی سخت مرکز شهرستان دنا را 
در اســتان کهگیلویه و بویراحمد لرزاند.مرکز لرزه 
نگاری کشــور اعلام کرد این زمین لرزه در عمق 

۸ کیلومتری زمین اتفاق افتاده است .
زلزلــه در فاصلــه 10 کیلومتری سی ســخت در 
کهگیلویــه و بویراحمــد ، 19کیلومتری کمه در 
استان اصفهان و 2۴ کیلومتری یاسوج مرکز استان 
کهگیلویه و بویراحمد رخ داده است .این زمین لرزه 
در شــهرهای یاسوج، گچســاران و دهدشت هم 

احساس شد.
سی سخت با ۷ هزار نفر جمعیت در 3۵ کیلومتری 
غرب یاسوج قرار دارد. بر اساس گزارشهای  اولیه 
۷۸ روستای شهرستان دنا در زلزله خسارت جدی 
دیده انــد و برخی منازل مســکونی صد در صد 

تخریب و غیر قابل سکونت شده اند.
زمین لرزه سی سخت خسارت جانی نداشته است 

اما ۶3 نفر مصدوم شده اند .

وزیر راه: 

اعتبار لازم برای تکمیل جاده سمیرم - یاسوج تامین می شود

معاون وزیر راه:

بازگشت شرکت خط و ابنیه راه آهن به دولت نهایی شد

کارشناسان بنیاد مسکن فارس برای ارزیابی زیان های 
زلزله به سی سخت رفتند

کرونا به ایرفرانس 7 میلیارد یورو 
خسارت زد 

گروه ایرفرانس-کی ال ام گزارش عملکرد سالانه خود را منتشر کرد 
که نشــان می داد این شرکت تحت فشار ســنگین محدودیت های 
ناشــی از پاندمی کرونا ۷.1 میلیارد یورو در سال گذشته ضرر کرده 

است.
به گزارش خبرنــگار مهر به نقل از اســپوتنیک، گروه ایرفرانس-

کی ال ام گزارش عملکرد سالانه خود را منتشر کرد که نشان می داد 
این شــرکت تحت فشار ســنگین محدودیت های ناشی از پاندمی 

کرونا ۷.1 میلیارد یورو در سال گذشته ضرر کرده است.
اتحادیــه هوانــوردی بین المللــی اعلام کرد که ســال گذشــته 
بحران کرونا باعث شــد تا بســیاری از پروازها زمین گیر شــوند و 
محدودیت هــای قرنطینه ای و ترافیکی وضع شــده برای مقابله با 
شــیوع ویروس باعث سقوط سنگین ۶۷ درصدی در تعداد مسافران 
هوایی شد. این سازمان سال گذشته را بدترین سال در تاریخ صنعت 

هوانوردی جهان نام نهاد.
به اســمیت، مدیرعامل گروه ایرفرانس-کی ال ام گفت: سال گذشته 
گــروه ما با بدترین بحران تاریخ صنعــت حمل ونقل مورد آزمایش 

قرار گرفت.
این گروه هوانوردی فرانســوی هلندی توانست سال گذشته بسته 
مالی بزرگی از ســوی دولت فرانســه و هلند بــرای بقا در وضعیت 

بحرانی ناشی از کرونا دریافت کند.
آقای اســمیت افزود: به لطف کمک به موقــع و فوری دولت های 
فرانسه و هلند ما توانستیم با کاهش هزینه ها برنامه های حمل ونقل 

ضروری خود را حفظ کنیم.
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 وزیــر بهداشــت، درمــان و آموزش 
پزشکی گفت: کانون اصلی گرفتاری با 
ویروس جهش یافته کرونای انگلیسی 
در استان خوزســتان، مسافرانی بودند 
که از کشور عراق آمده اند و به همین 
دلیل مرزهای این استان را بستیم و تا 
از مرزهای  اطلاع ثانوی عبور و مرور 

داشت. نخواهیم  خوزستان 

ایرنا،  ســلامت  خبرنگار  گــزارش  به 
سعید نمکی روز شــنبه درباره آخرین 
یافته  ویروس جهش  شــیوع  وضعیت 
ویروس جهش  افزود:  کشور  در  کرونا 
یافته کرونای انگلیســی در کل کشور 
در چرخــش اســت و هفته گذشــته 
گزارش هایــی از ابتــلا و مرگ و میر 
به علت ابتلا به این ویروس در استان 
قزوین و البرز داشــتیم. روز دوشــنبه 
در استان قزوین و ســتاد استانی این 
اســتان حاضر شدیم. استاندار و رییس 
دانشــگاه علوم پزشکی قزوین و البرز 
به دلیــل مراودات بین این دوســتان 
حاضــر بودنــد و تصمیم هــای خوبی 

شد. گرفته 
وی ادامــه داد: بــا کمک و پشــتکار 
دانشــگاه  دو  در  مــن  همــکاران 
علــوم پزشــکی البــرز و قزویــن و 
اســتان،  دو  ایــن  اســتانداری های 
یافته  جهش  ویــروس  این  امیدواریم 

باشد. نداشته  بیشتری  شیوع 
ویروس  با  خوزستان  گرفتاری 

یافته کرونا جهش 
نمکی اظهار کرد: گرفتاری در اســتان 
خوزســتان بــا ویروس جهــش یافته 
کرونا، خواب و خوراک را از همکاران 
ما گرفته اســت. ابتدا در شــادگان به 
عنــوان اولوین کانون و بعد در رامهرز 
و اهواز و آبادان و قســمت های جنوب 
و به خصوص غرب اســتان خوزستان 
گرفتاری ایجاد شــده اســت. ویروس 
جهــش یافته بــه مراتب ســرکش تر 
از ویروس قبلــی کرونا  و مهاجم تــر 
اســت. بر خلاف حرفی که از روز اول 
انگلیســی ها می زدند، این ویروس هم 
ابتــلای بالاتر و هــم بیماری زایی و 

مرگ و میر بیشتری به نسبت ویروس 
دنیا تحمیل می کند. به  ووهان 

وی ادامــه داد: دیروز اســتاندار جدید 
خوزســتان نیز جلسه شــورای تامین 
اســتان را با حضور معاونــان وزارت 
بهداشــت برگزار کرد. امــروز هم در 
ســتاد ملی مقابله با کرونا تصمیم های 
خوبی گرفته شــد. همچنیــن از وزیر 
کشــور به عنــوان فرمانده قــرارگاه 
با کرونا  مقابلــه  عملیاتی ســتاد ملی 
عراق  به  کشــور  مرزهای  خواســتیم 
از اســتان های غربی مثل کرمانشــاه 
و ایلام هم به ســرعت بســته شود. 
همچنین پروازها به اســتان خوزستان 

هم مدیریت می شود.
وزیر بهداشــت افزود: همکاران ما در 

بیماریابی به شــدت کار می کنند. قرار 
شد رفت و برگشت قسمت های شمال 
استان خوزستان که گزارشی  و شرقی 
یافته  جهــش  ویــروس  آلودگــی  از 

نداشته، به سایر بخش ها قطع شود.
مثــل  اســتان هایی  گفــت:  نمکــی 
هرمزگان، ایلام، بوشــهر، چهارمحال 
و بختیاری و اصفهــان معمولا بعد از 
شدت  به  خوزســتان،  استان  خیزهای 

باشند. باید مراقب  گرفتار می شوند و 
ســرکش تری  ویروس  تله  در 

افتادیم
وی بیــان کرد: مردم باید به شــدت 
مراقب باشــند. همان طــور که پیش 
ویروس  تلــه  در  می کردیــم،  بینــی 
ایجاد  نباید  اما  افتادیم،  ســرکش تری 
وحشت کند، زیرا تنها راه مقابله با آن 
فاصله گــذاری و رعایت پروتکل های 

است. بهداشتی 
پروتکل های  رعایــت  افــزود:  نمکی 
شهرهای  از  بســیاری  در  بهداشــتی 
خوزستان به کمتر از 10 درصد رسیده 
بود. اگر فاصله گذاری رعایت شــود، 
دچار وحشــت از شیوع ویروس جهش 

نمی شویم. یافته 
واکسن  تامین  و  تولید  وضعیت 

کرونا
وزیر بهداشــت گفت: پروژه های تولید 
واکسن کرونا در داخل به خوبی پیش 

مــی رود و تلاش می کنیم اثربخشــی 
واکســن های تولیدی را روی ویروس 

ارزیابی کنیم. یافته هم  جهش 
واکســن  تزریــق  داد:  ادامــه  وی 
»اســپوتنیک وی« را برای 100 هزار 
مــورد دیگر نیز در گروه آســیب پذیر 
آغــاز کردیم. 2۵0 هزار دوز واکســن 
ســینوفارم چیــن نیز از هفتــه دیگر 
واکسن هایی  می شــود. همچنین  وارد 
مثل آســترازنکا که در سبد کوواکس 
بود نیــز تا آخــر ماه میــلادی وارد 
کشور می شــود. همچنین واکسن های 
دیگری از هند و کــره جنوبی هم در 
دستور کار واردات قرار دارد. امیدواریم 
واکسیناسیون گروه های آسیب پذیر تا 

انجام شود. اسفند  پایان 
نمکی اظهار کرد: واکســنی هم که با 
انتقال دانش فنی از کوبا در حال تهیه 
اســت. مزیت این واکســن این است 
کــه افرادی که قبلا مبتلا شــده اند با 
تزریق یــک دوز از واکســن کوبایی 
می توانند به صورت یادآور، ایمنی آنها 
را تحریــک کنیــم و در برابر ویروس 
مقاوم شــوند.وزیر بهداشت بیان کرد: 
از مــردم عزیزمــان می خواهیــم که 
را رعایت کرده  بهداشتی  پروتکل های 
و با نظام سلامت همکاری کنند تا به 
 19 یافته کووید  دام ویروس جهــش 

. نیفتیم

کمک 20میلیونی به مددجویان 
آسیب دیده از زلزله برای 

تعمیر محل سکونت
رئیس ســازمان بهزیســتی کشــور گفت: علاوه 
بر کمــک دولت، ســازمان بهزیســتی نیز برای 
خانواده های تحت پوشــش بهزیســتی مبلغ 20 
میلیون تومان به صورت بلاعوض برای تعمیرات 

و نوسازی منازل آسیب دیده پرداخت می کند.
به گزارش خبرنگار مهــر، وحید قبادی دانا رئیس 
سازمان بهزیستی در جمع خبرنگاران در خصوص 
اقدامات انجام شــده در پی وقوع زلزله در استان 
کهگیلویــه و بویراحمــد و شهرســتان های دنا و 
سی ســخت بیان کــرد: بلافاصله پــس از وقوع 
زلزله، سرکشــی به منازل این مناطق آغاز شد. ما 
در این مناطق 1۵00 خانوار از مددجویان سازمان 
بهزیستی را داریم که خوشــبختانه در این حادثه 
فوتی نداشتیم و با سرکشــی ها، برآورد حاصل از 

آسیب ها در حال احصاء است.
وی ادامه داد: در همین زمان مصدومان ساماندهی 
شــدند و برای جبران خسارت های وارده به منازل 
مســکونی این تعداد خانوار )1۵00 خانوار( علاوه 
بر کمــک دولت، ســازمان بهزیســتی نیز برای 
خانواده های تحت پوشــش بهزیســتی مبلغ 20 
میلیون تومان به صورت بلاعوض برای تعمیرات 

و نوسازی منازل آسیب دیده پرداخت می کند.
رئیس سازمان بهزیستی با اشاره به اینکه تا دیروز 
از منازل 200 خانوار بازدید شده بود، بیان کرد: تا 
پایان وقت امروز، کارت بانکی 1۵00 خانوار تحت 
پوشش بهزیستی در این مناطق به مبلغ بین ۵00 
تا یک میلیون و ۵00 هزار تومان به عنوان کمک 
هزینه معیشتی برای جبران شرایط ناشی از زلزله 

شارژ می شود.
قبادی دانا در پایان ابراز امیدواری کرد که با کمک 
مردم نوع دوســت، مشکلات مردم این مناطق هر 

چه زودتر رفع شود.

کرونا جان ۶8 نفر دیگر 
را در ایران گرفت

 ســخنگوی وزارت بهداشــت، درمان و آموزش 
پزشــکی گفت: تاکنون یک میلیون و ۵۶۶ هزار و 
۸1 نفر در کشــور به طور قطعی به ویروس کرونا 
مبتلا شده و با فوت ۶۸ نفر از بیماران مبتلا در 2۴ 
ساعت گذشته، تعداد جان باختگان کرونا در ایران 

به ۵9 هزار و ۴09 نفر رسیده است.
به گزارش ایرنا، سیما ســادات لاری روز شنبه با 
اعلام آخرین آمار مبتلایــان و جانباختگان کرونا 
در ایــران افزود: در 2۴ ســاعت گذشــته تا ظهر 
امروز )دوم اســفند 1399( بر اســاس معیارهای 
قطعی تشــخیصی هفت هزار و 922 بیمار جدید 
مبتلا به کووید19 در کشــور شناسایی شد و ۴۷2 
نفر بســتری شدند. با این حساب، مجموع بیماران 
کووید19 در کشــور به یک میلیون و ۵۶۶ هزار و 

۸1 نفر رسید.
بهداشــت گفت: خوشبختانه  ســخنگوی وزارت 
تاکنون یــک میلیون و 33۷ هــزار و ۸۷۷ نفر از 
بیماران، بهبود یافته یا از بیمارســتان ها ترخیص 
شده اند. همچنین ســه هزار و ۶۷۷ نفر از بیماران 
مبتلا به کووید19 در وضعیت شــدید این بیماری 
تحت مراقبت قرار دارنــد و تاکنون 10 میلیون و 
3۸۷ هزار و ۵۶1 آزمایش تشــخیص کووید19 در 
کشــور انجام شده اســت.لاری گفت: هم اکنون 
11 شهرســتان قرمز، ۵2 شهرستان نارنجی، 21۷ 
شهرســتان زرد و 1۶۸ شهرســتان آبی هستند و 
شــهرهای آبادان، اهواز، بندر ماهشهر، خرمشهر، 
دزفول، دشت آزادگان، رامهرمز، شادگان، شوشتر، 
کارون و هویزه در وضعیــت قرمز قرار دارند.وی 
ادامه داد: متاســفانه در هفته گذشــته تعداد موارد 
بســتری و مرگ و میر کرونا در کشــور نسبت به 
هفته ما قبل روند افزایشی داشت. بیشترین میزان 
مــوارد بســتری در هفته گذشــته در مازندران و 
خوزستان و بیشــترین موارد مرگ و میر کرونا در 

استانهای مازندران و گیلان گزارش شده است.
لاری گفت: هفته گذشــته اســتانهای خوزستان، 
قم و ایلام به عنوان اســتانهای با کمترین رعایت 

پروتکل های بهداشتی در کشور شناسایی شدند.
گفت: شهرستانهای  بهداشــت  وزارت  سخنگوی 
شــوط و ماکو در اســتان آذربایجــان غربی، دره 
شهر از ایلام، اندیشمک، ایذه، باغملک، حمیدیه، 
هفتگل، هندیجان از اســتان خوزستان، پاسارگاد، 
خنج، گراش و مهر از اســتان فارس و شهرستان 
خمین از اســتان مرکــزی از امــروز به وضعیت 
نارنجی تبدیل شــدند.وی افــزود: در مجموع 11 
شــهر همگی از خوزســتان در وضعیت قرمز، ۵2 
شهرســتان نارنجی 21۷ در وضعیــت زرد و بقیه 
شهرستانها در وضعیت آبی هستند.لاری گفت: با 
توجه به شــیوع ویروس انگلیسی و قدرت  بالای 
سرایت این ویروس جهش یافته، بیماری کووید19 
با شتاب بیشتری در کشور در حال گسترش است. 
بنابراین رعایت پروتــکل ها و پرهیز از حضور در 
تجمعات بیش از گذشــته ضروری است و کنترل 
این بیماری فقط در عمل مردم به اصول بهداشتی 
میسر اســت.به گزارش ایرنا، ویروس کرونا عامل 
بیماری کووید 19 از اواخر ســال 2019 در شــهر 
ووهان چین مشــاهده و در مدت کوتاهی در همه 
جهان منتشــر شد؛ به طوری که سازمان بهداشت 
جهانی در اســفند 9۸ )فوریه 2020( بروز پاندمی 

)همه گیری جهانی( این بیماری را تأیید کرد.

معتادان فعلا در اولویت 
واکسیناسیون کرونا قرار ندارند

دبیرکل ستاد مبارزه با مواد مخدر با اشاره به غفلت 
به حوزه اقدامات پیشــگیرانه و فرهنگی در عرصه 
مقابله با مواد مخدر ، تاکید کرد: مقابله و درمان به 

تنهایی پاسخگو نیست.
به گزارش ایسنا، سردار اسکندر مومنی امروز شنبه 
در نشســتی خبری اظهار کرد: رویکردهای ستاد 
سیاســت گذاری و برنامه ریزی مبتنی بر شواهد 
علمی و انسجام و جامعیت در کار با آسیب شناسی 
های لازم ، مقابله هدفمنــد و ضربه به بنیانهای 
اقتصادی قاچاقچیان، ایجاد ظرفیت و ســاماندهی 
معتــادان متجاهر از نگهــداری، درمان و مهارت 
اموزی و توانمندســازی و درمان موثر آنها و ایجاد 
شیوههای نوین درمانی در کشور )با ورود داروهای 
جدید و گیاهی به این چرخه( و رویکرد بعدی هم 
اقدامات فرهنگی و پیشــگیرانه با محوریت طرح 

»یاریگران زندگی« است.
وی افزود: ما هیچ گریزی نداریم و این چهار اقدام 
را باید با هم پیش ببریم . در دهه های گذشته در 
حوزه اقدامات پیشــگیرانه و فرهنگی کمی غفلت 
شده و از همه ظرفیتها استفاده نشده بود در حالی 
که در عرصه مقابله با مواد مخدر و اعتیاد،  مقابله 

و درمان به تنهایی پاسخگو نیست.
دبیرکل ســتاد مبارزه با مواد مخدر افزود: در دنیا 
حــدود 300 میلیون مصرف کننده مســتمر وجود 

دارد.
وی با اشاره به آخرین گزارش سازمان ملل گفت: 
چنــد نکته را این گزارش جدید دربر دارد که برای 
ما هم مهم اســت. این گزارش از کشورهایی که 
برخــی از انواع مواد مخدر ماننــد کانابیس را آزاد 
کردند به شــدت انتقاد و اعلام کرد قانون سازی 
و آزادســازی مصرف مواد مخدرهایی مانند ماری 
جوانا و حشیش و گل باعث افزایش مصرف، تولید 

و قاچاق مواد مخدر شده است.
مومنی یادآور شــد: نکتــه دوم که در این گزارش 
آمــده، افزایش قاچــاق و توزیع مــواد مخدر از 
طریق فضای مجازی اســت و هشدار شدید داده 
و اعلام کرده که ســه کشــور اروپایی به تنهایی 
۵0 درصــد توزیع مواد مخــدر جهان را در فضای 
مجازی برعهده دارند و نسبت به این مساله اعلام 

نارضایتی شدید کرد.
دبیرکل ســتاد مبارزه با مواد مخــدر افزود: نکته 
بعدی که در گزارش امده، اعلام کرده که مصرف 
مواد مخدر در میان بانوان و نوجوانان و جوانان رو 
به افزایش است؛ یعنی شــبکه بین المللی قاچاق 
مواد مخدر، بانــوان و نوجوانان را در کانون هدف 

خود قرار داده و رو به افزایش است.
مومنــی در ادامه درباره قانون مبارزه با مواد مخدر 
گفت: اگــر قانون مبارزه با مــواد مخدر به روز و 
اصلاح شود ظرف برنامه حدودا سه ساله به صورت 
کاملا مشهود، علاوه بر اقداماتی که صورت گرفت 
موضــوع مواد مخــدر به ویژه معتادیــن متجاهر 

ساماندهی می شود.
وی در ادامــه به اقدامات تحولی و جدید اشــاره 
کرد و افزود: اولیــن اقدامی که صورت گرفت، در 
سال 9۸ راه اندازی و فعال سازی کمیته مبارزه با 
بنیانهای مالــی قاچاقچیان بود که جای آن خالی 
بود زیرا تــا به بنیانهای مالــی قاچاقچیان ضربه 
نخورد، آنها حتی اگر وارد زندان هم شــوند باز از 
درون زنــدان کار خود را انجام می دهند لذا کمیته 
ای در این باره با مســئولیت معاونت دادستان کل 
کشــور راه اندازی کردیم.مومنی ادامه داد: نتیجه 
ایــن راه انــدازی این کمیته که در ســال 9۸ راه 
اندازی شــد، در ســال 99 حدود 12 هزار میلیارد 
تومان به بنیانهای مالی قاچاقچیان ضربه وارد شد 
که این حدود ســه برابر سال 9۷ است.وی با بیان 
اینکه مقابله هدفمند با ورود، توزیع و ترانزیت مواد 
مخدر دستاورد بزرگ در تاریخ ایران و جهان است 
که منجر شــد که حجم ترانزیت از مســیر ایران 
کاهش پیدا کند و به مسیرهای دیگر افزایش پیدا 
کند، گفت: یعنــی در مجموع حجمی که از ایران 
ترانزیت میشــد با این مقابله هدفمند و بالا بردن 
هزینه های جرم موجب این شد که بخشی از این 
مواد مســیرش از ایران تغییر یابد.به گفته دبیرکل 
ســتاد مبارزه با مواد مخدر، اقــدام تحولی دیگر 
تلاش شبانه روزی برای رفع دغدغه های مردم و 
ســاماندهی معتادان متجاهر در کوچه ها و خیابان 
ها بود.مومنی در بخــش دیگری تصریح کرد: ما 
اردوگاههای نگهــداری، درمان، مهارت آموزی و 
بازتوانی را در اولویت خود قرار دادیم که با تلاش 
شــبانه روزی همه دســتگاهها 1۴ اردوگاه جدید 
توسط بسیج، ســازمان زندانها، نیروی انتظامی و 
بهزیســتی راه اندازی شــد.به گفته وی، دو مرکز 
نگهداری معتــادان دارای بیماریهایی خاص و دو 
مرکز برای نگهداری زنان معتاد متجاهر راه اندازی 
شده است. دو مرکز دیگر نیز  در دست اقدام است.

وی با بیان اینکه 2۷ مرکز جامع توانمندســازی و 
درمان و مهارت آموزی نیز در استان های مختلف 
توسط ســازمان بهزیستی راه اندازی شد، در ادامه 
گفت: در تهران در سال 9۶، حدود ۴۶00 ظرفیت 
داشــتیم و اکنون فقط در تهــران حدود 1۵ هزار 
نفر معتاد متجاهر نگهداری می شــوند. به عبارتی 
دیگر بیش از ۷0 درصــد معتادان متجاهر در کل 
کشــور با ظرفیت های جدید ساماندهی شده است 
و با ظرفیت هایی که در حال احداث اســت میتوان 
گفت که در سال آینده حدود 90 درصد ساماندهی 

می شوند.

گزارشاخبار

گرفتاری خوزستان با ویروس جهش یافته کرونا

ضربه 12 میلیاردی 
به بنیان های 
اقتصادی قاچاقچیان 
در سال جاری

پویشی سهم برابر، 
گامی برای کمک به 
خانواده های محروم

دبیرکل ستاد مبارزه با مواد مخدر گفت: در 10 ماهه سال 99 حدود 12 میلیارد تومان 
به بنیان های مالی قاچاقچیان ضربه خورده است که این رقم 3 برابر سال 9۷ تخمین 
زده شده است. اسکندر مؤمنی دبیرکل ستاد مبارزه با مواد مخدر در نشست خبری با 
خبرنگاران اظهار کرد: رویکردهای ستاد مبارزه با مواد مخدر در راستای مطالبات رهبر 
معظم انقلاب اول سیاست گزاری و دوم مقابله و ضربه زدن با بنیان های اقتصادی 
قاچاقچیان سوم درمان و مهارت سازی برای معتادان، چهارم درمان مؤثر با شیوه های 

جدید و اقدام آخر هم ارتباط فرهنگی در این حوزه است.

 موسســه خیریه نیکان ماموت قصد دارد با برگزاری کمپین برابری در سال 1۴00، 
اقدامات وســیعی در زمینه برابری نیازهای اولیه خانواده هایی محروم و کم برخوردار 

انجام دهد.
مدیرعامل موسســه خیریه نیکان ماموت که در حوزه خانواده فعالیت و ارائه خدمات 
می کنند روز شــنبه در گفت وگو با خبرنگار ایرنا گفت: خیریه نیکان به شماره ثبت 
2۶39۴ حدود 10 ســال اســت که فعالیت مســتمر در زمینه امور خیر و حمایت از 

خانواده انجام می دهد.

وزیر بهداشت تاکید کرد:

 درحالیکه بخش عظیمی از انرژی کادر 
درمان و پزشــکی کشور طی یک سال 
گذشــته صرف مبارزه با ویروس مرگبار 
کرونــا شــده و حضــور فداکارانه این 
جمعیت از جان گذشته بر کسی پوشیده 
نیست، انتشــار نامه ای مبنی بر اولویت 
قائل شدن برای واکسیناسیون هنرمندان 
موجی از واکنش را در فضای مجازی به 

دنبال داشت.
به گــزارش روز شــنبه ایرنا، حســین 
روابط عمومی ســازمان  مدیر  کرمانپور 
نظام پزشکی طی روزهای اخیر در نامه 
ای به کیانوش جهانپــور   رییس مرکز 
روابط عمومی و اطلاع رســانی وزارت 
پزشــکی  آموزش  و  درمان  بهداشــت، 
نوشــت: در مبارزه با همــه گیری کرونا 
یکی از شــعارهای اصلی کــه همه ما 
درمانگــران به آن اعتقاد راســخ داریم 
و الحق وزارت بهداشــت برای نهادینه 
کردن آن سنگ تمام گذاشت و مردم نیز 
برای جامه عمل پوشــاندن آن از منافع 
خود گذشــتند، شــعار پر محتوای »در 
خانه بمانیم« بود. اما یکی از گروه های 
موثر در تحقق این شــعار تولیدکنندگان 
برنامه های متنوع تلویزیونی و سینمایی 
هســتند. مگر می شود به مردم گفت در 
خانه بمانید اما برنامه ای در نظر نگرفت.

وی افــزود: جهاد امــروز هنرمندان در 
نگهداشت مردم در خانه و سست کردن 
چرخش ویــروس کرونا، کمتــر از کار 
کادر درمان نیســت. این گروه معظم از 
پر ریســک ترین گروههایی هستند که 
می توانند در معــرض ابتلا به ویروس 
کرونا باشــند. مگر می شود در سریال یا 
فیلمــی به ایفای نقش پرداخت در حالی 
که ماســک بر صورت است؟ بسیاری از 
داستان هایی که هنرمندان در آن ایفای 
نقش می کنند مربوط به زمانی است که 

ماسک زدن مرسوم نبوده است.
کرمانپور تاکید کرد: پیشــنهاد می کنم 
در واکسیناســیون اختیاری این دســت 
از برنامه ســازان هنری که سرمایه ملی 
نیز محســوب می شــوند همپای کادر 
درمان نگریســته شوند و در صورتی که 
این پیش بینی در نظر گرفته نشود، بیم 
آن می رود که تولیدات هنری به شدت 
کاهــش یافته )که تاثیــر منفی در خانه 
ماندن مردم دارد( یا شاهد فقدان بیشتر 

آنان باشیم.
انتشار این نامه، موجی از واکنش ها را در 
فضای مجازی به همراه داشت. بسیاری 
نوشتند که چرا هنرمندان باید در اولویت 
دریافت واکسن باشند. تا جایی که حتی 
افرادی از بین هنرمندان نیز وارد میدان 
شــدند و اعلام کردند، درخواستی برای 
اولویت داشتن در دریافت واکسن ندارند.

»فاطمه معتمد آریا« بازیگر سینما تئاتر 
و تلویزیون یکی از ایــن هنرمندان بود 
که در نامه ای نوشــت: اینجانب، فاطمه 
معتمدآریا، خبر مربوط به هرگونه فعالیت 
اولویت  با درخواســت  ارتبــاط  خود در 
واکسیناســیون هنرمندان سینما را اکیدا 
تکذیب می کنم. با وجود از دســت رفتن 

ناشــدنی  تکرار  از هنرمندان  بســیاری 
ســینما به دلیل ابتلا بــه کرونا، اولویت 
را شروع واکسیناسیون گسترده و بدون 

اتلاف وقت همه مردم ایران می دانم.
»پدرام شــریفی« دیگر بازیگر ســینما 
کــه در فضای مجازی نیز فعال اســت، 
در پاســخ به کرمانپور نوشــت: ضمن 
تشــکر به خاطر توجه شــما به سلامت 
ما و همکاران ما در ســینما و تلویزیون 
ذکر چند نکته را واجب می دانم. در کنار 
ما که در شرایط بســیار پرخطر مشغول 
کار هستیم، بســیار انسان های دیگر در 
این ســرزمین، همانند مــا و همکاران 
ما در حال کســب درآمد بــرای گذران 
زندگی خود هســتند. ممنون که متوجه 
شرایط ســخت ما در هنگام تولید یک 
فیلم هســتید که بدون ماســک مجبور 
به ایفای نقش خود هســتیم اما خون ما 
دمی نیســت که مجبور  رنگین تر از آن آ
است با مترو به سر کار خود برود، مجبور 
است سوار تاکسی شــود و امیدوار باشد 
که کنار دســتی او کرونا نداشــته باشد. 
من به آن ســربازی فکر می کنم که در 
خوابگاه می خوابد و مجبور است دو سال 
در این شــرایط خدمت کند. من از توجه 
شما متشکرم اما ترجیح می دهم از شما 
درخواست کنم تا شرایط واکسن زدن را 
برای همه مردم به همان اولویتی که در 
جهان برقرار است انجام دهید.«کرمانپور 
گفــت: باز هــم تاکید می کنــم من به 
هیچوجه نگفتــم، هنرمندان و بازیگران 
در اولویت واکسیناسیون کرونا باشند اگر 
هم چنین برداشت شده، عذرخواهی می 
کنم. به هر حال شاید نمی شود همه چیز 

را در نامه ذکر کنم.
این موج گســترده ادامه داشت تا اینکه، 
کرمانپور خود در فضای مجازی دســت 
به قلم شــد و نوشــت: در این شــرایط 
ســخت هم مردم و هم کادر درمان در 
اوج خستگی روحی و جسمی به سر می 
برند. و ممکن اســت با هــر اظهار نظر 
یا خواســته ای که به خصوص احساس 
تبعیــض و نابرابری را القــا کند، مغموم 
و عصبانی شــوند بنابراین شیوه واکنش 
ها به نامه منتشــر شده را به عنوان یک 
کنشــگر درمانی و اجتماعی می پذیریم. 
رنجش خاطر همه عزیــزان برایم قابل 
درک است و آن را فرصتی برای اصلاح 

رویکردهای خود می دانم.
وی افزود: موضوع اصلی و دغدغه همه 
ما در حال حاضر تزریق امید و ایستادگی 
برای یکســال پیش روســت همه ما در 
یک امر هم قسم هستیم و آن را رساندن 
مــرگ و میر کرونا به صفر اســت یکی 
از راههای امید بخــش در کنار رعایت 
دســتورالعمل ها واکسیناســیون است. 
متاسفانه به هر دلیلی تعداد واکسن های 
در دسترس اندک اســت. بر همین مبنا 
مجبور و موظفیم بر اســاس ســند ملی 
هایی  اولویت  بــه  تن  واکسیناســیون، 
بدهیــم که با توجه بــه نگرش جهانی، 
علمی و مدیریتی نوشــته شــده است.

بنابرای تمنــا دارم به اولویت های طرح  

شده در این سند دقت شود.
عذرخواهی می کنم

کرمانپور در همین ارتباط در گفت وگو با 
خبرنگار ایرنا نیز به تشــریح علت انتشار 
این نامه پرداخــت و گفت: نامه ای که 
بــرای آقــای جهانپور نوشــتم، بازتاب 
زیادی داشــت قبل از بیان هر نکته ای، 
تکذیب می کنم، من به هیچوجه نگفتم 
هنرمنــدان در اولویت دریافت واکســن 
باشــند. مســاله این اســت که وزارت 
بهداشــت در روزهای گذشته سندی را 
به عنوان سند ملی واکسیناسیون منتشر 
کرد که اگر توجه قرار گیرد گروههایی را 
برای دریافت واکسن کرونا اولویت بندی 
کرد و طبق آن واکسیناســیون کرونا از 
کادر درمان و ســالمندان شــروع و در 
نهایت هم به جمعیــت عمومی منتهی 

می شود.
وی ادامه داد: نکته ای که می خواســتم 
در ایــن نامه به آن تاکید کنم و شــاید 
برداشت دیگری از آن شد این بود که در 
هیچ جای این سند به هنرمندان توجهی 
نشــده اســت. علت اینکه مــی گویم 
هنرمنــدان باید مورد توجــه قرار گیرند 
این اســت که همه افرادی که در جامعه 
مشغول کار هســتند از جمله پزشکان و 
پرســتاران، خبرنگاران، رانندگان و سایر 
مشــاغل می توانند حیــن کار کردن از 
ماســک اســتفاده کنند اما تفــاوت کار 
هنرمنــدان و به خصــوص بازیگران به 
علت نوع شــغلی که دارد نمی توانند در 
لوکیشــن ماسک  فیلمبرداری در  محل 
بزنــد، مثلا یک هنرمنــد می خواهد در 
فضــای جبهه بازی کند یــا هر فضای 
تاریخــی یا واقعی دیگر، در آن زمان که 

ماسک نبوده است.
مدیــرکل روابط عمومی ســازمان نظام 
پزشکی گفت: این ذات کاری بازیگران 
اســت که باید بازی آنها واقعی باشــد، 
معلوم اســت که در جبهه یا هر فضای 
واقعی دیگر ماســک نمی زنند بنابراین 
بازیگر هم نمی تواند هنگام بازی کردن 
ماســک بزند به همین علت در معرض 
خطر قرار می گیرد زیرا باید تا حد امکان 
صحنه بازی شــبیه صحنه واقعی زمان 
خود باشد. در واقع اگر بازیگران مصونیت 
نداشته باشند معنایش این است که شما 
برو جلوی دوربین ماســک را بردار بازی 

کن و در معرض خطر باش.
وی افزود: با این وجود باز هم تاکید می 

کنم، منظور من از این نامه به هیچوجه 
این نبوده که هنرمندان  نســبت به کادر 
اولویت  در  واکسیناســیون  برای  درمان 
باشــند، تکذیب می کنم امــا گفتم در 
این ســند واکسیناســیون به هنرمندان 
هم توجه کنید زیرا بازیگران جزو معدود 
مشــاغلی هســتند که باید کار کنند و 
نباید ماسک بزنند. ممکن است مشاغل 
دیگــری هم باشــند که بــه خاطر نوع 
شغلشان معذوریت داشته باشند از اینکه 
ماسک بزنند و من فراموش کرده باشم 

نام آنها را ذکر کنم.
کرمانپور گفت: باز هم تاکید می کنم به 
هیچوجه نگفتــم، هنرمندان و بازیگران 
در اولویت واکسیناسیون کرونا باشند اگر 
هم چنین برداشت شده، عذرخواهی می 
کنم. به هر حال شاید نمی شد همه چیز 

را در نامه ذکر کنم.
وی ادامه داد: نکته دیگر این اســت که 
وقتــی یک هنرمند یــا بازیگر که مورد 
توجه مردم اســت و  مردم به او علاقه 
مند هســتند، از بین می رود، بسیاری از 
مردم ناراحت می شوند، در همین جریان 
فوت آقای انصاریان و میناوند، دیدیم که 
چه هجمه هایی علیه دکتر هاشــمیان، 
پزشک آی ســی یو انجام شد، در حالی 
کــه او وظیفه حرفه ای خــود را انجام 
داد. این حرف ها و شــاید ناســزاهایی 
که در فضــای مجازی مطرح شــد به 
دکتر هاشمیان نبود، در واقع به سیستم 
سلامت کشــور بود که چرا نتوانست از 

جان هنرمندانش حفاظت کند.
مرگ هنرمنــدان تبعات روانی و 

اجتماعی دارد
مدیــرکل روابط عمومی ســازمان نظام 
پزشــکی افزود: با توجه به حساســیت 
موضوع باید کاری کنیم که هنرمندان و 
شخصیت ها اگر هم مبتلا می شوند وارد 
فاز سخت بیماری نشــوند به خصوص 
اینکــه همان طــور که در مــورد آقای 
انصاریان و میناوند که متاسفانه جانشان 
را بر اثر کرونا از دســت دادند، دیدیم که 
در زمان بســتری آنها در بیمارســتان، 
چقدر فضای بیمارســتان ملتهب شد و 
بیمارستان در فشــار قرار گرفتند.  کادر 
مساله باز هم مهمتر این است که وقتی 
کادر پزشکی متوجه شود که درمان افراد 
مشهود و هنرمندان تبعات سنگین برای 
آنها دارد و اگر خــدای نکرده این افراد 
جان خود را از دست بدهند، مورد هجمه 

قرار می گیرند از این به بعد بترســند از 
اینکه ایــن بیماران را پذیــرش کنند و 

تحت درمان قرار دهند.
وی گفت: در چنین شرایطی هم پزشکان 
از پذیرش این بیماران که افراد مشهود و 
مورد توجه هستند ممکن است فرار کنند 
و هم بیمارســتانها دچار مشــکل شوند. 
در نهایــت هدف من از نامــه به آقای 
دکتر جهانپور،  مدیر کل روابط عمومی 
وزارت بهداشت این بود که هنرمندان در 
اولویت واکسن قرار بگیرند بلکه این بود 
که در سند ملی واکسیناسیون جایی هم 
برای هنرمندان در نظر بگیرند و به آنان 
هم به عنوان گروه های در معرض خطر 

توجه کنند.
کرمانپور افزود: به هر حال هنرمندان از 
اینکه در ســند ملی واکسیناسیون مورد 
توجه قرار نگرفته اند؛ گلایه دارند، گروه 
هایی دیگر مثل دانشــجویان پزشــکی 
یا حتی معلمان هــم چنین گلایه هایی 
دارنــد اما ایــن گروه ها در ســند ملی 
واکسیناسیون مورد توجه قرار گرفته اند 
برای اینکه در این سند آمده، افرادی که 
به نحوی با بیماران در تماس هســتند 
یا در اجتماعات شــرکت مــی کنند، در 
اولویــت هســتند اما تفــاوت خبرنگار، 
دانشــجو، پزشــک، معلم و بسیاری از 
مشــاغل با بازیگران این است که آنان 
می توانند تا زمانی که نوبت واکسن آنها 
برسد، ماســک بزنند اما بازیگران نمی 

توانند.
مدیــرکل روابط عمومی ســازمان نظام 
پزشــکی ادامه داد: نکته دیگر که شاید 
عامل مهمی بود در اینکه بعد از نوشتن 
این نامه موجی از ناســزاگویی به سمت 
من ســرازیز شــود، این بود که  زمانی 
این نامه را نوشــتم که هنوز مقدار قابل 
توجهی واکســن وارد کشور نشده و در 
دسترس نیست و شــاید اگر زمانی این 
نامه نوشته می شد که به میزان مناسبی 
واکســن کرونا در کشــور بود، این قدر 

هجمه علیه من به وجود نمی آمد.
وی گفت: در مجمــوع همه تلاش ما 
و کادر پزشــکی این اســت که کرونا 
در کشــور کنترل شود و تعداد کمتری 
از مردم از هــر گروهی و در هر نقطه 
ای از کشــور داغدار شوند و شب عید 
1۴00 تعداد فوتی های کرونا در کشور 
انگشت شمار شود و تعداد مرگ کرونا 
در ایران به همان میزان زیر دو درصد 
جهانی برســد. ایران کشور یازدهم یا 
دوازدهم دنیا از نظر مرگ کرونا نباشد 
و در ایــن جدول به جاهای پایین تری 

برسیم.
کرمانپور افزود: امیدواریم ســازمان غذا 
و دارو و وزارت بهداشــت تعداد بیشتری 
از واکســن های مورد تایید را در کشور 
معرفی کند و اجازه دهد از هر طریقی که 
ممکن اســت این واکسن ها وارد کشور 
شوند و در دسترس قرار گیرند زیرا حتی 
اگر این واکســن ها عوارضی محدودی 
هم داشــته باشــند خطر آنهــا از خطر 

بیماری کووید19 به مراتب کمتر است.

واکسن کرونا، خون دل کادر درمان یا خون رنگین سلبریتی ها
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رئیس کل اســبق بانک مرکزی با تاکید 
بر اینکــه بایدن که بیایــد اتفاق خاصی 
نمی افتد و حتی ممکن است از یک نظر 
بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ هم پیمانان 
خــود را دلســرد کــرد ولی بایــدن در 
اجماع ســازی موفق تر اســت و می تواند 
هم پیمانــان اروپایی و آســیایی خود را 
جمع و جور کند. به گزارش گروه سیاسی 
خبرگزاری فارس، برنامه جهان آرا دوشنبه 
ابراهیم شیبانی  با حضور  شب)۲۹دیماه( 
عضو شــورای راهبــردی روابط خارجی 
و رئیــس کل اســبق بانک مرکــزی با 
موضوع »بررسی تحولات آمریکا، برجام و 
راهبرد سیاســی و اقتصادی دولت بایدن 
در مقابل ایران« از شــبکه افق ســیما به 
روی آنتن رفت. شــیبانی در ابتدای این 
برنامه درپاسخ به سوالی درخصوص تبعات 
حضور بایدن در کاخ ســفید با بیان اینکه 
باید ما نظام سیاسی و اقتصادی آمریکا را 
بشناسیم، گفت: سیاست آمریکا از اقتصاد 
نشــات می گیرد و بنای اقتصاد آمریکا بر 
اصالت سرمایه هســت و انسان تاموقعی 
که بــه افزایش ســرمایه خدمت می کند 
به حساب می آید. وی افزود: شرکت های 
بزرگ آمریکا را شــکل می دهند و قدرت 
دست کمپانی هاســت و هیچ کس بدون 
و  فرماندار  نمی توانــد  حمایت کمپانی ها 
رییس جمهور شود. شــیبانی با تاکید بر 
اینکه محال اســت که یک رییس جمهور 
آمریکا بیاید و مخالف روال گذشته عمل 
کند  و  سیاست ها عوض شود گفت: آمدن 
بایــدن ابدا نمی تواند سیاســت آمریکا را 
عوض کنــد چون باید حافــظ آن بنیان 
اقتصادی باشــد.رئیس کل اســبق بانک 
مرکزی بــا تاکید بر اینکه بایدن که بیاید 
اتفاق خاصی نمی افتد و حتی ممکن است 

از یک نظر بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ 
هم پیمانان خود را دلسرد کرد ولی بایدن 
در اجماع سازی موفق تر است و می تواند 
هم پیمانان اروپایی و آسیایی خود را جمع 
و جور کند. وی افزود: بوش در ســال ۸۷ 
یک میلیارد و هفتصد شصت میلیون دلار 
از اموال بانک مرکــزی را بلوکه کرد و تا 
سال ۹۵سرقت دیگری نبود تا اینکه اوباما 
۹سال بعد در تیرماه با ما برخاک را امضا 
کــرد و در خرداد یک میلیــارد و هفتضد 
هزار دلار پول بانک مرکزی را سرقت کرد 
و حتــی داخل ایران هم اعتراضی نشــد، 
اظهار داشــت: بایــدن همان موقع معاون 
اوباما بود و الان اوباما مشاور بایدن هست 
و این نیســت که ما فکر مــی کنیم دنیا 
عوض می شود و هرچند شعارها مقداری 
فرق دارد و بایدن نگهبان نظامی هســت 
که براســاس سرمایه داری هست و درون 
آن سرمایه داری کسانی هستند که کاملًا 
منافــع خــود را می جویند.عضو شــورای 
روابط خارجی در پاســخ به این سوال که 
اگر با آمــدن بایدن تغییر رخ نخواهد داد 
علت تغییر و تحول در بازار ارز و ســکه و 
خودروی ایران چیست، تصریح کرد: اول 
که برجام امضا شــد، جشن در خیابان ها 
راه افتاد و رییــس بانک مرکزی وقت در 
جلســه ای گفت هزار ال ســی باز شد در 
حالی که کســی که این حــرف را میزند 
اساسا نمی داند ال سی چیست و بعد همه 
دیدیم که حتی یــک معامله ۲۰ میلیون 
دلاری نتوانســتیم از طریق بانکهای شان 
انجام دهیــم.وی با تاکید بر اینکه آمریکا 
حافظ منافع خودش و سیســتم سرمایه 
داری هســت، گفت: الان ممکن است که 
قیمت ها از نظر روانی پایین بیاید ولیاین 
نمی تواند آنچنان بلند مدت باشــد مگر 

این که بتوانیــم در مذاکراتی که بعداً به 
وجود می آید چیزی را بگیریم. شــیبانی 
با اشاره به اینکه ما در این مدت مقداری 
تولید قدرت کرده و برای خود راه باز کرده 
ایم گفت: من نگران هستم که با دلخوشی 
آن راه هایــی که باز کرده ایم هم بســته 
شود.رئیس اسبق بانک مرکزی با اشاره به 
راههای عبور از تحریم ها در شرایط فعلی 
اظهار داشت: الان راه هایی را پیدا کردیم 
و عمل می کنیم و سیستم پایاپای و غیره 
پایاپای اســت و الان صادرات حدود ۳۸ 
میلیارد دلاری غیر نفتی ما انجام می شود 
و از کانال های دلاری و یوترِن و یورو رد 
نمی شــود چون این راه ها بســته است.

وی تاکید کرد: اگر این راه ها را از دســت 
بدهیم و دلمان خوش باشــد که سوئیفت 
باز میشــود اگر مجدد بخواهیم برگردیم 
هزینه دارد و باید مجدداً معطل بشــویم 
و هزینه بپردازیــم و ما باید این راه ها را 
نگه داریم و البته من مخالف این نیســتم 
که مذاکره کنیم.شــیبانی در پاســخ این 
پرسش که آیا بایدن به برجام بر می گردد 
و تحریــم ها را لغــو می کند و آیا با عمل 
بایدن به تعهدات آمریکا در برجام معجزه 
ای در اقتصاد رخ خواهد داد، تصریح کرد: 
بایدن گفتــه به برجــام برمی گردم ولی 
شرط و شروطی مطرح میکند و این یک 
مانع هست چون ما حاضر نیستیم این را 
به شرط و شــروط دیگری پیوند بدهیم.

وی افزود: اصولا اگر هــم بخواهد بردارد 
برای بایدن به این ســادگی نیست چون 
در زمــان ترامــپ بیــش از ۷۰۰ تحریم 
شــخص حقیقی و حقوقی علیه ما انجام 
شــد و زمان اوباما حدود ۸۰۰تحریم هم 
آنها داشتند که برچسب هسته ای ندارد و 
مثلا بعنوان تروریسم و حقوق بشر است، 

بنابرایــن این ۱۵۰۰ شــخصیت حقیقی 
و حقوقی هســت. شــیبانی تاکید کرد: 
بایدن  برای  بنابراین برداشــتن تحریم ها 
به این ســادگی نیست چون نظام آمریکا 
مانع می شود و صهیونیست ها دنبال این 
مسئله هستند.وی با تاکید بر اینکه یکی 
از بدترین چیزها در بازار عدم ثبات است، 
گفت: جان بولتون کتابی نوشــته که در 
آن استفان لوی معاون خزانه داری آمریکا 
در زمان بوش هست و در مورد ایران کار 
می کرد که اوباما پــس از روی کار آمدن 
او را نگه داشــت و او  ۱۰۰سفر محرمانه 
کــرد که بگوید با ایــران کار نکنید و این 
پنهانکاری ها چیزی اســت که در برجام 
نیست.شیبانی با بیان اینکه من می گفتم 
ســوئیفت باز نخواهد شــد و رئیس بانک 
مرکــزی وقت می گفت مــا خدماتش را 
از بحریــن می خریــم، اظهار داشــت: ما 
می گفتیــم بحرین اختیاری از خود ندارد 
و شــما چگونه اعتمــاد کرده اید و دیدیم 
که ســوئیفت هیــچ وقت به مــا خدمت 
نداد. گفتم نرم افزارش آمریکایی هســت 
و متعلق به مایکروســافت اســت.رییس 
اســبق بانک مرکزی با تاکیــد بر اینکه 
برای مذاکره دو چیز اولین شــرط است 
که اول نفت مان را راحت بتوانیم بفروشیم 
و دوما بتوانیم پولش را بچرخانیم، گفت: 
اگر این دوتا برآورده شود، اصل کار اینها 
هســت و بعد فرعیات هم می ماندو باید 
ســوئیفت هم به ما کمک کند و بانک ها 
هم کار کننــد. وی ضمن تاکید بر اینکه 
تمام قوانینی که کنگــره ضد ما تصویب 
کرد مثل آیســا و کاتســا در زمان اوباما 
و دموکرات هــا بــود، تصریح کــرد: یک 
راهش این هست که بگویم اگر به برجام 
برمیگردید اول باید طــی کنیم اگر قرار 
باشــد مثل دفعه پیش ظاهــر برگردد و 
یا اینکه بگوییــم قدم به قدم و مرحله به 
مرحله جلو برویم تا شاید بتوانیم بر اساس 
قدرت چانه زنی مان چیزی بگیریم.شیبانی 
با انتقاد از تیم مذاکره کننده هســته ای 
ایران اظهار داشــت: تیمی که رفتیم تیم 
مربوطی نبود و از بانــک مرکزی و بیمه 
مرکزی و نفت کســی نبود و کسانی که 
بودن بیشتر سیاســی به امور خارجه ای 
بودند و نتوانســتند جزئیــات را متوجه 
شــوند.وی با تاکید بر اینکه اگر خوشبین 
فکر کنم مســئولینی که برجــام را امضا 
کردند دقیق نمی توانستند در متن برجام 
چیســت گفت: این کار با عجله انجام شد 
ولی حداقل باید از بانک مرکزی و نفت دو 

یا سه کارشناس می رفتند.

 ابراهیم شیبانی: دیپلماسی اقتصادی ما فلج است
شاید آمدن بایدن، شرایط را برای ایران بدتر هم بکند

سلبریتی ها حتی با کمک به فقرا هم در 
حال خدمت به خود هستند

شاه قاسمی گفت:سلبریتی ها، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند درواقع به خودشان خدمت می کنند 
بنابراین اگر قبول نمی کنیم که در خدمت سرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.به 
گزارش خبرگزاری مهر، به همت پژوهشکده مطالعات فرهنگی و ارتباطات پژوهشگاه علوم انسانی و مطالعات 
فرهنگی و با همکاری کرسی ارتباطات علم یونسکو و انجمن مطالعات فرهنگی و ارتباطات وبینار »فرهنگ 
شهرت و پورنوگرافی فقر« برگزار شد.در این نشست احسان شاه قاسمی، عضو هیأت علمی دانشگاه تهران 
در ابتدا به فرهنگ شهرت در جوامع مختلف و ازجمله ایران اشاره کرد و گفت: سلبریتی ها یا افراد مشهور 
در همه ی جوامع افراد تأثیرگذاری هستند و حتی از افراد علمی نیز مهم تر هستند و نقش مهمی در بسیج 
افکار عمومی دارند. در ســال های اخیر سلبریتی ها بنا بر توصیه ی مشاوران تبلیغاتی خود در حوزه هایی 
وارد شدند که اساساً هیچ تخصص و مدرکی ندارند و از این طریق می خواهند بیشتر خود را مطرح کرده 
و از این طریق ثروت خود را افزایش دهند. به عنوان مثال، در حوزه ی حقوق حیوانات یا بحث های محیط 
زیست وارد می شوند یا به عنوان سفیر ایدز و انرژی پاک مطرح می شوند، در حالی که در این حوزه ها اصلًا 
تخصصی ندارند.وی خاطر نشان کرد: متفکران چپ اساساً معتقدند که سلبریتی ها در خدمت سرمایه داری 
هســتند و کمک می کنند که سرمایه داری از خود تصویری انســانی و نیک خواه ارائه دهد. علاوه بر این، 
ســرمایه داری از این طریق فقر را نه به عنوان یک مشکل ساختاری در جوامع، بلکه مشکل فردی معرفی 
می کند. شاه قاسمی به نظرات »ژیژک« در این رابطه اشاره کرد و افزود: وی معتقد است که سلبریتی ها بین 
جهان سرمایه داری و جهان فقر پل می زنند. پول می آورند و مدرسه می سازند. بچه ای را به فرزندی قبول 
می کنند، به افراد فقیر پول توزیع می کنند و کارهایی نظیر این انجام می دهند که نام این، سرمایه داری بدون 
کافئین است! سرمایه داری را بدون سرمایه داری نشان می دهند. در واقع سرمایه داری بسیار متجاوز است و 
در آن همه چیز »خوار« به نظر می آید، اما به کمک سلبریتی ها آرام به نظر می رسد. لذا جامعه ای که ممکن 
است شورش کند را آرام می کنند. شاه قاسمی در ادامه به بعُد دیگر این فرهنگ پرداخت و گفت: سلبریتی ها 
با خدمت شــان درواقع به خودشــان خدمت می کنند، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند. نمونه ی آن 
کنسرتی بود که چندسال پیش خواننده ها با هزینه ی خودشان آواز خواندند و پول زیادی که جمع شد را 
به آفریقا فرستادند. آن ها نمی گویند که چگونه از این طریق سود شخصی به دست آوردند و درواقع در حال 
فریب ما هستند. در بعد از همین کنسرت، فروش محصولات همه بی این خواننده هایی که در این کنسرت 
مشارکت داشتند، چندین برابر شد. لذا تیم نامورساز برای آنها تعیین می کند که جلوی دوربین برود و با 
بیشترین نمایش، کمترین هزینه را بدهد و سود خود را نیز به دست آورد. بنابراین اگر قبول نمی کنیم که 
در خدمت ســرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.وی با ذکر نمونه های متعددی از 
فعالیت های سلبریتی ها در ایران تصریح کرد: در ایران سلبریتی ها اگر سیاسی نباشند، می توانند برخی کارها 
را انجام دهند و در بسیاری از موارد رسماً تخلف هم می کنند. از مردم پول گرفتند، اما به همان اندازه خرج 
نکردند. بنگاه های خیریه هم گاهی از این طریق پول شویی می کنند. در این رابطه ما هم مقصر هستیم که از 
آن ها می خواهیم که به مناطقی که وضع بدی دارند، بروند. ما گاهی با آن ها هم دست هستیم. رنج مردم را 
می بینیم و کمک به آن ها را به سلبریتی ها می سپاریم و خیال خودمان را راحت می کنیم تا از احساس گناه 
خود بکاهیم. کنش خود را با آن ها هماهنگ می کنیم و حتی انفعال خودمان را به سلبریتی می دهیم با این 
تصور که مشکل حل خواهد شد. این پژوهشگر فرهنگ شهرت افزود: من این صنعت نیکوکاری را ساختار 
علمی دادم و از آن تشبیه به پورنوگرافی کردم. پورن یک واژه ی تحقیرآمیز است و ارزان ترین طبقه ی مردم 

هستند که هیچ هنری ندارند و در نهایت تنها بدن شان را در اختیار دیگران قرار می دهند. 

 زنان بیشتر از مردان فیلم و سریال 
تماشا می کنند

بر اساس پژوهش های انجام شده زنان نسبت به مردان، بیشتر فیلم و سریال و کارتون نگاه می کنند و کمتر 
موسیقی و شو و مستند می بینند. همچنین با افزایش سطح تحصیلات، تماشای برنامه های موسیقی، شو و 
آموزشی افزایش پیدا می کند.  به گزارش مرکز خبر شورای عالی انقلاب فرهنگی، شناخت عالمانه مصرف 
فرهنگی، پژوهش»موج سوم پیماش سنجش وضعیت مصرف کالاهای فرهنگی در ایران« به کوشش دکتر 
سعید معیدفر )مدیر علمی(، محمد سلگی )مدیر طرح( و عباس وریج کاظمی )ناظر علمی( انجام شده که 
توسط پژوهشگاه فرهنگ، هنر و ارتباطات در سال ۱۳۹۹ منتشر شده است.داده  های این پژوهش به شیوه 
پیمایش گردآوری شده است. اطلاعات مربوط به شهروندان ایرانی از طریق پرسشنامه ساختاریافته به صورت 
مصاحبه رودرو، جمع آوری شده است. همچنین جمعیت آماری این پژوهش، شامل تمامی افراد ۱۵ سال 
به بالای ساکن شهر و روستاهای کشور است.تعداد نمونه در این بررسی ۱۵۶۰۶ نفر در ۳۱ استان کشور 
هستند. در بخش »دستگاه های شنیداری و دیداری« این پیمایش درباره استفاده از دستگاه های شنیداری 
و دیداری، از پاسخ گویان پرسیده شده است: کدام یک از دستگاه های صوتی و تصویری را استفاده می کنید؟ 

که به شرح ذیل نگاشته شده است: 
۲۳.۱ درصد گفته اند که از رایانه استفاده می کنند. ۱۹.۷ درصد گفته اند از سینمای خانگی، ۱۵.۶ درصد 
سی دی یا دی وی دی پلیر، ۳.۶ درصد ستاپ باکس، ۵ درصد ام پی تری پلیر، ۳.۶ درصد بلندگوهای بلوتوثی و 
۲.۶ درصد دستگاه ام پی فورپلیر استفاده می کنند. ۵۴.۱ درصد هم گفته اند که از هیچ یک از این دستگاه ها 

استفاده  نمی کنند.
اولویت در اســتفاده از دستگاه های شنیداری و دیداری نیز پرسش شده اســت که در اولویت اول، ۳۶.۳ 
درصد استفاده کنندگان از این دستگاه ، گفته اند از رایانه،  ۳۳.۹ درصد از سینمای خانگی، ۱۵.۲ درصد از 
سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۵.۰ درصد از ستاپ باکس و سپس حدود ۰.۶ تا ۱.۶ درصد از ام پی تری پلیر و 

بلندگوی بلوتوثی و ام پی فورپلیر استفاده می کنند.
اما در اولویت دوم،۲۹.۳ درصد از رایانه، ۲۸.۵ درصد از سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۱۶.۳ درصد از سینمای 
خانگی و ســپس ۹ درصد از ام پی تری پلیر، ۶.۸ درصد از بلندگوهای بلوتوثی، ۴.۶ درصد از ستاپ باکس و 
۴/۴ درصد از ام پی فورپلیر اســتفاده می کنند . همچنین در ادامه بخش »نوع برنامه های مورد استفاده از 
دســتگاه های شنیداری« این پیمایش در مورد اینکه از دستگاه های شنیداری، معمولاً چه برنامه هایی را 
گوش می کنید؟ در اولویت اول، ۷۹.۳ درصد استفاده کنندگان از دستگاه های شنیداری، از این دستگاه ها، 
موسیقی گوش می کنند. برنامه های آموزشی، قرآن، برنامه های سرگرمی و صداهای مذهبی با به ترتیب ۵.۴، 

۴.۹، ۳.۸، ۳.۵ درصد در ردیف های بعدی شنیدن برنامه های شنیداری هستند.
اما در اولویت دوم، برنامه های آموزشی با ۲۹.۹ درصد و برنامه های سرگرمی با ۲۱.۵ درصد بیشترین شنونده 
و سپس صداهای مذهبی با ۱۷.۳ درصد، قرآن با ۱۰.۹ درصد، سخنرانی با ۸/۸ درصد و قصه و داستان با ۸ 

درصد در ردیف های بعدی برنامه های شنیداری پرمخاطب هستند.
لذا مشخص شد با کاهش سن، شنیدن موسیقی و با افزایش سن شنیدن قرآن و نواهای مذهبی، سخنرانی، 

جوک و برنامه های سرگرمی، قصه و داستان، افزایش می یابد.
مردان بیشتر از زنان، موسیقی و سخنرانی می شنوند و زنان بیشتر از مردان، قرآن گوش می دهند.

با افزایش سطح تحصیلات، شنیدن موسیقی و برنامه های آموزشی افزایش و شنیدن نواهای مذهبی، جوک 
و برنامه های ســرگرمی کاهش می یابد.با افزایش منزلت شغلی، شنیدن برنامه های آموزشی افزایش پیدا 

می کند و شنیدن موسیقی و جوک و برنامه های سرگرمی کاهش می یابد.

سرطان معده کُشنده ترین سرطان در ایران
دبیــر اجرایی پنجمیــن کنگره انکولــوژی ایران 
گفت: سرطان معده کشنده ترین سرطان در ایران 
محســوب می شــود.  به گزارش خبرگزاری مهر، 
محمدعلی برومند در آســتانه برگزاری پنجمین 
کنگره بین المللی و پانزدهمین کنگره سالانه انجمن 
کلینیکال انکولوژی ایران که دوم و ســوم و نهم و 
دهم بهمن برگزار می شــود اظهار داشت: به دلیل 
همه گیری کرونا، کنگره امســال به صورت وبینار 
برگزار می شــود و ما تلاش کردیم محدودیت های ناشی از آن را در این زمینه تبدیل به فرصت کنیم. بر 
همین اساس، حضور اساتید بین المللی را در مقایسه با سال های گذشته که مشکلاتی در رفت و آمد و حضور 
آنها وجود داشت، افزایش دادیم.وی با اشاره به اینکه شعار کنگره امسال »درمان سرطان ورای محدودیت ها« 
اســت، گفت: با حضور اساتید و صاحبنظران برجسته داخلی و خارجی، در خصوص موضوعاتی همچون 

سرطان های سینه، معده، رحم، سر و گردن، پروستات، تومور مغزی و لنفوم بحث و تبادل نظر می شود.

اذان ظهر:۱۲:۱۵
غروب آفتاب:۱۷:۱۸

اذان مغرب:۱۷:۳۷
نیمه شب:۲۳:۳۱

اذان صبح فردا:۰۵:۴۴
طلوع آفتاب فردا:۰۷:۱۲

الهه صالحی 
براساس دســتور آموزش و پرورش برخی مدارس در 

نقاط زرد و آبی از اول بهمن ماه باز خواهند شد.
در هفته ای که گذشت، دســتورالعملی از سوی وزیر 
آموزش و پرورش در رابطه با بازگشایی مجدد مدارس 
در مناطــق زرد و آبی با رعایــت کامل پروتکل های 
بهداشتی منتشــر شــد که واکنش های مختلفی را 
از ســوی معلمان، والدین و کارشناســان آموزشــی 
برانگیخت. این دســتورالعمل شــامل دانش آموزان 
پایه های اول و دوم ابتدایی در مناطق دارای وضعیت 
زرد و آبی، دانش آموزان مدارس ابتدایی و متوســطه 
دارای جمعیــت کمتــر از ۵۰ نفــر در وضعیت آبی 
وهنرجویان هنرستان های فنی وحرفه ای و کاردانش 

در وضعیت زرد و آبی می شود.
حضور در مدرسه اجباری نیست

انتشــار همین خبر، واکنش های زیادی را به ویژه از 
ســوی والدین دانش آموزان برانگیخت. برخی گفتند 
که آزموده را آزمودن خطاســت و تجربه بازگشــایی 
مدارس در شــهریور ماه نشــان داد که این تصمیم 
احتمــالا تصمیم درســتی نیســت چرا کــه جدا از 
رعایت شدن یا نشــدن پروتکل ها در مدارس، اغلب 
والدین حاضر به فرســتادن فرزندان خود به مدرسه 
نیســتند. برخی دیگر هم گفته بودند که بازگشــایی 
مدارس مســاوی با موج چهارم کروناست.روز گذشته 
علیرضا رئیسی، ســخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا 
بــا تاکید بر اینکه حضور در مــدارس به هیچ عنوان 
اجباری نخواهد بود، گفت: برای پایه های اول و دوم 
در مناطق آبــی و زرد به صورت اختیاری خانواده ها 
می توانند دانش آموزان را به مدرسه بفرستند؛ کلاس 
کمتر از ۱۰ نفر و مدرســه با جمعیــت کمتر از ۵۰ 
نفر هم جزو شــاخص هایی بود که اعلام شد. برنامه 
ریــزی خود آموزش و پروش حداکثر دو روز در هفته 
و یکی دو ســاعت در هرروز اســت که آن هم اصلا 
اجباری نیســت.در همین رابطه محمد که معلم پایه 
چهارم دبســتان است، به خبرآنلاین می گوید: من به 
عنــوان معلم دلتنگ دانش آموزانم هســتم و فضای 
کلاس هــای آنلاین به کلی بــا کلاس درس متفاوت 
اســت. در فضای کلاس تعامل ها شکل دیگری دارند 

کــه در آموزش آنلایــن تنها به تلاش بــرای انتقال 
مفهوم درس بســنده می شــود و این تعامل ها از بین 
رفته اســت.او ادامه می دهد: جــدای از این موضوع، 
مســائل دیگری هم وجود دارد که خود این آموزش 
را هم مخــدوش می کنند. مانند قطعی اینترنت، برق 
یا نامناسب بودن بستر آموزشی؛ اما واقعیت این است 
که به عنوان معلم فکر نمی کنم راهکار حل مســئله، 
بازگشــایی مدارس باشــد. چرا کــه از طرفی حتی 
اگر پروتکل از ســوی مدرســه رعایت شود، بچه های 
دبستانی ممکن است چندان در رعایت این پروتکل ها 
موفق نباشند و اگر هم زیاد از حد برای آموختن این 
رفتارها به آنها اصرار کنیــم، دچار اضطراب خواهند 
شــد.ورود به فضای مدرســه و اجتماعی شدن برای 
کودکانی که تازه امســال قرار بود مدرســه را تجربه 
کنند، یکی از دلایل بازگشایی مدارس است. چرا که 
به گفته کارشناســان این حوزه، آموزش تنها وظیفه 
مدارس نیســت و علاوه بر این از آنجایی که مشخص 
نیست وضعیت فعلی تا چه زمانی طول بکشد باید کم 
کم با رعایت پروتکل های بهداشــتی به زندگی عادی 
برگشــت.در همین باره هاجر نیک صفت، کارشناس 
آموزشــی و رئیس پژوهشــگاه مطالعــات آموزش و 
پــرورش به خبرآنلاین می گوید: اگــر از حوزه تعلیم 
تربیتی نگاه کنیم، آســیب های بیشتری در حال وارد 
شــدن به بچه هاســت؛ به طور مثال رابطه رو در رو 
و ارتبــاط متقابل معلم و شــاگرد بین دانش آموزان، 
یادگیــری روابط اجتماعی، ســحرخیزی، تحرک و... 
برای بچه ها که در حال رشــد هستند، مفید است و 
اگر آســیب وارد شــود، قابل جبران نخواهد بود.او با 
تاکیــد بر اینکه هیچ چیزی جــای آموزش حضوری 
را نمی گیــرد، ادامــه می دهد: بهتریــن راه آموزش، 
آموزش فرد به فرد اســت؛ یعنی تا این حد مســئله 
حضور اهمیت بالایی دارد و موثر است. ما قرار نیست 
چهار کلمه و فرمول به بچه یاد بدهیم. درس زندگی 
را بچــه ها باید در مدرســه بیاموزند کــه در فضای 
مجــازی نمی توان آن را یاد گرفت. چرا که مدرســه 
تنها برای درس نیســت و بچه ها خیلی مسائل را در 
جمع همسالانشــان می آموزند که ایــن تاثیر خیلی 
بیشــتر از معلمان و خانواده است. نیک صفت ادامه 

می دهد: اصل سلامتی مردم است، ولی امید است که 
مسئولین راه های آسان را انتخاب نکنند و در عین در 
نظر گرفتن سلامتی مردم، تلاش کنند به ابعاد دیگر 
وجودی آنها آسیبی نرسد. ما مطیع تصمیمات ستاد 
ملی مقابله با کرونا هســتیم ولی به عنوان متخصص 
درخواســت می کنم که تیم شــان همه جانبه باشد و 

همه ابعاد را ببیند.
رعایت پروتکل ها شعار است

با این حــال الهام که مادر دو دانش آموز پایه چهارم 
و دوم اســت در این باره به خبرآنلاین می گوید: من 
به هیچ عنوان فرزندانم را به مدرسه نخواهم فرستاد. 
به نظر من اســترس ابتلا به کرونا و حضور در فضای 
مدرسه نمی ارزد. از طرفی وقتی کلاس کمتر از ده نفر 
جمعیت داشته باشــد، همین فرایند اجتماعی شدن 
هم برای بچه ها اتفاق نمی افتد. اگر مســئله آموزش 
باشد که در خانه هم آموزش می بینند. شرایط فعلی 
طوری نیست که بخواهم با جان فرزندانم بازی کنم.

هرچند که به طور کلی متخصصان حوزه آموزش، نوع 
حضوری آموزش را بر نــوع آنلاین ارجح تر می دانند، 
اما برخی معتقد اند کــه در حال حاضر چیزی بیش 
از جنبه علمی مطرح است. مهدی بهلولی، کارشناس 
آموزش در این بــاره به خبرآنلاین می گوید: آیا واقعا 
شرایط جوری است که بخواهیم با این وضعیت دانش 
آموز و معلم را به مدرســه بکشانیم و مطمئن باشیم 
که برای کســی اتفاقی نمی افتد؟ من فکر نمی کنم 
اینطــور باشــد. در همین چنــد روز هــم برخی از 
کارشناسان زمینه سلامت هشدار داده اند که این کار 
غلط است.بهلولی رعایت پروتکل ها را در عمل چیزی 
شبیه شعار می داند و ادامه می دهد: ما قبلا هم این را 
شــنیده ایم؛ می گویند مدارس با رعایت پروتکل ها باز 
می شود اما این حرف ها در عمل صحت ندارد و تجربه 
نشان داده است که این اتفاق نمی افتد.این کارشناس 
آموزش توضیح می دهد: دفعه قبل گفتند مدارس باز 
شــود؛ من خودم شخصا رفتم مدرســه و دیدم برای 
ضدعفونی کردن دســت حتی یک قطــره الکل هم 
وجود نــدارد. در حالی که گفته می شــد پروتکل ها 
رعایت شــده است. قطعا شرایط، خصوصا در مدارس 

دولتی، مناسب بازگشایی نیست.

دوراهی بد و بدتر: آموزش آنلاین یا حضوری
 موافقان و مخالفان بازگشایی مدارس چه می گویند؟
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گفتگو

سخنگوی ســتاد ملی مقابله با کرونا 
ضمن تشریح وضعیت گردش کرونای 
انگلیســی در کشور و وضعیت واردات 
واکسن، درباره جزییات و شروط انجام 
سفر و گردشگری در ایام عید توضیح 

داد.
دکتر علیرضا رییســی درباره وضعیت 
گردشــگری و ســفرهای نوروزی با 
توجه به شــیوع کرونا، گفت: به طور 
کلی بحثــی که درباره عیــد نوروز و 
گردشــگری وجود دارد و در ستاد ملی 
مقابله با کرونا هم مطرح شد، این است 
که ما یک برنامه ریزی انجام دهیم. به 
هر حال عید قبلی که گذشــت و عید 
پیش رو درگیر کرونا هستیم و یادمان 
نرود که عید ماقبل هم درگیر ســیل 
بودیم. بر این اســاس سه عید نوروز 
است که مردم از خانه بیرون نرفته اند 
و فشــارهای روحی و روانی زیادی بر 

روی آنهاست.
تقســیم بندی ۴ گروه برای سفرهای 

نوروزی
اســاس  همیــن  بــر  افــزود:  وی 
تصمیم گیری شد که اگر چنانچه روند 
نزولــی  بیماری ادامه پیدا کند و میزان 
بســتری و مرگ و میر ناشی از کرونا 
در کشور بســیار کاهش یابد و تعداد 
شــهرهای آبی و زردمان غالب باشد، 
بتوانیم در قالــب رعایت پروتکل های 
کنترل شــده برخی ســفرها را داشته 
باشــیم. به عنوان مثال در حال حاضر 
هتل ها می توانند فعالیت داشته باشند. 
اگر در هتــل بتوانیم افــراد را تحت 
اســکان  پروتکل ها  رعایت  و  نظارت 
دهیم، بسیار ایمن تر از این است که در 
جاهای دیگری که کنترلی روی آن ها 

وجود ندارد، اسکان داده شوند.
رییســی ادامه داد: به طور کلی سفرها 
را می توان در چهار دسته تقسیم بندی 
کرد؛ یک گروه ممکن است افراد با تور 
به سفر بروند که از قبل تحت نظارت 
تور برنامه ریزی شــده و هتل شــان و 
اســاس  بر  گردش هایی که می روند، 
برنامه ریــزی و تحت نظــارت خواهد 
بود که این بحث سازمان گردشگری 
می تواند این ها را پوشــش دهد. گروه 
دوم افرادی هســتند که ممکن است 
برای رزرو هتل و اسکان شــان با تور 
هماهنگ کنند، اما با ماشین شخصی 
یا پرواز و... ســفر کنند. این گروه هم 
قابلیت نظارت و کنترل را دارند. گروه 
سوم فرادی هســتند که خودشان به 
مســافرت می روند و ممکن است به 
ویلاهــا و جاهای دیگــری روند که 
تحت نظارت نیست و گروه چهارم هم 
مسافرت کرده و در محل سفر اقدام به 

چادر زدن می کنند.    
وی گفت: بر این اساس می توان گروه 
یک و دو را تحت نظارت و کنترل قرار 
داد، گروه چهار می تواند ممنوع باشند، 
اما مشــکل با گروه سوم باقی می ماند 
که واقعــا این گروه خیلی قابل کنترل 

و نظارت نیست.
شرط ســتاد ملی مقابله با کرونا برای 

انجام سفرهای نوروزی
سخنگوی ســتاد ملی مقابله با کرونا 
تاکیــد کــرد: از طرفــی دیگر بحث 
رنگ بندی شــهرها هم مطرح است. 
بــروز ایــن اتفاقات یک قیــد دارد و 
دوســتان باید قید و شــرط آن را ذکر 
کنند. در صورتــی این اتفاقات خواهد 
افتاد که ما دچار خیز چهارم نشــویم. 
اگر در شرایط فعلی و نزولی تر از فعلی 
باشیم، این شــرایطی که ذکر کردم، 
صادق اســت، اما اگر دچار خیز چهارم 
شــدیم، تمام این برنامه ریزی ها باطل 
می شــود. این را از الان به دوســتان 
اعــلام می کنیم که در حــال حاضر 
بر اساس شــرایط موجود برای آینده 
شرایط  این  اگر  می کنیم.  برنامه ریزی 
موجود تغییر کند، قطعا برنامه ریزی ها 
هم تغییر می کند. اگر وضعیت شهرها 
قرمــز شــود، قطعــا محدودیت ها و 
ممنوعیت تردد بین شــهری و... قطعا 

باز می گردد.
3 ویژگی ویروس کرونای انگلیسی

معــاون بهداشــت وزارت بهداشــت 
در پاســخ به ســوالی درباره  وضعیت 
گردش ویروس انگلیســی در کشور، 
گفــت: ویــروس کرونای انگلیســی 
چنــد خصوصیــت دارد؛ اول اینکــه 
قدرت سرایت بسیار بالایی دارد، دوم 
اینکه افراد کم ســن و سال تر بیشتر 
علامت دار می شــوند و سوم اینکه در 
حــال حاضر الگوی درگیــری ریه در 
این ویروس مقداری با ویروس اصلی 
ووهان متفاوت تر شده است. به طوری 
کــه 30 درصد میزان کشــندگی اش 

بالاتر رفته است.
وی افزود: به طــور کلی در اپیدمی ها 
اینگونه اســت که ویروسی که قدرت 
سرایت بالاتری داشته باشد، به سرعت 
جایگزین ویروس قبلی می شــود. زیرا 
در یک رقابت با ویروس قبلی اســت 
و بر این اســاس به سرعت رشد کرده 
و بقیــه جامعه را می گیــرد و فرصتی 
نمی دهد کــه ویروس قبلــی انتقال 
یابد. منتها اگر بیماریابی در جامعه ای 
قوی باشد و اطرافیان بیمار را تست و 
قرنطینه کنید، شــانس سرایت و نش 

بیماری بسیار کاهش می یابد.
رییسی تاکید کرد: به طور کلی از زمان 

شناســایی یک ویروس به شرطی که 
کنترل هم نشــود، حدود سه ماه طول 
می کشــد که بتواند جایگزین ویروس 
قبلــی شــود. البته یکســری عوامل 
مداخله گــر مانند رعایــت پروتکل ها، 
استفاده از ماســک، واکسیناسیون و... 

می تواند سرعت را بسیار پایین آورد.
ویروس انگلیســی در کشــور گردش 
کرده،  اما هنوز جایگزین ویروس قبلی 

نشده
وی گفت: ما بر اســاس شواهدی که 
داریم، ویروس قطعا در کشور گردش 
کرده است، اما هنوز جایگزین ویروس 
قبلی نشده  است. کانون های ویروس 
انگلیســی را در اهواز، قزوین و تهران 
و البرز پیدا کردیم اما محدود هستند و 

به صورت کانون های کوچک هستند.
واردات 2۵0 هزار دوز واکســن چینی 

کرونا طی 10 روز آینده 
رییسی درباره واکسن هندی و چینی 
کرونــا و واردات آن ها به کشــور نیز 
گفت: برای واکســن چینــی نیاز به 
یکسری مستندات بود که به سازمان 
غــذا و دارو تحویــل داده شــده و 
امیدواریم که طی یک هفته تا 10 روز 
آینده اولین محموله واکسن سینوفارم 
چینــی در حدود 2۵0 هــزار دوز وارد 
کشور شود و بعد دو میلیون دوز قرارداد 

بستند که به ما بدهند.
قول کووکس برای واردات ۴.2 میلیون 

دوز واکسن آسترازنکا تا پایان فوریه
وی افزود:  در زمینه واکســن بهارات 
هند که کووواکسین نام دارد، تفاهمی 
امضا شــده و قول هایی داده اند اما به 
اندازه واکسن چینی مطمئن نیستیم که 
به زودی وارد شود. بر اساس تفاهمی 
که انجام شــده، اعلام کردند که یک 
میلیون دوز می دهیم که ممکن است 
در فروردین و اردیبهشت به دست مان 
برسد، اما بیشترین امید ما به کووکس 
است و واکســن آسترازنکایی که قرار 
است به ما تحویل دهند که حدود ۴.2 
میلیون دوز است که به ما اعلام کرده 
بودند که از نیمه فوریه تا آخر فوریه به 
دست مان می رسد که بر اساس نامه ای 
که ب ما زدند و ســر قول شان باشند، 
باید طی دو هفته آینده ۴.2 میلیون دوز 

آسترازنکا به دست ما برسد.

حسین مرعشی، سخنگوی حزب کارگزاران می 
گوید:به نظر من انتخاب اول جبهه اصلاح طلبان 
آقای ظریف خواهد بود، اصلاح طلبان او را یک 

دیپلمات اصلاح طلب می دانند
حسین مرعشــی که حزب متبوعش این روزها 
به جد به انتخابات ریاست جمهوری 1۴00 ورود 
کرده است معتقد است مشــارکت مردم در این 
انتخابات ۴0 درصد خواهد بود. سخنگوی حزب 
کارگزاران تاکید جدی می کند که می توان دولت 
آیت الله هاشــمی را تکرار کرد. او این هشدار را 
هم می دهــد که »در نبودن اصــلاح طلبان و 
اصولگرایان، مشکلات روی هم تلنبار می شود«

* در لیســت کاندیداهــای جریــان 
اصلاحات از عارف گرفته تا جهانگیری 
و صادق خرازی و ظریف مطرح هستند. 
شانس کدام چهره بیشتر است و اینکه 
شنیده می شــود برخی ستاد انتخاباتی 

خود را برپا کرده اند صحت دارد؟
چیزی که در حال حاضر فراوان اســت الحمدلله 
کاندیدا اســت بنابراین کاندیدا کم نداریم بلکه 
نفر زیاد اســت آنطور که بنــده در ذهنم منظم 
کرده ام، ابتدا آقای ظریف اســت که الان بیشتر 
مطرح است، بعد آقای زنگنه، آقای جهانگیری و 
آقای بی طرف را هم بعضی از دوستان پیشنهاد 
می کنند، آقای محسن هاشمی، دکتر همتی هم 
ممکن است جزء کسانی باشد که مطرح می شود، 
آقای اردکانیان نیز ممکن است مطرح شود، آقای 
صادق خرازی و آقای عارف هم خودشان اعلام 

کرده اند.
*منظورتان از مطرح شــدن، این است 
که حزب کارگزاران وارد رایزنی با این 

اشخاص شده است؟
حزب کارگزاران از مجموع اینها دو کاندیدا دارد 
که تا بعد از تایید صلاحیت ها قرار شده است اسم 
کسی را اعلام نکنیم ولی در جبهه اصلاحات باید 
اولین جلسات ائتلاف شکل گیرد تا بعد در مورد 

افراد بررسی صورت گیرد.
*در مورد این شخصیت هایی که اشاره 
کردید کدام یک از آنها، ستاد انتخاباتی 
راه انداخته اند؟ آنطور که شنیده می شود 
آقای عارف و آقای جهانگیری ستاد خود 

را راه انداخته اند...
خیر این طور نیست، آقای جهانگیری اگر در یک 
ماموریت جبهه ای نباشــد و جبهه اصلاحات از 

ایشان تقاضا نکنند، وارد نمی شود.
*آقای صادق خــرازی، آقای اردکانیان، 

آقای زنگنه و...
هیچ کدام از اینهــا غیر از آقای صادق خرازی و 
آقای عارف هنوز اعلام نکرده اند و حتما همه آنها 

منتظر تصمیم جبهه می شوند.
انتخاباتی را هنوز فعال  *یعنی ســتاد 

نکرده اند؟
خیر.                                                                                  

*در مورد محســن هاشمی، بسیاری از 
کارگزارانی ها تمایل دارند او نامزد حزب 

کارگزاران باشد، از نگاه شما چطور؟
او خودش تا به حال نپذیرفته است ولی در حزب 

از افراد مطرح هستند.
*موانع آمدن او چیست؟ آیا نمی خواهد 

این ریسک را بپذیرد یا ...
من معتقد هســتم که ما حتما بایــد با مراعات 
سیاست های بالا دســتی، کاندیدا انتخاب کنیم 
و حتما باید در ســطح بالا با مدیریت نظام یک 
رایزنی هایی داشته باشــیم و بعد کاندیدایمان را 

نهایی کنیم.
*چند درصــد احتمــال می دهید آقای 
محسن هاشــمی وارد انتخابات 1400 

شوند؟
ما نمی توانیم هنوز هیچ احتمالی را مطرح کنیم.

*به نظر می رســد حــزب کارگزاران 
منســجم نیســت و اختلاف نظرها و 

مواضعی در آن دیده می شود...
خیر، این گونه نیست در واقع حزب منسجم است. 
مشکل داخلی در حزب نداریم و منسجم هستیم. 
به طور طبیعی، اختلاف نظرهایی در حزب وجود 
دارد اما به هر حال جمع بندی می شود و به لحاظ 
سیاسی نیز بحث هایی صورت می گیرد آنچه که 
اکثریت قاطع جمع می پســندد آن تصمیم اجرا 

خواهد شد. 
*در ســال 88 اما، به نظر می رسید که 

حزب کارگزاران در حمایت از کاندیداها 
به دو بخش تقسیم شدند شما به عنوان 
ســخنگوی حزب اعــلام کردید که از 
اما  می کنید  موسوی حمایت  میرحسین 
آقای کرباسچی از مهدی کروبی حمایت 
کرد، آیا این اتفاق ممکن است این بار 

در انتخابات آتی رخ دهد؟
خیر. تکرار نخواهد شد بلکه در حال حاضر حزب 
منسجم اســت در آن زمان هم آقای کرباسچی 
قبــل از تصمیم گیری حــزب، از قبل تصمیمی 
گرفتند و حزب همان زمــان در انتخابات، به او 
اجازه داد که از مصوبــه حزب تبعیت نکند و به 

بیانی دیگر خودمان به او اختیار دادیم. 
*در مورد فائزه هاشمی چطور؟ به نظر 

می رسد اختلافاتی وجود دارد؟
فائزه هاشمی عضو هیئت موسس حزب و در حال 
حاضر عضو شورای مرکزی حزب هستند و یک 
ســری اختلاف نظرهایی با برخی از دوستان در 
حزب دارند اما به هر حال حتما هرکس بخواهد 
عضو حزب باشد حتما از تصمیمات جمعی حزب 
تبعیت کند. حزب از اعضــا تبعید نمی کند بلکه 
اعضا باید از حزب تبعیت کنند. سخنان اخیر فائزه 
هاشــمی در مورد ترامپ هــم با مصوبات حزب 

سازگار نبوده است.
* یک سری از طیف های اصلاح طلبی نیز 
به کارگزاران انتقاد دارند و حتی برخی 
تئوریســین هایی ماننــد حجاریان نیز 
اختلافات  پرده  همینطور، چرا در پشت 

خود را حل نمی کنید؟
حق آنها اســت به هر حال ما هــم به آنها یک 
ســری انتقادات داریم متقابلا آنها هم همینطور. 

این اختلافات در حد پشت پرده نیست. 
*گفتــه می شــود کارگــزاران نقش 
پدرخوانــده را در جریان اصلاحات ایفا 

می کند.
خیر قبول ندارم. ما نمی توانیم پدرخوانده باشــیم 
و این گفته نادرســت اســت. ما هنــوز جوانیم 

پدرخوانده نیستیم!
* آقای کروبی اخیرا بــه آقای خاتمی 
انتقاد داشت که در سال 84 از او حمایت 
نکرد اما همواره کروبی از خاتمی حمایت 

کرد، ارزیابی شما در این باره چیست؟
آخوندها هیچگاه با یکدیگر خوب نیســتند چیز 
جدیدی نیســت.)خنده(  آقای کروبی در ســال 
۷۶ برای آقای خاتمی بســیار تلاش کرد و از او 
حمایت کرد آقای خاتمی تابع تشکیلات سیاسی 
اصلاح طلبان بود اصلاح طلبان در سال ۸۴ دچار 
اختلاف شدند یک گروه طرفدار مرحوم هاشمی، 
یک گروه طرفــدار معین، یک گروه هم طرفدار 
مهرعلیــزاده و گروهی هم طرفدار کروبی. آقای 
خاتمــی در آن میانه بی نظر بود و نظری هم به 
نفــع هیچ کس نداد در میان ۴ کاندیدای اصلاح 
طلبی که در صحنه هستند طبیعی بود که خاتمی 

نمی توانست از یک نفر حمایت کند.
چرا در میــان کارگزاران، عضو روحانی 

ندارید؟
هر جا یک روحانی باشد رئیس می شود تشکیلات 
معنا ندارد. کرباسچی هم که یک مدت در حوزه 

علمیه بوده است کار کردن با او سخت است. 
*آیا با کرباسچی هم اختلاف نظر دارید؟

بنــده بــا هیچ کس اختــلاف نــدارم در حزب 
کارگزاران حرف آخر را به عنوان ســخنگو بنده 

می زنم. 
*اگر  اصلاح طلبان به ویژه کارگزاران 
بخواهند از بین ظریف، عارف، لاریجانی، 
جهانگیری و محســن هاشمی کسی را 
انتخاب کنند به نظرتان چه کســی را 

انتخاب می کنند؟
به نظر من انتخاب اول جبهه اصلاح طلبان آقای 

ظریف خواهد بود.
در حالی که آقای ظریف اصلاح طلب نیســت، 
یعنی شما یک حسن روحانی دیگر را می پذیرید؟

خیر. روحانی نیست اما با روحانی متفاوت است، 
روحانی آخوند بود.

 منظورم این اســت که بسیاری از اصلاح طلبان 
می گویند که ما دیگر حاضر نیســتیم فردی که 

اصلاح طلب شش دانگ نباشد را انتخاب کنیم؟
اصلاح طلب شش دانگ، آقای عارف است.

به هر حال بســیاری از اصلاح طلبان می گویند 
که حاضر نیســتیم از هیچ فردی که شش دانگ 

اصلاح طلب نباشد حمایت کنیم.
اصلاح طلبان آقــای ظریف را به عنوان اصلاح 

طلب قبول دارند.
*همه گروه های اصلاح طلب؟

بســیار قاطع. یعنی نظر جبهه اصلاحات در مورد 
آقای ظریف، قاطع است.

*از نظر محبوبیت ممکن اســت ولی از 
نظر اصلاح طلب بودن چطور؟

به هر حال برداشــت اصلاح طلبان این است که 
آقای ظریف یک دیپلمات اصلاح طلب است.

*آقــای مطهری چطــور؟ در گزینه ها 
هستند؟

در گزینه های اصلاح طلبان نیستند.
*شــما آقای عارف را بــرای انتخابات 
1400 مناسب می دانید؟ یعنی می تواند 

گزینه اصلاح طلبان باشد یا خیر؟
ما به همه دوستان توصیه مان این بود که کسانی 
را مورد بحث قرار دهیم که هرچه نتیجه تصمیم 
جمع شــد را بپذیرند؛ اگر آقــای عارف تصمیم 
جمعی را بپذیرند در مورد ایشان هم حتما بررسی 

خواهد شد.
آقای دهقان چطور؟

آقــای دهقان از نظر ما کاندیدای نظامی ها تلقی 
نمی شود.

آقای قالیباف چطور؟
قالیباف کاندیدای ســپاه است و مساله اش فرق 
می کنــد. اگر نظامی ها از ذیل فرماندهی کل قوا 
خودشان را بالاتر بکشند اولین مساله ای که باید 
در مورد آن مردد شویم وفاداریشان به فرماندهی 
کل قوا اســت و این برای کشور بسیار خطرناک 
است. نظامی ها تمامیت خواه هستند و همه چیز را 
می خواهند مثلا اگر فردی مانند آقای احمدی نژاد 
بالا بیاید قدرت سپاه را با خودش دارد او از توجهی 
که به ســپاه کرد به گونه ای که بیش از دو سوم 
استاندارانش را از سپاه تشــکیل داد، وزرایش از 
سپاه بود و پول زیاد و کارهای پیمانکاری به سپاه 
داد  در نتیجه هدفش این بود در حرف آخری که 
می خواهد به رهبری بزند در آن حرف آخر، سپاه 
همراهی اش کند. بنابراین دنبال این بود الان اگر 
یک رئیس جمهوری باشــد که از خود نیروهای 
مسلح باشــد، اصل مهم و رکن اصلی نظام که 

ولایت فقیه است را تهدید می کند.
 آقای مرعشی، اصلاح طلبان نظرسنجی 
خاصی در مورد میزان مشــارکت مردم 
و محبوبیــت کاندیداهایشــان انجام 

داده اند؟
مشارکت مردم حدود 40 درصد است.

در انتخابات 92 آقــای روحانی بعد از 
نظرسنجی ها،  در  کاندیدا شــد،  اینکه 
حدود 2 و نیم تا 3 درصد بود. شما فکر 
می کنید در انتخابات 1400 ممکن است 

این اتفاق دوباره بیفتد؟
خیر.

چرا نه؟
در سال 92 دو سرمایه مهم در دسترس ما بود که 
یکی سرمایه آقای هاشمی بود که خصوصا بعد از 
رد صلاحیت ایشان، این سرمایه آشکار شد، یکی 
هم کل جبهه اصلاحات نزد مردم اعتبار داشت. 

اصولگرایان سه دهه است که نمی توانند اکثریت 
مردم را با خودشــان همراه کنند که ممکن است 
به دلیل گفتمان یا روش ها یا چســبندگی بیش 
از حدشــان  به  نظام  حاکم، مدافع ارزشی ها و .. 
باشــد و اصلاح طلبان هم ۴ سال است که دچار 
این مشکل شــده اند. یعنی از حوادث 9۶ به بعد 
اتفاقاتی در کشور افتاد که آن اتفاقات در سال 9۶ 
و 9۸ بــا بحران هایی که به وجود آورد و اصلاح 
طلبان هم نمی توانســتند بــا آن موج مردمی 
همراهی کنند و هم نمی توانستند حرف جدیدی 
هم برای گفتن داشــته باشند؛ با کاری که آقای 
روحانی با همه ما کرد الان در 1۴00 این سرمایه  

بسیار ضعیف شده است.
شما که این را قبول دارید پس چرا وارد 

انتخابات می شوید؟
من سیاست ایران را به یک انسان کاملی تشبیه 
کردم که اگر اســتخوان بندی و اسکلت نداشته 
باشد به تعبیری این گوشت ها روی هم می ریزند. 
در نبودن اصولگرایان و اصلاح طلبان این کشور، 
مشــکلات روی هم تلنبار می شود و در نهایت 

مثل مجلس یازدهم می شود.
حال شما 4 سال نباشید ببینید واقعا این 

گونه می شود یا خیر؟
ما الان ۸ سال است که نیستیم در واقع 1۶ سال 
است که نیســتیم، ما بعد از دولت آقای خاتمی 

نبودیم.
به هر حال الان مملکــت بهم روی هم ریخته 

نشده است...
ما وجود داشــتیم یعنی یک سازماندهی داشتیم 
اما چیزی که الان به آن رســیده ایم این است 
که حاجی بابایی هم نمی تواند رئیس کمیسیون 
تلفیق باشــد و باید نادران باشد؛ بعد بودجه را با 
320 هزار میلیارد ریال کســری شروع کند و آن 
را تبدیل به ۷20 هزار میلیادر ریال می کند و بعد 
هم به آن رأی نمی دهند و دولت می گوید لایحه 
جدید بدهد غیر از اینها هم قالیباف بلد نیســت 
بگوید این باید به کمیسیون برای رسیدگی مجدد 
برود و دولت باید لایحه جدید دهد و این کار دو 
و نیم ماه زمان می برد در حالی که از ســال 99 

یک ماه بیشتر نمانده است.
مثلا قالیباف اگر وارد یک کار اجرایی می شــد 
می توانست مدیر موفقی باشد ولی وارد یک حوزه 
ای شده است که اصلا حوزه را بلد نیست و اینجا 
جای باهنر، علی لاریجانی یا حاجی بابایی بوده 
است.  همین حاجی بابایی بهتر از اینها بود. ظاهرا 
تصمیمی نانوشته و گرفته نشده دارد کشور را به 
این سمت می برد که کشور منهای تشکل های 
سیاسی و منهای دو جبهه اصلی و منهای تجربه 
های ارزنده ۴0 ســاله اداره شود و این خطرناک 

است.
فــرض کنیــد در انتخابات ریاســت 
جمهوری کاندیــدای اصلاح طلب روی 
کار آمدند، با این مجلس قرار است اره، 

ببر و تیشه بگیر داشته باشند؟
حتما اداره شان می کنیم. اگر دولت نیرومند باشد، 
اداره کردن هر مجلسی کار سختی نیست. منتهی 
دولت نیرومند دولتی اســت که بتواند خوب کار 

کند.
*شما گفتید که 8 ســال دولت اصلاح 
طلب داشــتیم در حالی که اصولگرایان 
می گویند که 20 ســال قدرت دست 
اصلاح طلبان بوده و 8 ســال دســت 
ما بوده اســت و تازه در آن 8 سال هم 
احمدی نــژاد اصولگرا نبوده اســت و 

خودش هم این را گفته است....
نگاه مــن اصلا نگاه اصولگرایی یا اصلاح طلبی 
نیســت. اگر همین امروز هم آقای ناطق نوری 
می آمد و کاندیدا می شد من از او بدون برو برگرد 

حمایت می کردم.
حتی آقای لاریجانی و آقای باهنر؟

در مــورد آقــای لاریجانی بدون قید و شــرط 
نمی گویم ولــی از آقای ناطق نوری بدون قید و 
شرط حاضر هســتیم که حمایت کنیم تا رئیس 
جمهور ایران شــود. مشــکل این است که آن 
مجموعــه ای که در نظام مدیریت می کنند دیگر 
ناطــق نــوری را قبول ندارند و این مشــکل ما 
نیســت. من و آقای باهنر الان در یک وضعیت 
هستیم و دعوایی سر اصولگرایی و اصلاح طلبی 
نداریم، الان نه آقای باهنر می تواند در کشــور 

کاری کند و نه من.

رئیسی با تشریح آخرین وضعیت ویروس انگلیسی در کشور

شرایط سفرهای نوروزی مردم اعلام شد
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رئیس کل اســبق بانک مرکزی با تاکید 
بر اینکــه بایدن که بیایــد اتفاق خاصی 
نمی افتد و حتی ممکن است از یک نظر 
بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ هم پیمانان 
خــود را دلســرد کــرد ولی بایــدن در 
اجماع ســازی موفق تر اســت و می تواند 
هم پیمانــان اروپایی و آســیایی خود را 
جمع و جور کند. به گزارش گروه سیاسی 
خبرگزاری فارس، برنامه جهان آرا دوشنبه 
ابراهیم شیبانی  با حضور  شب)۲۹دیماه( 
عضو شــورای راهبــردی روابط خارجی 
و رئیــس کل اســبق بانک مرکــزی با 
موضوع »بررسی تحولات آمریکا، برجام و 
راهبرد سیاســی و اقتصادی دولت بایدن 
در مقابل ایران« از شــبکه افق ســیما به 
روی آنتن رفت. شــیبانی در ابتدای این 
برنامه درپاسخ به سوالی درخصوص تبعات 
حضور بایدن در کاخ ســفید با بیان اینکه 
باید ما نظام سیاسی و اقتصادی آمریکا را 
بشناسیم، گفت: سیاست آمریکا از اقتصاد 
نشــات می گیرد و بنای اقتصاد آمریکا بر 
اصالت سرمایه هســت و انسان تاموقعی 
که بــه افزایش ســرمایه خدمت می کند 
به حساب می آید. وی افزود: شرکت های 
بزرگ آمریکا را شــکل می دهند و قدرت 
دست کمپانی هاســت و هیچ کس بدون 
و  فرماندار  نمی توانــد  حمایت کمپانی ها 
رییس جمهور شود. شــیبانی با تاکید بر 
اینکه محال اســت که یک رییس جمهور 
آمریکا بیاید و مخالف روال گذشته عمل 
کند  و  سیاست ها عوض شود گفت: آمدن 
بایــدن ابدا نمی تواند سیاســت آمریکا را 
عوض کنــد چون باید حافــظ آن بنیان 
اقتصادی باشــد.رئیس کل اســبق بانک 
مرکزی بــا تاکید بر اینکه بایدن که بیاید 
اتفاق خاصی نمی افتد و حتی ممکن است 

از یک نظر بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ 
هم پیمانان خود را دلسرد کرد ولی بایدن 
در اجماع سازی موفق تر است و می تواند 
هم پیمانان اروپایی و آسیایی خود را جمع 
و جور کند. وی افزود: بوش در ســال ۸۷ 
یک میلیارد و هفتصد شصت میلیون دلار 
از اموال بانک مرکــزی را بلوکه کرد و تا 
سال ۹۵سرقت دیگری نبود تا اینکه اوباما 
۹سال بعد در تیرماه با ما برخاک را امضا 
کــرد و در خرداد یک میلیــارد و هفتضد 
هزار دلار پول بانک مرکزی را سرقت کرد 
و حتــی داخل ایران هم اعتراضی نشــد، 
اظهار داشــت: بایــدن همان موقع معاون 
اوباما بود و الان اوباما مشاور بایدن هست 
و این نیســت که ما فکر مــی کنیم دنیا 
عوض می شود و هرچند شعارها مقداری 
فرق دارد و بایدن نگهبان نظامی هســت 
که براســاس سرمایه داری هست و درون 
آن سرمایه داری کسانی هستند که کاملًا 
منافــع خــود را می جویند.عضو شــورای 
روابط خارجی در پاســخ به این سوال که 
اگر با آمــدن بایدن تغییر رخ نخواهد داد 
علت تغییر و تحول در بازار ارز و ســکه و 
خودروی ایران چیست، تصریح کرد: اول 
که برجام امضا شــد، جشن در خیابان ها 
راه افتاد و رییــس بانک مرکزی وقت در 
جلســه ای گفت هزار ال ســی باز شد در 
حالی که کســی که این حــرف را میزند 
اساسا نمی داند ال سی چیست و بعد همه 
دیدیم که حتی یــک معامله ۲۰ میلیون 
دلاری نتوانســتیم از طریق بانکهای شان 
انجام دهیــم.وی با تاکید بر اینکه آمریکا 
حافظ منافع خودش و سیســتم سرمایه 
داری هســت، گفت: الان ممکن است که 
قیمت ها از نظر روانی پایین بیاید ولیاین 
نمی تواند آنچنان بلند مدت باشــد مگر 

این که بتوانیــم در مذاکراتی که بعداً به 
وجود می آید چیزی را بگیریم. شــیبانی 
با اشاره به اینکه ما در این مدت مقداری 
تولید قدرت کرده و برای خود راه باز کرده 
ایم گفت: من نگران هستم که با دلخوشی 
آن راه هایــی که باز کرده ایم هم بســته 
شود.رئیس اسبق بانک مرکزی با اشاره به 
راههای عبور از تحریم ها در شرایط فعلی 
اظهار داشت: الان راه هایی را پیدا کردیم 
و عمل می کنیم و سیستم پایاپای و غیره 
پایاپای اســت و الان صادرات حدود ۳۸ 
میلیارد دلاری غیر نفتی ما انجام می شود 
و از کانال های دلاری و یوترِن و یورو رد 
نمی شــود چون این راه ها بســته است.
وی تاکید کرد: اگر این راه ها را از دســت 
بدهیم و دلمان خوش باشــد که سوئیفت 
باز میشــود اگر مجدد بخواهیم برگردیم 
هزینه دارد و باید مجدداً معطل بشــویم 
و هزینه بپردازیــم و ما باید این راه ها را 
نگه داریم و البته من مخالف این نیســتم 
که مذاکره کنیم.شــیبانی در پاســخ این 
پرسش که آیا بایدن به برجام بر می گردد 
و تحریــم ها را لغــو می کند و آیا با عمل 
بایدن به تعهدات آمریکا در برجام معجزه 
ای در اقتصاد رخ خواهد داد، تصریح کرد: 
بایدن گفتــه به برجــام برمی گردم ولی 
شرط و شروطی مطرح میکند و این یک 
مانع هست چون ما حاضر نیستیم این را 
به شرط و شــروط دیگری پیوند بدهیم.
وی افزود: اصولا اگر هــم بخواهد بردارد 
برای بایدن به این ســادگی نیست چون 
در زمــان ترامــپ بیــش از ۷۰۰ تحریم 
شــخص حقیقی و حقوقی علیه ما انجام 
شــد و زمان اوباما حدود ۸۰۰تحریم هم 
آنها داشتند که برچسب هسته ای ندارد و 
مثلا بعنوان تروریسم و حقوق بشر است، 

بنابرایــن این ۱۵۰۰ شــخصیت حقیقی 
و حقوقی هســت. شــیبانی تاکید کرد: 
بایدن  برای  بنابراین برداشــتن تحریم ها 
به این ســادگی نیست چون نظام آمریکا 
مانع می شود و صهیونیست ها دنبال این 
مسئله هستند.وی با تاکید بر اینکه یکی 
از بدترین چیزها در بازار عدم ثبات است، 
گفت: جان بولتون کتابی نوشــته که در 
آن استفان لوی معاون خزانه داری آمریکا 
در زمان بوش هست و در مورد ایران کار 
می کرد که اوباما پــس از روی کار آمدن 
او را نگه داشــت و او  ۱۰۰سفر محرمانه 
کــرد که بگوید با ایــران کار نکنید و این 
پنهانکاری ها چیزی اســت که در برجام 
نیست.شیبانی با بیان اینکه من می گفتم 
ســوئیفت باز نخواهد شــد و رئیس بانک 
مرکــزی وقت می گفت مــا خدماتش را 
از بحریــن می خریــم، اظهار داشــت: ما 
می گفتیــم بحرین اختیاری از خود ندارد 
و شــما چگونه اعتمــاد کرده اید و دیدیم 
که ســوئیفت هیــچ وقت به مــا خدمت 
نداد. گفتم نرم افزارش آمریکایی هســت 
و متعلق به مایکروســافت اســت.رییس 
اســبق بانک مرکزی با تاکیــد بر اینکه 
برای مذاکره دو چیز اولین شــرط است 
که اول نفت مان را راحت بتوانیم بفروشیم 
و دوما بتوانیم پولش را بچرخانیم، گفت: 
اگر این دوتا برآورده شود، اصل کار اینها 
هســت و بعد فرعیات هم می ماندو باید 
ســوئیفت هم به ما کمک کند و بانک ها 
هم کار کننــد. وی ضمن تاکید بر اینکه 
تمام قوانینی که کنگــره ضد ما تصویب 
کرد مثل آیســا و کاتســا در زمان اوباما 
و دموکرات هــا بــود، تصریح کــرد: یک 
راهش این هست که بگویم اگر به برجام 
برمیگردید اول باید طــی کنیم اگر قرار 
باشــد مثل دفعه پیش ظاهــر برگردد و 
یا اینکه بگوییــم قدم به قدم و مرحله به 
مرحله جلو برویم تا شاید بتوانیم بر اساس 
قدرت چانه زنی مان چیزی بگیریم.شیبانی 
با انتقاد از تیم مذاکره کننده هســته ای 
ایران اظهار داشــت: تیمی که رفتیم تیم 
مربوطی نبود و از بانــک مرکزی و بیمه 
مرکزی و نفت کســی نبود و کسانی که 
بودن بیشتر سیاســی به امور خارجه ای 
بودند و نتوانســتند جزئیــات را متوجه 
شــوند.وی با تاکید بر اینکه اگر خوشبین 
فکر کنم مســئولینی که برجــام را امضا 
کردند دقیق نمی توانستند در متن برجام 
چیســت گفت: این کار با عجله انجام شد 
ولی حداقل باید از بانک مرکزی و نفت دو 

یا سه کارشناس می رفتند.

 ابراهیم شیبانی: دیپلماسی اقتصادی ما فلج است
شاید آمدن بایدن، شرایط را برای ایران بدتر هم بکند

سلبریتی ها حتی با کمک به فقرا هم در 
حال خدمت به خود هستند

شاه قاسمی گفت:سلبریتی ها، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند درواقع به خودشان خدمت می کنند 
بنابراین اگر قبول نمی کنیم که در خدمت سرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.به 
گزارش خبرگزاری مهر، به همت پژوهشکده مطالعات فرهنگی و ارتباطات پژوهشگاه علوم انسانی و مطالعات 
فرهنگی و با همکاری کرسی ارتباطات علم یونسکو و انجمن مطالعات فرهنگی و ارتباطات وبینار »فرهنگ 
شهرت و پورنوگرافی فقر« برگزار شد.در این نشست احسان شاه قاسمی، عضو هیأت علمی دانشگاه تهران 
در ابتدا به فرهنگ شهرت در جوامع مختلف و ازجمله ایران اشاره کرد و گفت: سلبریتی ها یا افراد مشهور 
در همه ی جوامع افراد تأثیرگذاری هستند و حتی از افراد علمی نیز مهم تر هستند و نقش مهمی در بسیج 
افکار عمومی دارند. در ســال های اخیر سلبریتی ها بنا بر توصیه ی مشاوران تبلیغاتی خود در حوزه هایی 
وارد شدند که اساساً هیچ تخصص و مدرکی ندارند و از این طریق می خواهند بیشتر خود را مطرح کرده 
و از این طریق ثروت خود را افزایش دهند. به عنوان مثال، در حوزه ی حقوق حیوانات یا بحث های محیط 
زیست وارد می شوند یا به عنوان سفیر ایدز و انرژی پاک مطرح می شوند، در حالی که در این حوزه ها اصلًا 
تخصصی ندارند.وی خاطر نشان کرد: متفکران چپ اساساً معتقدند که سلبریتی ها در خدمت سرمایه داری 
هســتند و کمک می کنند که سرمایه داری از خود تصویری انســانی و نیک خواه ارائه دهد. علاوه بر این، 
ســرمایه داری از این طریق فقر را نه به عنوان یک مشکل ساختاری در جوامع، بلکه مشکل فردی معرفی 
می کند. شاه قاسمی به نظرات »ژیژک« در این رابطه اشاره کرد و افزود: وی معتقد است که سلبریتی ها بین 
جهان سرمایه داری و جهان فقر پل می زنند. پول می آورند و مدرسه می سازند. بچه ای را به فرزندی قبول 
می کنند، به افراد فقیر پول توزیع می کنند و کارهایی نظیر این انجام می دهند که نام این، سرمایه داری بدون 
کافئین است! سرمایه داری را بدون سرمایه داری نشان می دهند. در واقع سرمایه داری بسیار متجاوز است و 
در آن همه چیز »خوار« به نظر می آید، اما به کمک سلبریتی ها آرام به نظر می رسد. لذا جامعه ای که ممکن 
است شورش کند را آرام می کنند. شاه قاسمی در ادامه به بعُد دیگر این فرهنگ پرداخت و گفت: سلبریتی ها 
با خدمت شــان درواقع به خودشــان خدمت می کنند، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند. نمونه ی آن 
کنسرتی بود که چندسال پیش خواننده ها با هزینه ی خودشان آواز خواندند و پول زیادی که جمع شد را 
به آفریقا فرستادند. آن ها نمی گویند که چگونه از این طریق سود شخصی به دست آوردند و درواقع در حال 
فریب ما هستند. در بعد از همین کنسرت، فروش محصولات همه بی این خواننده هایی که در این کنسرت 
مشارکت داشتند، چندین برابر شد. لذا تیم نامورساز برای آنها تعیین می کند که جلوی دوربین برود و با 
بیشترین نمایش، کمترین هزینه را بدهد و سود خود را نیز به دست آورد. بنابراین اگر قبول نمی کنیم که 
در خدمت ســرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.وی با ذکر نمونه های متعددی از 
فعالیت های سلبریتی ها در ایران تصریح کرد: در ایران سلبریتی ها اگر سیاسی نباشند، می توانند برخی کارها 
را انجام دهند و در بسیاری از موارد رسماً تخلف هم می کنند. از مردم پول گرفتند، اما به همان اندازه خرج 
نکردند. بنگاه های خیریه هم گاهی از این طریق پول شویی می کنند. در این رابطه ما هم مقصر هستیم که از 
آن ها می خواهیم که به مناطقی که وضع بدی دارند، بروند. ما گاهی با آن ها هم دست هستیم. رنج مردم را 
می بینیم و کمک به آن ها را به سلبریتی ها می سپاریم و خیال خودمان را راحت می کنیم تا از احساس گناه 
خود بکاهیم. کنش خود را با آن ها هماهنگ می کنیم و حتی انفعال خودمان را به سلبریتی می دهیم با این 
تصور که مشکل حل خواهد شد. این پژوهشگر فرهنگ شهرت افزود: من این صنعت نیکوکاری را ساختار 
علمی دادم و از آن تشبیه به پورنوگرافی کردم. پورن یک واژه ی تحقیرآمیز است و ارزان ترین طبقه ی مردم 

هستند که هیچ هنری ندارند و در نهایت تنها بدن شان را در اختیار دیگران قرار می دهند. 

 زنان بیشتر از مردان فیلم و سریال 
تماشا می کنند

بر اساس پژوهش های انجام شده زنان نسبت به مردان، بیشتر فیلم و سریال و کارتون نگاه می کنند و کمتر 
موسیقی و شو و مستند می بینند. همچنین با افزایش سطح تحصیلات، تماشای برنامه های موسیقی، شو و 
آموزشی افزایش پیدا می کند.  به گزارش مرکز خبر شورای عالی انقلاب فرهنگی، شناخت عالمانه مصرف 
فرهنگی، پژوهش»موج سوم پیماش سنجش وضعیت مصرف کالاهای فرهنگی در ایران« به کوشش دکتر 
سعید معیدفر )مدیر علمی(، محمد سلگی )مدیر طرح( و عباس وریج کاظمی )ناظر علمی( انجام شده که 
توسط پژوهشگاه فرهنگ، هنر و ارتباطات در سال ۱۳۹۹ منتشر شده است.داده  های این پژوهش به شیوه 
پیمایش گردآوری شده است. اطلاعات مربوط به شهروندان ایرانی از طریق پرسشنامه ساختاریافته به صورت 
مصاحبه رودرو، جمع آوری شده است. همچنین جمعیت آماری این پژوهش، شامل تمامی افراد ۱۵ سال 
به بالای ساکن شهر و روستاهای کشور است.تعداد نمونه در این بررسی ۱۵۶۰۶ نفر در ۳۱ استان کشور 
هستند. در بخش »دستگاه های شنیداری و دیداری« این پیمایش درباره استفاده از دستگاه های شنیداری 
و دیداری، از پاسخ گویان پرسیده شده است: کدام یک از دستگاه های صوتی و تصویری را استفاده می کنید؟ 

که به شرح ذیل نگاشته شده است: 
۲۳.۱ درصد گفته اند که از رایانه استفاده می کنند. ۱۹.۷ درصد گفته اند از سینمای خانگی، ۱۵.۶ درصد 
سی دی یا دی وی دی پلیر، ۳.۶ درصد ستاپ باکس، ۵ درصد ام پی تری پلیر، ۳.۶ درصد بلندگوهای بلوتوثی و 
۲.۶ درصد دستگاه ام پی فورپلیر استفاده می کنند. ۵۴.۱ درصد هم گفته اند که از هیچ یک از این دستگاه ها 

استفاده  نمی کنند.
اولویت در اســتفاده از دستگاه های شنیداری و دیداری نیز پرسش شده اســت که در اولویت اول، ۳۶.۳ 
درصد استفاده کنندگان از این دستگاه ، گفته اند از رایانه،  ۳۳.۹ درصد از سینمای خانگی، ۱۵.۲ درصد از 
سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۵.۰ درصد از ستاپ باکس و سپس حدود ۰.۶ تا ۱.۶ درصد از ام پی تری پلیر و 

بلندگوی بلوتوثی و ام پی فورپلیر استفاده می کنند.
اما در اولویت دوم،۲۹.۳ درصد از رایانه، ۲۸.۵ درصد از سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۱۶.۳ درصد از سینمای 
خانگی و ســپس ۹ درصد از ام پی تری پلیر، ۶.۸ درصد از بلندگوهای بلوتوثی، ۴.۶ درصد از ستاپ باکس و 
۴/۴ درصد از ام پی فورپلیر اســتفاده می کنند . همچنین در ادامه بخش »نوع برنامه های مورد استفاده از 
دســتگاه های شنیداری« این پیمایش در مورد اینکه از دستگاه های شنیداری، معمولاً چه برنامه هایی را 
گوش می کنید؟ در اولویت اول، ۷۹.۳ درصد استفاده کنندگان از دستگاه های شنیداری، از این دستگاه ها، 
موسیقی گوش می کنند. برنامه های آموزشی، قرآن، برنامه های سرگرمی و صداهای مذهبی با به ترتیب ۵.۴، 

۴.۹، ۳.۸، ۳.۵ درصد در ردیف های بعدی شنیدن برنامه های شنیداری هستند.
اما در اولویت دوم، برنامه های آموزشی با ۲۹.۹ درصد و برنامه های سرگرمی با ۲۱.۵ درصد بیشترین شنونده 
و سپس صداهای مذهبی با ۱۷.۳ درصد، قرآن با ۱۰.۹ درصد، سخنرانی با ۸/۸ درصد و قصه و داستان با ۸ 

درصد در ردیف های بعدی برنامه های شنیداری پرمخاطب هستند.
لذا مشخص شد با کاهش سن، شنیدن موسیقی و با افزایش سن شنیدن قرآن و نواهای مذهبی، سخنرانی، 

جوک و برنامه های سرگرمی، قصه و داستان، افزایش می یابد.
مردان بیشتر از زنان، موسیقی و سخنرانی می شنوند و زنان بیشتر از مردان، قرآن گوش می دهند.

با افزایش سطح تحصیلات، شنیدن موسیقی و برنامه های آموزشی افزایش و شنیدن نواهای مذهبی، جوک 
و برنامه های ســرگرمی کاهش می یابد.با افزایش منزلت شغلی، شنیدن برنامه های آموزشی افزایش پیدا 

می کند و شنیدن موسیقی و جوک و برنامه های سرگرمی کاهش می یابد.

سرطان معده کُشنده ترین سرطان در ایران
دبیــر اجرایی پنجمیــن کنگره انکولــوژی ایران 
گفت: سرطان معده کشنده ترین سرطان در ایران 
محســوب می شــود.  به گزارش خبرگزاری مهر، 
محمدعلی برومند در آســتانه برگزاری پنجمین 
کنگره بین المللی و پانزدهمین کنگره سالانه انجمن 
کلینیکال انکولوژی ایران که دوم و ســوم و نهم و 
دهم بهمن برگزار می شــود اظهار داشت: به دلیل 
همه گیری کرونا، کنگره امســال به صورت وبینار 
برگزار می شــود و ما تلاش کردیم محدودیت های ناشی از آن را در این زمینه تبدیل به فرصت کنیم. بر 
همین اساس، حضور اساتید بین المللی را در مقایسه با سال های گذشته که مشکلاتی در رفت و آمد و حضور 
آنها وجود داشت، افزایش دادیم.وی با اشاره به اینکه شعار کنگره امسال »درمان سرطان ورای محدودیت ها« 
اســت، گفت: با حضور اساتید و صاحبنظران برجسته داخلی و خارجی، در خصوص موضوعاتی همچون 

سرطان های سینه، معده، رحم، سر و گردن، پروستات، تومور مغزی و لنفوم بحث و تبادل نظر می شود.

اذان ظهر:۱۲:۱۵
غروب آفتاب:۱۷:۱۸

اذان مغرب:۱۷:۳۷
نیمه شب:۲۳:۳۱

اذان صبح فردا:۰۵:۴۴
طلوع آفتاب فردا:۰۷:۱۲

الهه صالحی 
براساس دســتور آموزش و پرورش برخی مدارس در 

نقاط زرد و آبی از اول بهمن ماه باز خواهند شد.
در هفته ای که گذشت، دســتورالعملی از سوی وزیر 
آموزش و پرورش در رابطه با بازگشایی مجدد مدارس 
در مناطــق زرد و آبی با رعایــت کامل پروتکل های 
بهداشتی منتشــر شــد که واکنش های مختلفی را 
از ســوی معلمان، والدین و کارشناســان آموزشــی 
برانگیخت. این دســتورالعمل شــامل دانش آموزان 
پایه های اول و دوم ابتدایی در مناطق دارای وضعیت 
زرد و آبی، دانش آموزان مدارس ابتدایی و متوســطه 
دارای جمعیــت کمتــر از ۵۰ نفــر در وضعیت آبی 
وهنرجویان هنرستان های فنی وحرفه ای و کاردانش 

در وضعیت زرد و آبی می شود.
حضور در مدرسه اجباری نیست

انتشــار همین خبر، واکنش های زیادی را به ویژه از 
ســوی والدین دانش آموزان برانگیخت. برخی گفتند 
که آزموده را آزمودن خطاســت و تجربه بازگشــایی 
مدارس در شــهریور ماه نشــان داد که این تصمیم 
احتمــالا تصمیم درســتی نیســت چرا کــه جدا از 
رعایت شدن یا نشــدن پروتکل ها در مدارس، اغلب 
والدین حاضر به فرســتادن فرزندان خود به مدرسه 
نیســتند. برخی دیگر هم گفته بودند که بازگشــایی 
مدارس مســاوی با موج چهارم کروناست.روز گذشته 
علیرضا رئیسی، ســخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا 
بــا تاکید بر اینکه حضور در مــدارس به هیچ عنوان 
اجباری نخواهد بود، گفت: برای پایه های اول و دوم 
در مناطق آبــی و زرد به صورت اختیاری خانواده ها 
می توانند دانش آموزان را به مدرسه بفرستند؛ کلاس 
کمتر از ۱۰ نفر و مدرســه با جمعیــت کمتر از ۵۰ 
نفر هم جزو شــاخص هایی بود که اعلام شد. برنامه 
ریــزی خود آموزش و پروش حداکثر دو روز در هفته 
و یکی دو ســاعت در هرروز اســت که آن هم اصلا 
اجباری نیســت.در همین رابطه محمد که معلم پایه 
چهارم دبســتان است، به خبرآنلاین می گوید: من به 
عنــوان معلم دلتنگ دانش آموزانم هســتم و فضای 
کلاس هــای آنلاین به کلی بــا کلاس درس متفاوت 
اســت. در فضای کلاس تعامل ها شکل دیگری دارند 

کــه در آموزش آنلایــن تنها به تلاش بــرای انتقال 
مفهوم درس بســنده می شــود و این تعامل ها از بین 
رفته اســت.او ادامه می دهد: جــدای از این موضوع، 
مســائل دیگری هم وجود دارد که خود این آموزش 
را هم مخــدوش می کنند. مانند قطعی اینترنت، برق 
یا نامناسب بودن بستر آموزشی؛ اما واقعیت این است 
که به عنوان معلم فکر نمی کنم راهکار حل مســئله، 
بازگشــایی مدارس باشــد. چرا کــه از طرفی حتی 
اگر پروتکل از ســوی مدرســه رعایت شود، بچه های 
دبستانی ممکن است چندان در رعایت این پروتکل ها 
موفق نباشند و اگر هم زیاد از حد برای آموختن این 
رفتارها به آنها اصرار کنیــم، دچار اضطراب خواهند 
شــد.ورود به فضای مدرســه و اجتماعی شدن برای 
کودکانی که تازه امســال قرار بود مدرســه را تجربه 
کنند، یکی از دلایل بازگشایی مدارس است. چرا که 
به گفته کارشناســان این حوزه، آموزش تنها وظیفه 
مدارس نیســت و علاوه بر این از آنجایی که مشخص 
نیست وضعیت فعلی تا چه زمانی طول بکشد باید کم 
کم با رعایت پروتکل های بهداشــتی به زندگی عادی 
برگشــت.در همین باره هاجر نیک صفت، کارشناس 
آموزشــی و رئیس پژوهشــگاه مطالعــات آموزش و 
پــرورش به خبرآنلاین می گوید: اگــر از حوزه تعلیم 
تربیتی نگاه کنیم، آســیب های بیشتری در حال وارد 
شــدن به بچه هاســت؛ به طور مثال رابطه رو در رو 
و ارتبــاط متقابل معلم و شــاگرد بین دانش آموزان، 
یادگیــری روابط اجتماعی، ســحرخیزی، تحرک و... 
برای بچه ها که در حال رشــد هستند، مفید است و 
اگر آســیب وارد شــود، قابل جبران نخواهد بود.او با 
تاکیــد بر اینکه هیچ چیزی جــای آموزش حضوری 
را نمی گیــرد، ادامــه می دهد: بهتریــن راه آموزش، 
آموزش فرد به فرد اســت؛ یعنی تا این حد مســئله 
حضور اهمیت بالایی دارد و موثر است. ما قرار نیست 
چهار کلمه و فرمول به بچه یاد بدهیم. درس زندگی 
را بچــه ها باید در مدرســه بیاموزند کــه در فضای 
مجــازی نمی توان آن را یاد گرفت. چرا که مدرســه 
تنها برای درس نیســت و بچه ها خیلی مسائل را در 
جمع همسالانشــان می آموزند که ایــن تاثیر خیلی 
بیشــتر از معلمان و خانواده است. نیک صفت ادامه 

می دهد: اصل سلامتی مردم است، ولی امید است که 
مسئولین راه های آسان را انتخاب نکنند و در عین در 
نظر گرفتن سلامتی مردم، تلاش کنند به ابعاد دیگر 
وجودی آنها آسیبی نرسد. ما مطیع تصمیمات ستاد 
ملی مقابله با کرونا هســتیم ولی به عنوان متخصص 
درخواســت می کنم که تیم شــان همه جانبه باشد و 

همه ابعاد را ببیند.
رعایت پروتکل ها شعار است

با این حــال الهام که مادر دو دانش آموز پایه چهارم 
و دوم اســت در این باره به خبرآنلاین می گوید: من 
به هیچ عنوان فرزندانم را به مدرسه نخواهم فرستاد. 
به نظر من اســترس ابتلا به کرونا و حضور در فضای 
مدرسه نمی ارزد. از طرفی وقتی کلاس کمتر از ده نفر 
جمعیت داشته باشــد، همین فرایند اجتماعی شدن 
هم برای بچه ها اتفاق نمی افتد. اگر مســئله آموزش 
باشد که در خانه هم آموزش می بینند. شرایط فعلی 
طوری نیست که بخواهم با جان فرزندانم بازی کنم.
هرچند که به طور کلی متخصصان حوزه آموزش، نوع 
حضوری آموزش را بر نــوع آنلاین ارجح تر می دانند، 
اما برخی معتقد اند کــه در حال حاضر چیزی بیش 
از جنبه علمی مطرح است. مهدی بهلولی، کارشناس 
آموزش در این بــاره به خبرآنلاین می گوید: آیا واقعا 
شرایط جوری است که بخواهیم با این وضعیت دانش 
آموز و معلم را به مدرســه بکشانیم و مطمئن باشیم 
که برای کســی اتفاقی نمی افتد؟ من فکر نمی کنم 
اینطــور باشــد. در همین چنــد روز هــم برخی از 
کارشناسان زمینه سلامت هشدار داده اند که این کار 
غلط است.بهلولی رعایت پروتکل ها را در عمل چیزی 
شبیه شعار می داند و ادامه می دهد: ما قبلا هم این را 
شــنیده ایم؛ می گویند مدارس با رعایت پروتکل ها باز 
می شود اما این حرف ها در عمل صحت ندارد و تجربه 
نشان داده است که این اتفاق نمی افتد.این کارشناس 
آموزش توضیح می دهد: دفعه قبل گفتند مدارس باز 
شــود؛ من خودم شخصا رفتم مدرســه و دیدم برای 
ضدعفونی کردن دســت حتی یک قطــره الکل هم 
وجود نــدارد. در حالی که گفته می شــد پروتکل ها 
رعایت شــده است. قطعا شرایط، خصوصا در مدارس 

دولتی، مناسب بازگشایی نیست.

دوراهی بد و بدتر: آموزش آنلاین یا حضوری
 موافقان و مخالفان بازگشایی مدارس چه می گویند؟
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رئیس کل اســبق بانک مرکزی با تاکید 
بر اینکــه بایدن که بیایــد اتفاق خاصی 
نمی افتد و حتی ممکن است از یک نظر 
بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ هم پیمانان 
خــود را دلســرد کــرد ولی بایــدن در 
اجماع ســازی موفق تر اســت و می تواند 
هم پیمانــان اروپایی و آســیایی خود را 
جمع و جور کند. به گزارش گروه سیاسی 
خبرگزاری فارس، برنامه جهان آرا دوشنبه 
ابراهیم شیبانی  با حضور  شب)۲۹دیماه( 
عضو شــورای راهبــردی روابط خارجی 
و رئیــس کل اســبق بانک مرکــزی با 
موضوع »بررسی تحولات آمریکا، برجام و 
راهبرد سیاســی و اقتصادی دولت بایدن 
در مقابل ایران« از شــبکه افق ســیما به 
روی آنتن رفت. شــیبانی در ابتدای این 
برنامه درپاسخ به سوالی درخصوص تبعات 
حضور بایدن در کاخ ســفید با بیان اینکه 
باید ما نظام سیاسی و اقتصادی آمریکا را 
بشناسیم، گفت: سیاست آمریکا از اقتصاد 
نشــات می گیرد و بنای اقتصاد آمریکا بر 
اصالت سرمایه هســت و انسان تاموقعی 
که بــه افزایش ســرمایه خدمت می کند 
به حساب می آید. وی افزود: شرکت های 
بزرگ آمریکا را شــکل می دهند و قدرت 
دست کمپانی هاســت و هیچ کس بدون 
و  فرماندار  نمی توانــد  حمایت کمپانی ها 
رییس جمهور شود. شــیبانی با تاکید بر 
اینکه محال اســت که یک رییس جمهور 
آمریکا بیاید و مخالف روال گذشته عمل 
کند  و  سیاست ها عوض شود گفت: آمدن 
بایــدن ابدا نمی تواند سیاســت آمریکا را 
عوض کنــد چون باید حافــظ آن بنیان 
اقتصادی باشــد.رئیس کل اســبق بانک 
مرکزی بــا تاکید بر اینکه بایدن که بیاید 
اتفاق خاصی نمی افتد و حتی ممکن است 

از یک نظر بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ 
هم پیمانان خود را دلسرد کرد ولی بایدن 
در اجماع سازی موفق تر است و می تواند 
هم پیمانان اروپایی و آسیایی خود را جمع 
و جور کند. وی افزود: بوش در ســال ۸۷ 
یک میلیارد و هفتصد شصت میلیون دلار 
از اموال بانک مرکــزی را بلوکه کرد و تا 
سال ۹۵سرقت دیگری نبود تا اینکه اوباما 
۹سال بعد در تیرماه با ما برخاک را امضا 
کــرد و در خرداد یک میلیــارد و هفتضد 
هزار دلار پول بانک مرکزی را سرقت کرد 
و حتــی داخل ایران هم اعتراضی نشــد، 
اظهار داشــت: بایــدن همان موقع معاون 
اوباما بود و الان اوباما مشاور بایدن هست 
و این نیســت که ما فکر مــی کنیم دنیا 
عوض می شود و هرچند شعارها مقداری 
فرق دارد و بایدن نگهبان نظامی هســت 
که براســاس سرمایه داری هست و درون 
آن سرمایه داری کسانی هستند که کاملًا 
منافــع خــود را می جویند.عضو شــورای 
روابط خارجی در پاســخ به این سوال که 
اگر با آمــدن بایدن تغییر رخ نخواهد داد 
علت تغییر و تحول در بازار ارز و ســکه و 
خودروی ایران چیست، تصریح کرد: اول 
که برجام امضا شــد، جشن در خیابان ها 
راه افتاد و رییــس بانک مرکزی وقت در 
جلســه ای گفت هزار ال ســی باز شد در 
حالی که کســی که این حــرف را میزند 
اساسا نمی داند ال سی چیست و بعد همه 
دیدیم که حتی یــک معامله ۲۰ میلیون 
دلاری نتوانســتیم از طریق بانکهای شان 
انجام دهیــم.وی با تاکید بر اینکه آمریکا 
حافظ منافع خودش و سیســتم سرمایه 
داری هســت، گفت: الان ممکن است که 
قیمت ها از نظر روانی پایین بیاید ولیاین 
نمی تواند آنچنان بلند مدت باشــد مگر 

این که بتوانیــم در مذاکراتی که بعداً به 
وجود می آید چیزی را بگیریم. شــیبانی 
با اشاره به اینکه ما در این مدت مقداری 
تولید قدرت کرده و برای خود راه باز کرده 
ایم گفت: من نگران هستم که با دلخوشی 
آن راه هایــی که باز کرده ایم هم بســته 
شود.رئیس اسبق بانک مرکزی با اشاره به 
راههای عبور از تحریم ها در شرایط فعلی 
اظهار داشت: الان راه هایی را پیدا کردیم 
و عمل می کنیم و سیستم پایاپای و غیره 
پایاپای اســت و الان صادرات حدود ۳۸ 
میلیارد دلاری غیر نفتی ما انجام می شود 
و از کانال های دلاری و یوترِن و یورو رد 
نمی شــود چون این راه ها بســته است.

وی تاکید کرد: اگر این راه ها را از دســت 
بدهیم و دلمان خوش باشــد که سوئیفت 
باز میشــود اگر مجدد بخواهیم برگردیم 
هزینه دارد و باید مجدداً معطل بشــویم 
و هزینه بپردازیــم و ما باید این راه ها را 
نگه داریم و البته من مخالف این نیســتم 
که مذاکره کنیم.شــیبانی در پاســخ این 
پرسش که آیا بایدن به برجام بر می گردد 
و تحریــم ها را لغــو می کند و آیا با عمل 
بایدن به تعهدات آمریکا در برجام معجزه 
ای در اقتصاد رخ خواهد داد، تصریح کرد: 
بایدن گفتــه به برجــام برمی گردم ولی 
شرط و شروطی مطرح میکند و این یک 
مانع هست چون ما حاضر نیستیم این را 
به شرط و شــروط دیگری پیوند بدهیم.

وی افزود: اصولا اگر هــم بخواهد بردارد 
برای بایدن به این ســادگی نیست چون 
در زمــان ترامــپ بیــش از ۷۰۰ تحریم 
شــخص حقیقی و حقوقی علیه ما انجام 
شــد و زمان اوباما حدود ۸۰۰تحریم هم 
آنها داشتند که برچسب هسته ای ندارد و 
مثلا بعنوان تروریسم و حقوق بشر است، 

بنابرایــن این ۱۵۰۰ شــخصیت حقیقی 
و حقوقی هســت. شــیبانی تاکید کرد: 
بایدن  برای  بنابراین برداشــتن تحریم ها 
به این ســادگی نیست چون نظام آمریکا 
مانع می شود و صهیونیست ها دنبال این 
مسئله هستند.وی با تاکید بر اینکه یکی 
از بدترین چیزها در بازار عدم ثبات است، 
گفت: جان بولتون کتابی نوشــته که در 
آن استفان لوی معاون خزانه داری آمریکا 
در زمان بوش هست و در مورد ایران کار 
می کرد که اوباما پــس از روی کار آمدن 
او را نگه داشــت و او  ۱۰۰سفر محرمانه 
کــرد که بگوید با ایــران کار نکنید و این 
پنهانکاری ها چیزی اســت که در برجام 
نیست.شیبانی با بیان اینکه من می گفتم 
ســوئیفت باز نخواهد شــد و رئیس بانک 
مرکــزی وقت می گفت مــا خدماتش را 
از بحریــن می خریــم، اظهار داشــت: ما 
می گفتیــم بحرین اختیاری از خود ندارد 
و شــما چگونه اعتمــاد کرده اید و دیدیم 
که ســوئیفت هیــچ وقت به مــا خدمت 
نداد. گفتم نرم افزارش آمریکایی هســت 
و متعلق به مایکروســافت اســت.رییس 
اســبق بانک مرکزی با تاکیــد بر اینکه 
برای مذاکره دو چیز اولین شــرط است 
که اول نفت مان را راحت بتوانیم بفروشیم 
و دوما بتوانیم پولش را بچرخانیم، گفت: 
اگر این دوتا برآورده شود، اصل کار اینها 
هســت و بعد فرعیات هم می ماندو باید 
ســوئیفت هم به ما کمک کند و بانک ها 
هم کار کننــد. وی ضمن تاکید بر اینکه 
تمام قوانینی که کنگــره ضد ما تصویب 
کرد مثل آیســا و کاتســا در زمان اوباما 
و دموکرات هــا بــود، تصریح کــرد: یک 
راهش این هست که بگویم اگر به برجام 
برمیگردید اول باید طــی کنیم اگر قرار 
باشــد مثل دفعه پیش ظاهــر برگردد و 
یا اینکه بگوییــم قدم به قدم و مرحله به 
مرحله جلو برویم تا شاید بتوانیم بر اساس 
قدرت چانه زنی مان چیزی بگیریم.شیبانی 
با انتقاد از تیم مذاکره کننده هســته ای 
ایران اظهار داشــت: تیمی که رفتیم تیم 
مربوطی نبود و از بانــک مرکزی و بیمه 
مرکزی و نفت کســی نبود و کسانی که 
بودن بیشتر سیاســی به امور خارجه ای 
بودند و نتوانســتند جزئیــات را متوجه 
شــوند.وی با تاکید بر اینکه اگر خوشبین 
فکر کنم مســئولینی که برجــام را امضا 
کردند دقیق نمی توانستند در متن برجام 
چیســت گفت: این کار با عجله انجام شد 
ولی حداقل باید از بانک مرکزی و نفت دو 

یا سه کارشناس می رفتند.

 ابراهیم شیبانی: دیپلماسی اقتصادی ما فلج است
شاید آمدن بایدن، شرایط را برای ایران بدتر هم بکند

سلبریتی ها حتی با کمک به فقرا هم در 
حال خدمت به خود هستند

شاه قاسمی گفت:سلبریتی ها، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند درواقع به خودشان خدمت می کنند 
بنابراین اگر قبول نمی کنیم که در خدمت سرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.به 
گزارش خبرگزاری مهر، به همت پژوهشکده مطالعات فرهنگی و ارتباطات پژوهشگاه علوم انسانی و مطالعات 
فرهنگی و با همکاری کرسی ارتباطات علم یونسکو و انجمن مطالعات فرهنگی و ارتباطات وبینار »فرهنگ 
شهرت و پورنوگرافی فقر« برگزار شد.در این نشست احسان شاه قاسمی، عضو هیأت علمی دانشگاه تهران 
در ابتدا به فرهنگ شهرت در جوامع مختلف و ازجمله ایران اشاره کرد و گفت: سلبریتی ها یا افراد مشهور 
در همه ی جوامع افراد تأثیرگذاری هستند و حتی از افراد علمی نیز مهم تر هستند و نقش مهمی در بسیج 
افکار عمومی دارند. در ســال های اخیر سلبریتی ها بنا بر توصیه ی مشاوران تبلیغاتی خود در حوزه هایی 
وارد شدند که اساساً هیچ تخصص و مدرکی ندارند و از این طریق می خواهند بیشتر خود را مطرح کرده 
و از این طریق ثروت خود را افزایش دهند. به عنوان مثال، در حوزه ی حقوق حیوانات یا بحث های محیط 
زیست وارد می شوند یا به عنوان سفیر ایدز و انرژی پاک مطرح می شوند، در حالی که در این حوزه ها اصلًا 
تخصصی ندارند.وی خاطر نشان کرد: متفکران چپ اساساً معتقدند که سلبریتی ها در خدمت سرمایه داری 
هســتند و کمک می کنند که سرمایه داری از خود تصویری انســانی و نیک خواه ارائه دهد. علاوه بر این، 
ســرمایه داری از این طریق فقر را نه به عنوان یک مشکل ساختاری در جوامع، بلکه مشکل فردی معرفی 
می کند. شاه قاسمی به نظرات »ژیژک« در این رابطه اشاره کرد و افزود: وی معتقد است که سلبریتی ها بین 
جهان سرمایه داری و جهان فقر پل می زنند. پول می آورند و مدرسه می سازند. بچه ای را به فرزندی قبول 
می کنند، به افراد فقیر پول توزیع می کنند و کارهایی نظیر این انجام می دهند که نام این، سرمایه داری بدون 
کافئین است! سرمایه داری را بدون سرمایه داری نشان می دهند. در واقع سرمایه داری بسیار متجاوز است و 
در آن همه چیز »خوار« به نظر می آید، اما به کمک سلبریتی ها آرام به نظر می رسد. لذا جامعه ای که ممکن 
است شورش کند را آرام می کنند. شاه قاسمی در ادامه به بعُد دیگر این فرهنگ پرداخت و گفت: سلبریتی ها 
با خدمت شــان درواقع به خودشــان خدمت می کنند، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند. نمونه ی آن 
کنسرتی بود که چندسال پیش خواننده ها با هزینه ی خودشان آواز خواندند و پول زیادی که جمع شد را 
به آفریقا فرستادند. آن ها نمی گویند که چگونه از این طریق سود شخصی به دست آوردند و درواقع در حال 
فریب ما هستند. در بعد از همین کنسرت، فروش محصولات همه بی این خواننده هایی که در این کنسرت 
مشارکت داشتند، چندین برابر شد. لذا تیم نامورساز برای آنها تعیین می کند که جلوی دوربین برود و با 
بیشترین نمایش، کمترین هزینه را بدهد و سود خود را نیز به دست آورد. بنابراین اگر قبول نمی کنیم که 
در خدمت ســرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.وی با ذکر نمونه های متعددی از 
فعالیت های سلبریتی ها در ایران تصریح کرد: در ایران سلبریتی ها اگر سیاسی نباشند، می توانند برخی کارها 
را انجام دهند و در بسیاری از موارد رسماً تخلف هم می کنند. از مردم پول گرفتند، اما به همان اندازه خرج 
نکردند. بنگاه های خیریه هم گاهی از این طریق پول شویی می کنند. در این رابطه ما هم مقصر هستیم که از 
آن ها می خواهیم که به مناطقی که وضع بدی دارند، بروند. ما گاهی با آن ها هم دست هستیم. رنج مردم را 
می بینیم و کمک به آن ها را به سلبریتی ها می سپاریم و خیال خودمان را راحت می کنیم تا از احساس گناه 
خود بکاهیم. کنش خود را با آن ها هماهنگ می کنیم و حتی انفعال خودمان را به سلبریتی می دهیم با این 
تصور که مشکل حل خواهد شد. این پژوهشگر فرهنگ شهرت افزود: من این صنعت نیکوکاری را ساختار 
علمی دادم و از آن تشبیه به پورنوگرافی کردم. پورن یک واژه ی تحقیرآمیز است و ارزان ترین طبقه ی مردم 

هستند که هیچ هنری ندارند و در نهایت تنها بدن شان را در اختیار دیگران قرار می دهند. 

 زنان بیشتر از مردان فیلم و سریال 
تماشا می کنند

بر اساس پژوهش های انجام شده زنان نسبت به مردان، بیشتر فیلم و سریال و کارتون نگاه می کنند و کمتر 
موسیقی و شو و مستند می بینند. همچنین با افزایش سطح تحصیلات، تماشای برنامه های موسیقی، شو و 
آموزشی افزایش پیدا می کند.  به گزارش مرکز خبر شورای عالی انقلاب فرهنگی، شناخت عالمانه مصرف 
فرهنگی، پژوهش»موج سوم پیماش سنجش وضعیت مصرف کالاهای فرهنگی در ایران« به کوشش دکتر 
سعید معیدفر )مدیر علمی(، محمد سلگی )مدیر طرح( و عباس وریج کاظمی )ناظر علمی( انجام شده که 
توسط پژوهشگاه فرهنگ، هنر و ارتباطات در سال ۱۳۹۹ منتشر شده است.داده  های این پژوهش به شیوه 
پیمایش گردآوری شده است. اطلاعات مربوط به شهروندان ایرانی از طریق پرسشنامه ساختاریافته به صورت 
مصاحبه رودرو، جمع آوری شده است. همچنین جمعیت آماری این پژوهش، شامل تمامی افراد ۱۵ سال 
به بالای ساکن شهر و روستاهای کشور است.تعداد نمونه در این بررسی ۱۵۶۰۶ نفر در ۳۱ استان کشور 
هستند. در بخش »دستگاه های شنیداری و دیداری« این پیمایش درباره استفاده از دستگاه های شنیداری 
و دیداری، از پاسخ گویان پرسیده شده است: کدام یک از دستگاه های صوتی و تصویری را استفاده می کنید؟ 

که به شرح ذیل نگاشته شده است: 
۲۳.۱ درصد گفته اند که از رایانه استفاده می کنند. ۱۹.۷ درصد گفته اند از سینمای خانگی، ۱۵.۶ درصد 
سی دی یا دی وی دی پلیر، ۳.۶ درصد ستاپ باکس، ۵ درصد ام پی تری پلیر، ۳.۶ درصد بلندگوهای بلوتوثی و 
۲.۶ درصد دستگاه ام پی فورپلیر استفاده می کنند. ۵۴.۱ درصد هم گفته اند که از هیچ یک از این دستگاه ها 

استفاده  نمی کنند.
اولویت در اســتفاده از دستگاه های شنیداری و دیداری نیز پرسش شده اســت که در اولویت اول، ۳۶.۳ 
درصد استفاده کنندگان از این دستگاه ، گفته اند از رایانه،  ۳۳.۹ درصد از سینمای خانگی، ۱۵.۲ درصد از 
سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۵.۰ درصد از ستاپ باکس و سپس حدود ۰.۶ تا ۱.۶ درصد از ام پی تری پلیر و 

بلندگوی بلوتوثی و ام پی فورپلیر استفاده می کنند.
اما در اولویت دوم،۲۹.۳ درصد از رایانه، ۲۸.۵ درصد از سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۱۶.۳ درصد از سینمای 
خانگی و ســپس ۹ درصد از ام پی تری پلیر، ۶.۸ درصد از بلندگوهای بلوتوثی، ۴.۶ درصد از ستاپ باکس و 
۴/۴ درصد از ام پی فورپلیر اســتفاده می کنند . همچنین در ادامه بخش »نوع برنامه های مورد استفاده از 
دســتگاه های شنیداری« این پیمایش در مورد اینکه از دستگاه های شنیداری، معمولاً چه برنامه هایی را 
گوش می کنید؟ در اولویت اول، ۷۹.۳ درصد استفاده کنندگان از دستگاه های شنیداری، از این دستگاه ها، 
موسیقی گوش می کنند. برنامه های آموزشی، قرآن، برنامه های سرگرمی و صداهای مذهبی با به ترتیب ۵.۴، 

۴.۹، ۳.۸، ۳.۵ درصد در ردیف های بعدی شنیدن برنامه های شنیداری هستند.
اما در اولویت دوم، برنامه های آموزشی با ۲۹.۹ درصد و برنامه های سرگرمی با ۲۱.۵ درصد بیشترین شنونده 
و سپس صداهای مذهبی با ۱۷.۳ درصد، قرآن با ۱۰.۹ درصد، سخنرانی با ۸/۸ درصد و قصه و داستان با ۸ 

درصد در ردیف های بعدی برنامه های شنیداری پرمخاطب هستند.
لذا مشخص شد با کاهش سن، شنیدن موسیقی و با افزایش سن شنیدن قرآن و نواهای مذهبی، سخنرانی، 

جوک و برنامه های سرگرمی، قصه و داستان، افزایش می یابد.
مردان بیشتر از زنان، موسیقی و سخنرانی می شنوند و زنان بیشتر از مردان، قرآن گوش می دهند.

با افزایش سطح تحصیلات، شنیدن موسیقی و برنامه های آموزشی افزایش و شنیدن نواهای مذهبی، جوک 
و برنامه های ســرگرمی کاهش می یابد.با افزایش منزلت شغلی، شنیدن برنامه های آموزشی افزایش پیدا 

می کند و شنیدن موسیقی و جوک و برنامه های سرگرمی کاهش می یابد.

سرطان معده کُشنده ترین سرطان در ایران
دبیــر اجرایی پنجمیــن کنگره انکولــوژی ایران 
گفت: سرطان معده کشنده ترین سرطان در ایران 
محســوب می شــود.  به گزارش خبرگزاری مهر، 
محمدعلی برومند در آســتانه برگزاری پنجمین 
کنگره بین المللی و پانزدهمین کنگره سالانه انجمن 
کلینیکال انکولوژی ایران که دوم و ســوم و نهم و 
دهم بهمن برگزار می شــود اظهار داشت: به دلیل 
همه گیری کرونا، کنگره امســال به صورت وبینار 
برگزار می شــود و ما تلاش کردیم محدودیت های ناشی از آن را در این زمینه تبدیل به فرصت کنیم. بر 
همین اساس، حضور اساتید بین المللی را در مقایسه با سال های گذشته که مشکلاتی در رفت و آمد و حضور 
آنها وجود داشت، افزایش دادیم.وی با اشاره به اینکه شعار کنگره امسال »درمان سرطان ورای محدودیت ها« 
اســت، گفت: با حضور اساتید و صاحبنظران برجسته داخلی و خارجی، در خصوص موضوعاتی همچون 

سرطان های سینه، معده، رحم، سر و گردن، پروستات، تومور مغزی و لنفوم بحث و تبادل نظر می شود.

اذان ظهر:۱۲:۱۵
غروب آفتاب:۱۷:۱۸

اذان مغرب:۱۷:۳۷
نیمه شب:۲۳:۳۱

اذان صبح فردا:۰۵:۴۴
طلوع آفتاب فردا:۰۷:۱۲

الهه صالحی 
براساس دســتور آموزش و پرورش برخی مدارس در 

نقاط زرد و آبی از اول بهمن ماه باز خواهند شد.
در هفته ای که گذشت، دســتورالعملی از سوی وزیر 
آموزش و پرورش در رابطه با بازگشایی مجدد مدارس 
در مناطــق زرد و آبی با رعایــت کامل پروتکل های 
بهداشتی منتشــر شــد که واکنش های مختلفی را 
از ســوی معلمان، والدین و کارشناســان آموزشــی 
برانگیخت. این دســتورالعمل شــامل دانش آموزان 
پایه های اول و دوم ابتدایی در مناطق دارای وضعیت 
زرد و آبی، دانش آموزان مدارس ابتدایی و متوســطه 
دارای جمعیــت کمتــر از ۵۰ نفــر در وضعیت آبی 
وهنرجویان هنرستان های فنی وحرفه ای و کاردانش 

در وضعیت زرد و آبی می شود.
حضور در مدرسه اجباری نیست

انتشــار همین خبر، واکنش های زیادی را به ویژه از 
ســوی والدین دانش آموزان برانگیخت. برخی گفتند 
که آزموده را آزمودن خطاســت و تجربه بازگشــایی 
مدارس در شــهریور ماه نشــان داد که این تصمیم 
احتمــالا تصمیم درســتی نیســت چرا کــه جدا از 
رعایت شدن یا نشــدن پروتکل ها در مدارس، اغلب 
والدین حاضر به فرســتادن فرزندان خود به مدرسه 
نیســتند. برخی دیگر هم گفته بودند که بازگشــایی 
مدارس مســاوی با موج چهارم کروناست.روز گذشته 
علیرضا رئیسی، ســخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا 
بــا تاکید بر اینکه حضور در مــدارس به هیچ عنوان 
اجباری نخواهد بود، گفت: برای پایه های اول و دوم 
در مناطق آبــی و زرد به صورت اختیاری خانواده ها 
می توانند دانش آموزان را به مدرسه بفرستند؛ کلاس 
کمتر از ۱۰ نفر و مدرســه با جمعیــت کمتر از ۵۰ 
نفر هم جزو شــاخص هایی بود که اعلام شد. برنامه 
ریــزی خود آموزش و پروش حداکثر دو روز در هفته 
و یکی دو ســاعت در هرروز اســت که آن هم اصلا 
اجباری نیســت.در همین رابطه محمد که معلم پایه 
چهارم دبســتان است، به خبرآنلاین می گوید: من به 
عنــوان معلم دلتنگ دانش آموزانم هســتم و فضای 
کلاس هــای آنلاین به کلی بــا کلاس درس متفاوت 
اســت. در فضای کلاس تعامل ها شکل دیگری دارند 

کــه در آموزش آنلایــن تنها به تلاش بــرای انتقال 
مفهوم درس بســنده می شــود و این تعامل ها از بین 
رفته اســت.او ادامه می دهد: جــدای از این موضوع، 
مســائل دیگری هم وجود دارد که خود این آموزش 
را هم مخــدوش می کنند. مانند قطعی اینترنت، برق 
یا نامناسب بودن بستر آموزشی؛ اما واقعیت این است 
که به عنوان معلم فکر نمی کنم راهکار حل مســئله، 
بازگشــایی مدارس باشــد. چرا کــه از طرفی حتی 
اگر پروتکل از ســوی مدرســه رعایت شود، بچه های 
دبستانی ممکن است چندان در رعایت این پروتکل ها 
موفق نباشند و اگر هم زیاد از حد برای آموختن این 
رفتارها به آنها اصرار کنیــم، دچار اضطراب خواهند 
شــد.ورود به فضای مدرســه و اجتماعی شدن برای 
کودکانی که تازه امســال قرار بود مدرســه را تجربه 
کنند، یکی از دلایل بازگشایی مدارس است. چرا که 
به گفته کارشناســان این حوزه، آموزش تنها وظیفه 
مدارس نیســت و علاوه بر این از آنجایی که مشخص 
نیست وضعیت فعلی تا چه زمانی طول بکشد باید کم 
کم با رعایت پروتکل های بهداشــتی به زندگی عادی 
برگشــت.در همین باره هاجر نیک صفت، کارشناس 
آموزشــی و رئیس پژوهشــگاه مطالعــات آموزش و 
پــرورش به خبرآنلاین می گوید: اگــر از حوزه تعلیم 
تربیتی نگاه کنیم، آســیب های بیشتری در حال وارد 
شــدن به بچه هاســت؛ به طور مثال رابطه رو در رو 
و ارتبــاط متقابل معلم و شــاگرد بین دانش آموزان، 
یادگیــری روابط اجتماعی، ســحرخیزی، تحرک و... 
برای بچه ها که در حال رشــد هستند، مفید است و 
اگر آســیب وارد شــود، قابل جبران نخواهد بود.او با 
تاکیــد بر اینکه هیچ چیزی جــای آموزش حضوری 
را نمی گیــرد، ادامــه می دهد: بهتریــن راه آموزش، 
آموزش فرد به فرد اســت؛ یعنی تا این حد مســئله 
حضور اهمیت بالایی دارد و موثر است. ما قرار نیست 
چهار کلمه و فرمول به بچه یاد بدهیم. درس زندگی 
را بچــه ها باید در مدرســه بیاموزند کــه در فضای 
مجــازی نمی توان آن را یاد گرفت. چرا که مدرســه 
تنها برای درس نیســت و بچه ها خیلی مسائل را در 
جمع همسالانشــان می آموزند که ایــن تاثیر خیلی 
بیشــتر از معلمان و خانواده است. نیک صفت ادامه 

می دهد: اصل سلامتی مردم است، ولی امید است که 
مسئولین راه های آسان را انتخاب نکنند و در عین در 
نظر گرفتن سلامتی مردم، تلاش کنند به ابعاد دیگر 
وجودی آنها آسیبی نرسد. ما مطیع تصمیمات ستاد 
ملی مقابله با کرونا هســتیم ولی به عنوان متخصص 
درخواســت می کنم که تیم شــان همه جانبه باشد و 

همه ابعاد را ببیند.
رعایت پروتکل ها شعار است

با این حــال الهام که مادر دو دانش آموز پایه چهارم 
و دوم اســت در این باره به خبرآنلاین می گوید: من 
به هیچ عنوان فرزندانم را به مدرسه نخواهم فرستاد. 
به نظر من اســترس ابتلا به کرونا و حضور در فضای 
مدرسه نمی ارزد. از طرفی وقتی کلاس کمتر از ده نفر 
جمعیت داشته باشــد، همین فرایند اجتماعی شدن 
هم برای بچه ها اتفاق نمی افتد. اگر مســئله آموزش 
باشد که در خانه هم آموزش می بینند. شرایط فعلی 
طوری نیست که بخواهم با جان فرزندانم بازی کنم.

هرچند که به طور کلی متخصصان حوزه آموزش، نوع 
حضوری آموزش را بر نــوع آنلاین ارجح تر می دانند، 
اما برخی معتقد اند کــه در حال حاضر چیزی بیش 
از جنبه علمی مطرح است. مهدی بهلولی، کارشناس 
آموزش در این بــاره به خبرآنلاین می گوید: آیا واقعا 
شرایط جوری است که بخواهیم با این وضعیت دانش 
آموز و معلم را به مدرســه بکشانیم و مطمئن باشیم 
که برای کســی اتفاقی نمی افتد؟ من فکر نمی کنم 
اینطــور باشــد. در همین چنــد روز هــم برخی از 
کارشناسان زمینه سلامت هشدار داده اند که این کار 
غلط است.بهلولی رعایت پروتکل ها را در عمل چیزی 
شبیه شعار می داند و ادامه می دهد: ما قبلا هم این را 
شــنیده ایم؛ می گویند مدارس با رعایت پروتکل ها باز 
می شود اما این حرف ها در عمل صحت ندارد و تجربه 
نشان داده است که این اتفاق نمی افتد.این کارشناس 
آموزش توضیح می دهد: دفعه قبل گفتند مدارس باز 
شــود؛ من خودم شخصا رفتم مدرســه و دیدم برای 
ضدعفونی کردن دســت حتی یک قطــره الکل هم 
وجود نــدارد. در حالی که گفته می شــد پروتکل ها 
رعایت شــده است. قطعا شرایط، خصوصا در مدارس 

دولتی، مناسب بازگشایی نیست.

دوراهی بد و بدتر: آموزش آنلاین یا حضوری
 موافقان و مخالفان بازگشایی مدارس چه می گویند؟
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رئیس کل اســبق بانک مرکزی با تاکید 
بر اینکــه بایدن که بیایــد اتفاق خاصی 
نمی افتد و حتی ممکن است از یک نظر 
بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ هم پیمانان 
خــود را دلســرد کــرد ولی بایــدن در 
اجماع ســازی موفق تر اســت و می تواند 
هم پیمانــان اروپایی و آســیایی خود را 
جمع و جور کند. به گزارش گروه سیاسی 
خبرگزاری فارس، برنامه جهان آرا دوشنبه 
ابراهیم شیبانی  با حضور  شب)۲۹دیماه( 
عضو شــورای راهبــردی روابط خارجی 
و رئیــس کل اســبق بانک مرکــزی با 
موضوع »بررسی تحولات آمریکا، برجام و 
راهبرد سیاســی و اقتصادی دولت بایدن 
در مقابل ایران« از شــبکه افق ســیما به 
روی آنتن رفت. شــیبانی در ابتدای این 
برنامه درپاسخ به سوالی درخصوص تبعات 
حضور بایدن در کاخ ســفید با بیان اینکه 
باید ما نظام سیاسی و اقتصادی آمریکا را 
بشناسیم، گفت: سیاست آمریکا از اقتصاد 
نشــات می گیرد و بنای اقتصاد آمریکا بر 
اصالت سرمایه هســت و انسان تاموقعی 
که بــه افزایش ســرمایه خدمت می کند 
به حساب می آید. وی افزود: شرکت های 
بزرگ آمریکا را شــکل می دهند و قدرت 
دست کمپانی هاســت و هیچ کس بدون 
و  فرماندار  نمی توانــد  حمایت کمپانی ها 
رییس جمهور شود. شــیبانی با تاکید بر 
اینکه محال اســت که یک رییس جمهور 
آمریکا بیاید و مخالف روال گذشته عمل 
کند  و  سیاست ها عوض شود گفت: آمدن 
بایــدن ابدا نمی تواند سیاســت آمریکا را 
عوض کنــد چون باید حافــظ آن بنیان 
اقتصادی باشــد.رئیس کل اســبق بانک 
مرکزی بــا تاکید بر اینکه بایدن که بیاید 
اتفاق خاصی نمی افتد و حتی ممکن است 

از یک نظر بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ 
هم پیمانان خود را دلسرد کرد ولی بایدن 
در اجماع سازی موفق تر است و می تواند 
هم پیمانان اروپایی و آسیایی خود را جمع 
و جور کند. وی افزود: بوش در ســال ۸۷ 
یک میلیارد و هفتصد شصت میلیون دلار 
از اموال بانک مرکــزی را بلوکه کرد و تا 
سال ۹۵سرقت دیگری نبود تا اینکه اوباما 
۹سال بعد در تیرماه با ما برخاک را امضا 
کــرد و در خرداد یک میلیــارد و هفتضد 
هزار دلار پول بانک مرکزی را سرقت کرد 
و حتــی داخل ایران هم اعتراضی نشــد، 
اظهار داشــت: بایــدن همان موقع معاون 
اوباما بود و الان اوباما مشاور بایدن هست 
و این نیســت که ما فکر مــی کنیم دنیا 
عوض می شود و هرچند شعارها مقداری 
فرق دارد و بایدن نگهبان نظامی هســت 
که براســاس سرمایه داری هست و درون 
آن سرمایه داری کسانی هستند که کاملًا 
منافــع خــود را می جویند.عضو شــورای 
روابط خارجی در پاســخ به این سوال که 
اگر با آمــدن بایدن تغییر رخ نخواهد داد 
علت تغییر و تحول در بازار ارز و ســکه و 
خودروی ایران چیست، تصریح کرد: اول 
که برجام امضا شــد، جشن در خیابان ها 
راه افتاد و رییــس بانک مرکزی وقت در 
جلســه ای گفت هزار ال ســی باز شد در 
حالی که کســی که این حــرف را میزند 
اساسا نمی داند ال سی چیست و بعد همه 
دیدیم که حتی یــک معامله ۲۰ میلیون 
دلاری نتوانســتیم از طریق بانکهای شان 
انجام دهیــم.وی با تاکید بر اینکه آمریکا 
حافظ منافع خودش و سیســتم سرمایه 
داری هســت، گفت: الان ممکن است که 
قیمت ها از نظر روانی پایین بیاید ولیاین 
نمی تواند آنچنان بلند مدت باشــد مگر 

این که بتوانیــم در مذاکراتی که بعداً به 
وجود می آید چیزی را بگیریم. شــیبانی 
با اشاره به اینکه ما در این مدت مقداری 
تولید قدرت کرده و برای خود راه باز کرده 
ایم گفت: من نگران هستم که با دلخوشی 
آن راه هایــی که باز کرده ایم هم بســته 
شود.رئیس اسبق بانک مرکزی با اشاره به 
راههای عبور از تحریم ها در شرایط فعلی 
اظهار داشت: الان راه هایی را پیدا کردیم 
و عمل می کنیم و سیستم پایاپای و غیره 
پایاپای اســت و الان صادرات حدود ۳۸ 
میلیارد دلاری غیر نفتی ما انجام می شود 
و از کانال های دلاری و یوترِن و یورو رد 
نمی شــود چون این راه ها بســته است.

وی تاکید کرد: اگر این راه ها را از دســت 
بدهیم و دلمان خوش باشــد که سوئیفت 
باز میشــود اگر مجدد بخواهیم برگردیم 
هزینه دارد و باید مجدداً معطل بشــویم 
و هزینه بپردازیــم و ما باید این راه ها را 
نگه داریم و البته من مخالف این نیســتم 
که مذاکره کنیم.شــیبانی در پاســخ این 
پرسش که آیا بایدن به برجام بر می گردد 
و تحریــم ها را لغــو می کند و آیا با عمل 
بایدن به تعهدات آمریکا در برجام معجزه 
ای در اقتصاد رخ خواهد داد، تصریح کرد: 
بایدن گفتــه به برجــام برمی گردم ولی 
شرط و شروطی مطرح میکند و این یک 
مانع هست چون ما حاضر نیستیم این را 
به شرط و شــروط دیگری پیوند بدهیم.

وی افزود: اصولا اگر هــم بخواهد بردارد 
برای بایدن به این ســادگی نیست چون 
در زمــان ترامــپ بیــش از ۷۰۰ تحریم 
شــخص حقیقی و حقوقی علیه ما انجام 
شــد و زمان اوباما حدود ۸۰۰تحریم هم 
آنها داشتند که برچسب هسته ای ندارد و 
مثلا بعنوان تروریسم و حقوق بشر است، 

بنابرایــن این ۱۵۰۰ شــخصیت حقیقی 
و حقوقی هســت. شــیبانی تاکید کرد: 
بایدن  برای  بنابراین برداشــتن تحریم ها 
به این ســادگی نیست چون نظام آمریکا 
مانع می شود و صهیونیست ها دنبال این 
مسئله هستند.وی با تاکید بر اینکه یکی 
از بدترین چیزها در بازار عدم ثبات است، 
گفت: جان بولتون کتابی نوشــته که در 
آن استفان لوی معاون خزانه داری آمریکا 
در زمان بوش هست و در مورد ایران کار 
می کرد که اوباما پــس از روی کار آمدن 
او را نگه داشــت و او  ۱۰۰سفر محرمانه 
کــرد که بگوید با ایــران کار نکنید و این 
پنهانکاری ها چیزی اســت که در برجام 
نیست.شیبانی با بیان اینکه من می گفتم 
ســوئیفت باز نخواهد شــد و رئیس بانک 
مرکــزی وقت می گفت مــا خدماتش را 
از بحریــن می خریــم، اظهار داشــت: ما 
می گفتیــم بحرین اختیاری از خود ندارد 
و شــما چگونه اعتمــاد کرده اید و دیدیم 
که ســوئیفت هیــچ وقت به مــا خدمت 
نداد. گفتم نرم افزارش آمریکایی هســت 
و متعلق به مایکروســافت اســت.رییس 
اســبق بانک مرکزی با تاکیــد بر اینکه 
برای مذاکره دو چیز اولین شــرط است 
که اول نفت مان را راحت بتوانیم بفروشیم 
و دوما بتوانیم پولش را بچرخانیم، گفت: 
اگر این دوتا برآورده شود، اصل کار اینها 
هســت و بعد فرعیات هم می ماندو باید 
ســوئیفت هم به ما کمک کند و بانک ها 
هم کار کننــد. وی ضمن تاکید بر اینکه 
تمام قوانینی که کنگــره ضد ما تصویب 
کرد مثل آیســا و کاتســا در زمان اوباما 
و دموکرات هــا بــود، تصریح کــرد: یک 
راهش این هست که بگویم اگر به برجام 
برمیگردید اول باید طــی کنیم اگر قرار 
باشــد مثل دفعه پیش ظاهــر برگردد و 
یا اینکه بگوییــم قدم به قدم و مرحله به 
مرحله جلو برویم تا شاید بتوانیم بر اساس 
قدرت چانه زنی مان چیزی بگیریم.شیبانی 
با انتقاد از تیم مذاکره کننده هســته ای 
ایران اظهار داشــت: تیمی که رفتیم تیم 
مربوطی نبود و از بانــک مرکزی و بیمه 
مرکزی و نفت کســی نبود و کسانی که 
بودن بیشتر سیاســی به امور خارجه ای 
بودند و نتوانســتند جزئیــات را متوجه 
شــوند.وی با تاکید بر اینکه اگر خوشبین 
فکر کنم مســئولینی که برجــام را امضا 
کردند دقیق نمی توانستند در متن برجام 
چیســت گفت: این کار با عجله انجام شد 
ولی حداقل باید از بانک مرکزی و نفت دو 

یا سه کارشناس می رفتند.

 ابراهیم شیبانی: دیپلماسی اقتصادی ما فلج است
شاید آمدن بایدن، شرایط را برای ایران بدتر هم بکند

سلبریتی ها حتی با کمک به فقرا هم در 
حال خدمت به خود هستند

شاه قاسمی گفت:سلبریتی ها، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند درواقع به خودشان خدمت می کنند 
بنابراین اگر قبول نمی کنیم که در خدمت سرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.به 
گزارش خبرگزاری مهر، به همت پژوهشکده مطالعات فرهنگی و ارتباطات پژوهشگاه علوم انسانی و مطالعات 
فرهنگی و با همکاری کرسی ارتباطات علم یونسکو و انجمن مطالعات فرهنگی و ارتباطات وبینار »فرهنگ 
شهرت و پورنوگرافی فقر« برگزار شد.در این نشست احسان شاه قاسمی، عضو هیأت علمی دانشگاه تهران 
در ابتدا به فرهنگ شهرت در جوامع مختلف و ازجمله ایران اشاره کرد و گفت: سلبریتی ها یا افراد مشهور 
در همه ی جوامع افراد تأثیرگذاری هستند و حتی از افراد علمی نیز مهم تر هستند و نقش مهمی در بسیج 
افکار عمومی دارند. در ســال های اخیر سلبریتی ها بنا بر توصیه ی مشاوران تبلیغاتی خود در حوزه هایی 
وارد شدند که اساساً هیچ تخصص و مدرکی ندارند و از این طریق می خواهند بیشتر خود را مطرح کرده 
و از این طریق ثروت خود را افزایش دهند. به عنوان مثال، در حوزه ی حقوق حیوانات یا بحث های محیط 
زیست وارد می شوند یا به عنوان سفیر ایدز و انرژی پاک مطرح می شوند، در حالی که در این حوزه ها اصلًا 
تخصصی ندارند.وی خاطر نشان کرد: متفکران چپ اساساً معتقدند که سلبریتی ها در خدمت سرمایه داری 
هســتند و کمک می کنند که سرمایه داری از خود تصویری انســانی و نیک خواه ارائه دهد. علاوه بر این، 
ســرمایه داری از این طریق فقر را نه به عنوان یک مشکل ساختاری در جوامع، بلکه مشکل فردی معرفی 
می کند. شاه قاسمی به نظرات »ژیژک« در این رابطه اشاره کرد و افزود: وی معتقد است که سلبریتی ها بین 
جهان سرمایه داری و جهان فقر پل می زنند. پول می آورند و مدرسه می سازند. بچه ای را به فرزندی قبول 
می کنند، به افراد فقیر پول توزیع می کنند و کارهایی نظیر این انجام می دهند که نام این، سرمایه داری بدون 
کافئین است! سرمایه داری را بدون سرمایه داری نشان می دهند. در واقع سرمایه داری بسیار متجاوز است و 
در آن همه چیز »خوار« به نظر می آید، اما به کمک سلبریتی ها آرام به نظر می رسد. لذا جامعه ای که ممکن 
است شورش کند را آرام می کنند. شاه قاسمی در ادامه به بعُد دیگر این فرهنگ پرداخت و گفت: سلبریتی ها 
با خدمت شــان درواقع به خودشــان خدمت می کنند، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند. نمونه ی آن 
کنسرتی بود که چندسال پیش خواننده ها با هزینه ی خودشان آواز خواندند و پول زیادی که جمع شد را 
به آفریقا فرستادند. آن ها نمی گویند که چگونه از این طریق سود شخصی به دست آوردند و درواقع در حال 
فریب ما هستند. در بعد از همین کنسرت، فروش محصولات همه بی این خواننده هایی که در این کنسرت 
مشارکت داشتند، چندین برابر شد. لذا تیم نامورساز برای آنها تعیین می کند که جلوی دوربین برود و با 
بیشترین نمایش، کمترین هزینه را بدهد و سود خود را نیز به دست آورد. بنابراین اگر قبول نمی کنیم که 
در خدمت ســرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.وی با ذکر نمونه های متعددی از 
فعالیت های سلبریتی ها در ایران تصریح کرد: در ایران سلبریتی ها اگر سیاسی نباشند، می توانند برخی کارها 
را انجام دهند و در بسیاری از موارد رسماً تخلف هم می کنند. از مردم پول گرفتند، اما به همان اندازه خرج 
نکردند. بنگاه های خیریه هم گاهی از این طریق پول شویی می کنند. در این رابطه ما هم مقصر هستیم که از 
آن ها می خواهیم که به مناطقی که وضع بدی دارند، بروند. ما گاهی با آن ها هم دست هستیم. رنج مردم را 
می بینیم و کمک به آن ها را به سلبریتی ها می سپاریم و خیال خودمان را راحت می کنیم تا از احساس گناه 
خود بکاهیم. کنش خود را با آن ها هماهنگ می کنیم و حتی انفعال خودمان را به سلبریتی می دهیم با این 
تصور که مشکل حل خواهد شد. این پژوهشگر فرهنگ شهرت افزود: من این صنعت نیکوکاری را ساختار 
علمی دادم و از آن تشبیه به پورنوگرافی کردم. پورن یک واژه ی تحقیرآمیز است و ارزان ترین طبقه ی مردم 

هستند که هیچ هنری ندارند و در نهایت تنها بدن شان را در اختیار دیگران قرار می دهند. 

 زنان بیشتر از مردان فیلم و سریال 
تماشا می کنند

بر اساس پژوهش های انجام شده زنان نسبت به مردان، بیشتر فیلم و سریال و کارتون نگاه می کنند و کمتر 
موسیقی و شو و مستند می بینند. همچنین با افزایش سطح تحصیلات، تماشای برنامه های موسیقی، شو و 
آموزشی افزایش پیدا می کند.  به گزارش مرکز خبر شورای عالی انقلاب فرهنگی، شناخت عالمانه مصرف 
فرهنگی، پژوهش»موج سوم پیماش سنجش وضعیت مصرف کالاهای فرهنگی در ایران« به کوشش دکتر 
سعید معیدفر )مدیر علمی(، محمد سلگی )مدیر طرح( و عباس وریج کاظمی )ناظر علمی( انجام شده که 
توسط پژوهشگاه فرهنگ، هنر و ارتباطات در سال ۱۳۹۹ منتشر شده است.داده  های این پژوهش به شیوه 
پیمایش گردآوری شده است. اطلاعات مربوط به شهروندان ایرانی از طریق پرسشنامه ساختاریافته به صورت 
مصاحبه رودرو، جمع آوری شده است. همچنین جمعیت آماری این پژوهش، شامل تمامی افراد ۱۵ سال 
به بالای ساکن شهر و روستاهای کشور است.تعداد نمونه در این بررسی ۱۵۶۰۶ نفر در ۳۱ استان کشور 
هستند. در بخش »دستگاه های شنیداری و دیداری« این پیمایش درباره استفاده از دستگاه های شنیداری 
و دیداری، از پاسخ گویان پرسیده شده است: کدام یک از دستگاه های صوتی و تصویری را استفاده می کنید؟ 

که به شرح ذیل نگاشته شده است: 
۲۳.۱ درصد گفته اند که از رایانه استفاده می کنند. ۱۹.۷ درصد گفته اند از سینمای خانگی، ۱۵.۶ درصد 
سی دی یا دی وی دی پلیر، ۳.۶ درصد ستاپ باکس، ۵ درصد ام پی تری پلیر، ۳.۶ درصد بلندگوهای بلوتوثی و 
۲.۶ درصد دستگاه ام پی فورپلیر استفاده می کنند. ۵۴.۱ درصد هم گفته اند که از هیچ یک از این دستگاه ها 

استفاده  نمی کنند.
اولویت در اســتفاده از دستگاه های شنیداری و دیداری نیز پرسش شده اســت که در اولویت اول، ۳۶.۳ 
درصد استفاده کنندگان از این دستگاه ، گفته اند از رایانه،  ۳۳.۹ درصد از سینمای خانگی، ۱۵.۲ درصد از 
سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۵.۰ درصد از ستاپ باکس و سپس حدود ۰.۶ تا ۱.۶ درصد از ام پی تری پلیر و 

بلندگوی بلوتوثی و ام پی فورپلیر استفاده می کنند.
اما در اولویت دوم،۲۹.۳ درصد از رایانه، ۲۸.۵ درصد از سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۱۶.۳ درصد از سینمای 
خانگی و ســپس ۹ درصد از ام پی تری پلیر، ۶.۸ درصد از بلندگوهای بلوتوثی، ۴.۶ درصد از ستاپ باکس و 
۴/۴ درصد از ام پی فورپلیر اســتفاده می کنند . همچنین در ادامه بخش »نوع برنامه های مورد استفاده از 
دســتگاه های شنیداری« این پیمایش در مورد اینکه از دستگاه های شنیداری، معمولاً چه برنامه هایی را 
گوش می کنید؟ در اولویت اول، ۷۹.۳ درصد استفاده کنندگان از دستگاه های شنیداری، از این دستگاه ها، 
موسیقی گوش می کنند. برنامه های آموزشی، قرآن، برنامه های سرگرمی و صداهای مذهبی با به ترتیب ۵.۴، 

۴.۹، ۳.۸، ۳.۵ درصد در ردیف های بعدی شنیدن برنامه های شنیداری هستند.
اما در اولویت دوم، برنامه های آموزشی با ۲۹.۹ درصد و برنامه های سرگرمی با ۲۱.۵ درصد بیشترین شنونده 
و سپس صداهای مذهبی با ۱۷.۳ درصد، قرآن با ۱۰.۹ درصد، سخنرانی با ۸/۸ درصد و قصه و داستان با ۸ 

درصد در ردیف های بعدی برنامه های شنیداری پرمخاطب هستند.
لذا مشخص شد با کاهش سن، شنیدن موسیقی و با افزایش سن شنیدن قرآن و نواهای مذهبی، سخنرانی، 

جوک و برنامه های سرگرمی، قصه و داستان، افزایش می یابد.
مردان بیشتر از زنان، موسیقی و سخنرانی می شنوند و زنان بیشتر از مردان، قرآن گوش می دهند.

با افزایش سطح تحصیلات، شنیدن موسیقی و برنامه های آموزشی افزایش و شنیدن نواهای مذهبی، جوک 
و برنامه های ســرگرمی کاهش می یابد.با افزایش منزلت شغلی، شنیدن برنامه های آموزشی افزایش پیدا 

می کند و شنیدن موسیقی و جوک و برنامه های سرگرمی کاهش می یابد.

سرطان معده کُشنده ترین سرطان در ایران
دبیــر اجرایی پنجمیــن کنگره انکولــوژی ایران 
گفت: سرطان معده کشنده ترین سرطان در ایران 
محســوب می شــود.  به گزارش خبرگزاری مهر، 
محمدعلی برومند در آســتانه برگزاری پنجمین 
کنگره بین المللی و پانزدهمین کنگره سالانه انجمن 
کلینیکال انکولوژی ایران که دوم و ســوم و نهم و 
دهم بهمن برگزار می شــود اظهار داشت: به دلیل 
همه گیری کرونا، کنگره امســال به صورت وبینار 
برگزار می شــود و ما تلاش کردیم محدودیت های ناشی از آن را در این زمینه تبدیل به فرصت کنیم. بر 
همین اساس، حضور اساتید بین المللی را در مقایسه با سال های گذشته که مشکلاتی در رفت و آمد و حضور 
آنها وجود داشت، افزایش دادیم.وی با اشاره به اینکه شعار کنگره امسال »درمان سرطان ورای محدودیت ها« 
اســت، گفت: با حضور اساتید و صاحبنظران برجسته داخلی و خارجی، در خصوص موضوعاتی همچون 

سرطان های سینه، معده، رحم، سر و گردن، پروستات، تومور مغزی و لنفوم بحث و تبادل نظر می شود.

اذان ظهر:۱۲:۱۵
غروب آفتاب:۱۷:۱۸

اذان مغرب:۱۷:۳۷
نیمه شب:۲۳:۳۱

اذان صبح فردا:۰۵:۴۴
طلوع آفتاب فردا:۰۷:۱۲

الهه صالحی 
براساس دســتور آموزش و پرورش برخی مدارس در 

نقاط زرد و آبی از اول بهمن ماه باز خواهند شد.
در هفته ای که گذشت، دســتورالعملی از سوی وزیر 
آموزش و پرورش در رابطه با بازگشایی مجدد مدارس 
در مناطــق زرد و آبی با رعایــت کامل پروتکل های 
بهداشتی منتشــر شــد که واکنش های مختلفی را 
از ســوی معلمان، والدین و کارشناســان آموزشــی 
برانگیخت. این دســتورالعمل شــامل دانش آموزان 
پایه های اول و دوم ابتدایی در مناطق دارای وضعیت 
زرد و آبی، دانش آموزان مدارس ابتدایی و متوســطه 
دارای جمعیــت کمتــر از ۵۰ نفــر در وضعیت آبی 
وهنرجویان هنرستان های فنی وحرفه ای و کاردانش 

در وضعیت زرد و آبی می شود.
حضور در مدرسه اجباری نیست

انتشــار همین خبر، واکنش های زیادی را به ویژه از 
ســوی والدین دانش آموزان برانگیخت. برخی گفتند 
که آزموده را آزمودن خطاســت و تجربه بازگشــایی 
مدارس در شــهریور ماه نشــان داد که این تصمیم 
احتمــالا تصمیم درســتی نیســت چرا کــه جدا از 
رعایت شدن یا نشــدن پروتکل ها در مدارس، اغلب 
والدین حاضر به فرســتادن فرزندان خود به مدرسه 
نیســتند. برخی دیگر هم گفته بودند که بازگشــایی 
مدارس مســاوی با موج چهارم کروناست.روز گذشته 
علیرضا رئیسی، ســخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا 
بــا تاکید بر اینکه حضور در مــدارس به هیچ عنوان 
اجباری نخواهد بود، گفت: برای پایه های اول و دوم 
در مناطق آبــی و زرد به صورت اختیاری خانواده ها 
می توانند دانش آموزان را به مدرسه بفرستند؛ کلاس 
کمتر از ۱۰ نفر و مدرســه با جمعیــت کمتر از ۵۰ 
نفر هم جزو شــاخص هایی بود که اعلام شد. برنامه 
ریــزی خود آموزش و پروش حداکثر دو روز در هفته 
و یکی دو ســاعت در هرروز اســت که آن هم اصلا 
اجباری نیســت.در همین رابطه محمد که معلم پایه 
چهارم دبســتان است، به خبرآنلاین می گوید: من به 
عنــوان معلم دلتنگ دانش آموزانم هســتم و فضای 
کلاس هــای آنلاین به کلی بــا کلاس درس متفاوت 
اســت. در فضای کلاس تعامل ها شکل دیگری دارند 

کــه در آموزش آنلایــن تنها به تلاش بــرای انتقال 
مفهوم درس بســنده می شــود و این تعامل ها از بین 
رفته اســت.او ادامه می دهد: جــدای از این موضوع، 
مســائل دیگری هم وجود دارد که خود این آموزش 
را هم مخــدوش می کنند. مانند قطعی اینترنت، برق 
یا نامناسب بودن بستر آموزشی؛ اما واقعیت این است 
که به عنوان معلم فکر نمی کنم راهکار حل مســئله، 
بازگشــایی مدارس باشــد. چرا کــه از طرفی حتی 
اگر پروتکل از ســوی مدرســه رعایت شود، بچه های 
دبستانی ممکن است چندان در رعایت این پروتکل ها 
موفق نباشند و اگر هم زیاد از حد برای آموختن این 
رفتارها به آنها اصرار کنیــم، دچار اضطراب خواهند 
شــد.ورود به فضای مدرســه و اجتماعی شدن برای 
کودکانی که تازه امســال قرار بود مدرســه را تجربه 
کنند، یکی از دلایل بازگشایی مدارس است. چرا که 
به گفته کارشناســان این حوزه، آموزش تنها وظیفه 
مدارس نیســت و علاوه بر این از آنجایی که مشخص 
نیست وضعیت فعلی تا چه زمانی طول بکشد باید کم 
کم با رعایت پروتکل های بهداشــتی به زندگی عادی 
برگشــت.در همین باره هاجر نیک صفت، کارشناس 
آموزشــی و رئیس پژوهشــگاه مطالعــات آموزش و 
پــرورش به خبرآنلاین می گوید: اگــر از حوزه تعلیم 
تربیتی نگاه کنیم، آســیب های بیشتری در حال وارد 
شــدن به بچه هاســت؛ به طور مثال رابطه رو در رو 
و ارتبــاط متقابل معلم و شــاگرد بین دانش آموزان، 
یادگیــری روابط اجتماعی، ســحرخیزی، تحرک و... 
برای بچه ها که در حال رشــد هستند، مفید است و 
اگر آســیب وارد شــود، قابل جبران نخواهد بود.او با 
تاکیــد بر اینکه هیچ چیزی جــای آموزش حضوری 
را نمی گیــرد، ادامــه می دهد: بهتریــن راه آموزش، 
آموزش فرد به فرد اســت؛ یعنی تا این حد مســئله 
حضور اهمیت بالایی دارد و موثر است. ما قرار نیست 
چهار کلمه و فرمول به بچه یاد بدهیم. درس زندگی 
را بچــه ها باید در مدرســه بیاموزند کــه در فضای 
مجــازی نمی توان آن را یاد گرفت. چرا که مدرســه 
تنها برای درس نیســت و بچه ها خیلی مسائل را در 
جمع همسالانشــان می آموزند که ایــن تاثیر خیلی 
بیشــتر از معلمان و خانواده است. نیک صفت ادامه 

می دهد: اصل سلامتی مردم است، ولی امید است که 
مسئولین راه های آسان را انتخاب نکنند و در عین در 
نظر گرفتن سلامتی مردم، تلاش کنند به ابعاد دیگر 
وجودی آنها آسیبی نرسد. ما مطیع تصمیمات ستاد 
ملی مقابله با کرونا هســتیم ولی به عنوان متخصص 
درخواســت می کنم که تیم شــان همه جانبه باشد و 

همه ابعاد را ببیند.
رعایت پروتکل ها شعار است

با این حــال الهام که مادر دو دانش آموز پایه چهارم 
و دوم اســت در این باره به خبرآنلاین می گوید: من 
به هیچ عنوان فرزندانم را به مدرسه نخواهم فرستاد. 
به نظر من اســترس ابتلا به کرونا و حضور در فضای 
مدرسه نمی ارزد. از طرفی وقتی کلاس کمتر از ده نفر 
جمعیت داشته باشــد، همین فرایند اجتماعی شدن 
هم برای بچه ها اتفاق نمی افتد. اگر مســئله آموزش 
باشد که در خانه هم آموزش می بینند. شرایط فعلی 
طوری نیست که بخواهم با جان فرزندانم بازی کنم.

هرچند که به طور کلی متخصصان حوزه آموزش، نوع 
حضوری آموزش را بر نــوع آنلاین ارجح تر می دانند، 
اما برخی معتقد اند کــه در حال حاضر چیزی بیش 
از جنبه علمی مطرح است. مهدی بهلولی، کارشناس 
آموزش در این بــاره به خبرآنلاین می گوید: آیا واقعا 
شرایط جوری است که بخواهیم با این وضعیت دانش 
آموز و معلم را به مدرســه بکشانیم و مطمئن باشیم 
که برای کســی اتفاقی نمی افتد؟ من فکر نمی کنم 
اینطــور باشــد. در همین چنــد روز هــم برخی از 
کارشناسان زمینه سلامت هشدار داده اند که این کار 
غلط است.بهلولی رعایت پروتکل ها را در عمل چیزی 
شبیه شعار می داند و ادامه می دهد: ما قبلا هم این را 
شــنیده ایم؛ می گویند مدارس با رعایت پروتکل ها باز 
می شود اما این حرف ها در عمل صحت ندارد و تجربه 
نشان داده است که این اتفاق نمی افتد.این کارشناس 
آموزش توضیح می دهد: دفعه قبل گفتند مدارس باز 
شــود؛ من خودم شخصا رفتم مدرســه و دیدم برای 
ضدعفونی کردن دســت حتی یک قطــره الکل هم 
وجود نــدارد. در حالی که گفته می شــد پروتکل ها 
رعایت شــده است. قطعا شرایط، خصوصا در مدارس 

دولتی، مناسب بازگشایی نیست.

دوراهی بد و بدتر: آموزش آنلاین یا حضوری
 موافقان و مخالفان بازگشایی مدارس چه می گویند؟
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کاریکاتور

بیت کوین به عنوان مهریه عروس!
باز شــدن پای بیت کوین و ارزهای دیجیتال به مهریه دختران ایرانی که این روزها به موضوع داغ شبکه های اجتماعی 

تبدیل شده، سوژه کارتونی از مهدی عزیزی در خبرآنلاین شد.

سخنگوی حزب کارگزاران از آخرین تحولات انتخاباتی ۱4۰۰ گفت

»ظریف« کاندیدای اول اصلاح طلبان است

کرونا تاثیری 
بر بازار شبکه 
خانگی نداشت
محمد نیک بین معتقد اســت کرونا هیچ تاثیری 
روی بازار شــبکه نمایش خانگی نگذاشته است، 
اما آثار ســینمایی همچنان به اکران وابسته اند و 
بازگشت ســرمایه در این حوزه یک مسئله جدی 

است.
محمــد نیک بین تهیه کننده ســینما در گفتگو با 
خبرنگار مهر، با اشاره به پروژه هایی که در دست 
دارد، گفت: پروژه ســینمایی »پــازل« همچنان 
متوقف است تا شــرایط مناسبی برای تولید این 
فیلم فراهم شــود و بتوانیم آن را جلوی دوربین 

ببریم.
وی بیان کرد: باید به جمع بندی مناســبی برسیم 
و ببینیم می توانیم این پروژه سینمایی را با حفظ 
پروتکل های بهداشــتی جلوی دوربین ببریم یا 
خیر. علاوه بر مشکلی که شــیوع ویروس کرونا 
برای تولید فراهم کرده است، بحث اکران فیلم ها 
در سینماها است. باید دید با توجه به شرایط فعلی 

یک فیلم بعد از تولید می تواند در سینماها بازدهی 
اقتصادی داشته باشد یا خیر.

این تهیه کننده سینما تاکید کرد: باید همه موارد را 
سنجید تا بتوانیم تصمیم نهایی را بگیریم.

وی در بخــش دیگری از صحبت های خود ادامه 
داد: تهمینه میلانی به همراه تیم خود مشغول کار 
روی سناریو یک ســریال شبکه نمایش خانگی 
هستند، این سریال نیز مانند دیگر پروژه های خانم 
میلانی یک اثر اجتماعی خواهد بود و بعد از پایان 
مراحل نگارش سناریو و پیش تولید آن را جلوی 
دوربیــن می بریم.نیک بین گفت: البته این را باید 
بگویم که شبکه های نمایش خانگی بازار خود را 
دارند و چندان مساله اپیدمی، بازگشت سرمایه در 

شبکه نمایش خانگی را تحت تاثیر قرار نمی دهد.
وی توضیح داد: فیلم ســینمایی همچنان وابسته 
به اکران در ســینماها اســت و کار برای بخش 
خصوصی در چنین شــرایطی سخت شده است، 
به خصوص کسانی که به دنبال بازگشت سرمایه 
خود هستند، باید بررسی کنند که با چنین شرایطی 
می توانند به اکران و بازگشت سرمایه امید داشته 

باشند یا خیر.
نیــک بین در پایان گفت: در حــال حاضر بنا به 
مســائل اپیدمی کرونا، تاریخ و زمان مناسبی را 
برای تولیــد پروژه های خود نداریم، فعلًا در حال 
انتظار هســتیم تا ببینیم شــرایط چگونه پیش 

می رود. تا زمان مناسبی را برای کار پیدا کنیم.


